
مقابله با گرد و غبار نیازمند همت و مشارکت همگانی است 
مدیران به وظایف دستگاهی خود دراین حوزه عمل کنند

تعداد روزهای آلوده دوبرابرشده است

روزنامه

مدیرکل حفاظت محیط زیست  استان قم خبرداد:

تبدیل یک سوم مساحت 
استان قم به کانون گرد و غبار 

برادر شهید فخری زاده در جمع اهالی رسانه قم:

اجازه بدهید شهید فخری زاده مردمی بماند
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آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه شهر قم :

مردم مراقب فتنه های دشمن برای 
مخدوش کردن عملکرد دولت باشند

با کسانی که سدهای عفاف و حجاب را می شکنند، قاطع برخورد شود
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در محل شرکت تعاونی تولیدی روستای رحمت آباد قم برگزارشد:

تجمع اعتراضی کشاورزان قمی به عدم تخصیص حقابه

امام جمعه قم گفت: دولت در این مدت کوتاه، خدمات 
بسیاری انجام داده است و ملت عزیز باید مراقب فتنه های 

دشمن برای مخدوش کردن عملکرد دولت باشد.
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های این هفته نماز 
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استاندار قم با اشاره به سیاست اولویت دار حمایت از تولید در استان بر ضرورت 
تاکید کرد.   ایجاد اشتغال  و  توجه به هویت مذهبی شهر قم در توسعه صنایع 
سیدمحمدتقی شاهچراغی روزپنجشنبه  در جلسه کارگروه تخصصی اقتصادی، 
اشتغال و سرمایه گذاری استان، طی سخنانی با تاکید بر نقش هنرمندان قمی در 
ثبت قم به عنوان شهر ملی انگشتر اظهار داشت: اقتصاد استان باید از عنوان 
شهر ملی انگشتر بهره مند شود. وی حمایت از بخش خصوصی و سرمایه گذاری 
هدفمند در رشته انگشترسازی را برای این استان حائز اهمیت دانست و افزود: 

شهردار قم با اشاره به اینکه به دنبال زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهدا و چراغ 
راه آنان هستیم، گفت: با ایجاد خانه موزه شهید فخری زاده نیز به دنبال این 
هستیم تا این شهید و مرکز فرهنگی ایجادشده چراغ راه جوانان باشد. دکتر 
سید مرتضی سقائیان نژا روز چهارشنبه در مراسم آغاز عملیات اجرایی خانه 
موزه شهید فخری زاده در قم با بیان اینکه شهید پیام آور فرهنگ است، اظهار 
داشت: این فرهنگ همانند چراغی باید پیشران حرکت های جامعه باشد. وی با 
بیان اینکه شهیدی مثل فخری زاده از هر جهت نمونه بود، تصریح کرد: این شهید 

استاندار قم تاکید کرد:
ضرورت توجه به هویت مذهبی قم در توسعه صنعتی 

شهردار قم :
خانه موزه شهید فخری زاده چراغ راه جوانان است

84

مدیرعامل سازمان قطار شهری شهرداری قم خبرداد:

متروقم درمراحل پایانی 
فازنخست خط یک

8

 آلودگی های محیط زیست 
قم جدی گرفته شود!

خسارت آلودگی های صنعتی به استان قم باید محاسبه 
شود، هزینه و فایده طرح های توسعه صنعتی در استان باید 

ارزیابی شود کنترل و کاهش اثرات آلودگی کارخانجات و واحدهای صنعتی امروز از مهم ترین 
مسائل استان قم است توسعه کمی شهرک های صنعتی باعث شده است که نسبت به تعیین 
تکلیف و ساماندهی صدها واحد صنعتی راکد و متروک که بعضا هیچ وقت وارد مرحله تولید 
هم نشده اند توجهی نشود، این ها بیت المال و سرمایه ملی است. تجربه نشان داده است 
مدیران استانی در جذب سرمایه گذار جهت احداث واحدهای تولیدی سبز، باتکنولوژی نوین 
و تولید کننده کالاهای ضروری ضعف داشته اند و رشد بی دلیل و الحاقیه های پی در پی باعث 
شده است در واگذاری زمین های صنعتی به بسیاری از ضوابط و مقررات و توجه و حساسیت  
لازم صورت نگیرد. تاریخ در مورد مسئولین دو سه دهه اخیر استان قم چگونه قضاوت خواهد 
کرد زمانی که کشور در اوج تحریم بود ارز دولتی جهت ثبت سفارش ضایعاتی که کمتر کشوری 
در جهان پذیرای ورود آن بود اختصاص داده شد و شمش خالص نیز مستقیما برای صنایع 
کشورهای خارجی صادر شد و فقط افتخاری برای مسئولین دولتی با ارائه آمار افزایش ارزش 
وزنی و دلاری صادرات غیرنفتی بود و انبوهی از سمی ترین پسماند صنعتی در استان باقی 
ماند و در نواحی مختلف در صورتی که سایت ویژه دفن و امحاء پسماندهای ویژه در استان 
وجود نداشت تخلیه شد. صدور مجوز و صدور پروانه تاسیس برای فعالیت این صنایع خیانت 
بود و هیچ کسی نیز پاسخ گو نیست. مخالف توسعه صنعتی در استان قم نیستیم اما این 
توسعه لجام گسیخته و بی ضابطه صنعتی قم را بلعیده  است و امروز هر سمت استان حرکت 
کنیم صنایع آلاینده قانونی یا غیرقانونی فعال هستند این توسعه صنعتی امروز استان را دچار 
آلودگی، گردوغبارهای سمی، تشدید فشار بر منابع آبی و در ادامه تهدید سلامت مردم را در پی 
داشته است. اگر از ورود صنایع آب بر به استان جلوگیری نشود و منابع آبی به این نحو مدیریت 
شود تضمین می دهیم تا کمتر از یک دهه نه تنها دیگر آبی برای کشاورزی وجود ندارد بلکه در 
تامین آب شرب به شدت با بحران مواجه خواهیم شد. متاسفانه تنها زمانی مدیران و مسئولین 
دولتی به اهمیت آن آگاه می شوند که برایشان نگرانی فوری و کوتاه مدت درست شود. محیط 
 زیست عملًا از نگاه مدیران استانی یک مانع برای توسعه اقتصادی است و تنها زمانی به سمت 
محیط زیست می آیند که برایشان دردسری درست شود بدون تغییرات ساختاری در دیدگاه 
کلان توسعه اقتصادی که هم که باید همساز با طبیعت و ظرفیت های آن باشد حل بحران آب 
و محیط زیست در استان قم غیرممکن است. محیط  زیست یک چالش از جنس درازمدت 
است که باید با چالش هایی از جنس کوتاه مدت مانند بیکاری بجنگد، این اشتغال با حضور 
صنایع آلاینده و آب بر در استان قم پایدار نیست و پیامدهای بحران های محیط زیستی حاصل 
باعث شده است ما یک ویرانه از سرزمین قم را تحویل نسل آینده بدهیم. اکثر مناطق استان 
قم با بحران شدید بیابان زایی افزایش گرد و غبار و کانون های فعال تولید ریزگرد، خشک سالی، 
کمبود منابع آبی و تخریب سفره های آب زیرزمینی و فرونشست زمین مواجه شده اند. این 
اکوسیستم شکننده تحمل بار این همه آلودگی صنعتی به ویژه فرآوری ضایعات آهنی و فلزات 
رنگین را ندارد. از دولت جدید تقاضا داریم که تدوین سیاست گذاری ها فرایند توسعه صنعتی 
استان به گونه ای هدایت شود که ضمن حداکثر سازی ارزش افزوده ی فعالیت اقتصادی، 
نظام طبیعت پویایی تعادلی خود را از دست ندهد، زیرا سابقه بهره کشی از منابع طبیعی و 
محیط زیست در استان قم به نحوی صورت گرفته است که گویا محیط زیست یک منبع 
پایان ناپذیر است و استان را با چالش های محیط زیستی جدی مواجه کرده است. متاسفانه 
متولی مدیریت پسماندهای صنعتی در وهله اول کارخانه های تولید کننده و در وهله دوم 
شرکت شهرک های صنعتی است وی در پاسخ به سوال ما که چرا از شرکت شهرکها پیگیری 
نمی شود گفت: بارها پیگیری شده است و منتظر اقدام شرکت شهرک ها هستیم. امیدواریم 
شرکت شهرک های صنعتی برای معضلات پیش آمده برنامه عاجلی داشته باشد در غیر این 

صورت در بخش سلفچگان قم باید منتظر فجایع غیر قابل جبرانی باشیم.
کارشناس محیط زیست*

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر قم 

ریل راه آهن حدفاصل مصلی  تا جمکران 
جمع آوری شود

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر قم خواستارتعیین تکلیف ریل راه آهن 
حدفاصل مصلی  تا مسجد مقدس جمکران شد. روح اله امرالهی در حاشیه جلسه کمیسیون 
شهرسازی و معماری که با حضور فرماندار قم در سالن جلسات شورای اسلامی شهر قم 
برگزار شد با اشاره به مطالعات بازنگری حمل و نقل شهر مقدس قم اظهار داشت: ناظر به 
خروجی های به دست آمده، قطعه ریل راه آهن حد فاصل رودخانه قمرود تا ایستگاه جمکران 

در شبکه حمل و نقل ریلی کشور تاثیر بسزایی ندارد. 

عباس جعفری*

با صدور پیام های جداگانه ؛

مراجع تقلید قم ارتحال آیت الله رضی 
شیرازی را تسلیت گفتند

آیات لطف الله صافی گلپایگانی، عبدالله جوادی آملی، ناصر مکارم شیرازی و جعفر 
سبحانی از مراجع تقلید در قم، با صدور پیام های جداگانه ارتحال آیت الله حاج سید رضی 

شیرازی را تسلیت گفتند. 
در متن پیام آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی آمده است: رحلت عالم ربانی آیت الله آقای 

حاج سید رضی شیرازی )رحمه الله علیه(، موجب تاثر و تاسف گردید.
در این پیام افزوده شده است: این روحانی عالی مقام، سالیان متمادی از اساتید برجسته 
حوزه علمیه تهران بودند و شاگردان زیادی از حوزه درسی ایشان بهره مند شدند؛ صفا و سلوک 
صمیمی آن فقید سعید با مردم بالخصوص علاقه مندان به فراگیری علوم و معارف اسلامی، 
فراموش نشدنی است. این مرجع تقلید در این پیام بیان کرده است: حقیر، فقدان این عالم 
وارسته را به بیت مکرّم شیرازی، حوزه علمیه تهران و فرزندان ارجمند ایشان تسلیت عرض 
می کنم و علوّ درجات آن مرحوم را از خداوند متعال مسئلت دارم. در پیام آیت الله عبدالله 
جوادی آملی نیز آمده است: ارتحال عالم ربّانی حکیم و فقیه آگاه به زمان مربّی جامعه دینی 
و زعیم حوزه علمیّه تهران حضرت آیت الله حاج سید رضی شیرازی )رضوان الله  علیه( ضایعه 
جبران ناپذیر است، این سانحه سنگین را به محضر ختمی ولایت حضرت بقیه الله الاعظم 
)أرواح من سواه فداه( و حوزه های علمیّه و بیت مکرّم آن یادگار مرجعیّت عزّت آفرین اسلام 
تسلیت و علوّ منزلت آن دوست رحیل از خدای سبحان مسئلت می شود. همچنین در متن 
پیام تسلیت آیت الله مکارم شیرازی بیان شده است: فقدان اسفناک عالم ربانی حضرت 
آیت الله آقای حاج سید رضی شیرازی )قدّس سرّه( که از احفاد بیت شریف و اصیل مرحوم 
میرزای شیرازی بود، مایه تاثر و تالم همه دوستان و علاقه مندان ایشان و حوزه های علمیه 
گردید. در این پیام افزوده شده است: عالمی فرزانه که علاوه بر توجه به تبلیغ اسلام در داخل 
و خارج کشور، بسیار متواضع و مردم دوست بود؛ خداوند روحش را غریق رحمت واسعه 
خویش گرداند و به بازماندگان و بیت شریف ایشان، صبر و اجر فراوان عنایت فرماید. آیت الله 
جعفر سبحانی نیز در پیامی بیان کرده است: درگذشت عالم ربانی، فقیه عالیقدر، حکیم متاله 
آیت الله سیدرضی شیرازی )قدس سره( را با کمال تاسف و تاثر دریافت نمودم؛ فقید سعید، 
میوه شجره طیبه آیت الله العظمی سید محمدحسن شیرازی بود که با فتوای معروف خود 
درباره تحریم تنباکو، ایران را از استثمار اقتصادی نجات داد و قدرت دین را بر دشمنان آشکار 
ساخت. این پیام حاکی است: آیت الله شیرازی، تحصیلات عالی را در نجف اشرف نزد مراجع 
بزرگ به پایان رسانید؛ سپس در شرایطی به تهران مراجعت نمود و در علوم عقلی و معارف 
دینی از اساتید بزرگوار تهران، مانند مرحوم آیت الله قزوینی بهره کامل برد و به تالیف و تدریس 
پرداخت و آثار قلمی شیوایی مخصوصا در مسایل فلسفی به یادگار گذاشت. در پیام مذکور 
آمده است: اینجانب، این ضایعه بزرگ را به حضرت ولی عصر)عج( و علمای اعلام و حوزه 
علمیه تهران و خاندان مرحوم شیرازی بالاخص فرزند برومند روحانی ایشان، حجت الاسلام 
جناب آقای سید محمدحسن )دامت تاییداته( تسلیت گفته و از خداوند متعال برای آن روح 
عالم بزرگوار، علو درجات و برای کلیه مصیبت دیدگان صبر جمیل خواهانم. آیت الله حاج سید 
رضی شیرازی؛ مجتهد، فقیه و فیلسوف و استاد حوزه علمیه تهران، ۱۰ آذرماه جاری در ۹۳ 
سالگی دارفانی را وداع گفت؛ پیکر پاک این عالم، صبح روزجمعه در تهران تشییع شد و عصر 
دیروزنیز در قم تشییع وپس ازآن  برای دفن در مقبره میرزای شیرازی در جوار حرم مطهر امام 

علی)ع( رهسپار نجف اشرف )عراق( شد.
 

برادر شهید فخری زاده در جمع اهالی رسانه قم:

اجازه بدهید شهید فخری زاده مردمی بماند
 برادر شهید فخری زاده با اشاره به اینکه شهید فخری زاده یک شخصیت ماوراءلطبیعه نبود، 
یک زندگی و شخصیت معمولی مانند همه مردم عادی داشت، گفت: رسانه ها و مطبوعات 
زمانی که می خواهند شخصیت ایشان را تبیین کنند از هر دسته و گروهی ایشان را جدا کنند 
زیرا برادرم طرفدار هیچ جناح سیاسی نبود؛ خواهشمندیم که اجازه بدهید ایشان مردمی 

بمانند. 
اصحاب رسانه استان قم به مناسبت سالروز شهادت شهید محسن فخری زاده، دانشمند 
هسته ای و دفاعی، روز، ۱۰ آذرماه در منزل این شهید بزرگوار حضور یافتند و یاد و خاطره 

وی را گرامی داشتند.
مجید فخری زاده برادر این شهید هسته ای در جمع اهالی رسانه، بیان کرد: هدف و 
چشم انداز زندگی شهید فخری زاده از آغاز علاقه و مطالعه فیزیک بود؛ ایشان همیشه 

علاقه مند بود تا در عرصه علم مایه فخر و سربلندی ایران شود.
برادر این شهید والامقام ادامه داد: از ویژ  گی های اصلی شهید این بود که به هر میزانی 
که جایگاه علمی ایشان افزوده می شد، اخلاق و کردار ایشان فروتن تر و افتاده تر می شد. به 
فرموده مقام معظم رهبری امروز فضیلت زنده نگه داشتن یاد شهدا کمتر از شهادت نیست، 

لذا در این راستا باید تمام توان و همت خویش را به کار ببندیم.

در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر حضرت معصومه)س( ؛

مراسم سالگرد ارتحال آیت الله یزدی در قم برگزار شد
 مراسم سالگرد ارتحال آیت الله محمد یزدی رییس فقید جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم؛ پنجشنبه شب با حضور علما، فضلا و طلاب حوزه علمیه؛ جمعی از 
مسئولان و قشرهای گوناگون مردم در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر حضرت 

معصومه)س( برگزار شد. 
در این مراسم آیات سید محمد سعیدی نماینده ولی فقیه و امام جمعه قم؛ مرتضی 
مقتدایی مدیر شورای عالی حوزه، سید هاشم حسینی بوشهری رییس جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم؛ عباس کعبی، مهدی هادوی تهرانی و سید محمدجواد 
مراجع  بیوت  نمایندگان  قم؛  برجسته حوزه علمیه  استادان  از  بروجردی  علوی 
تقلید؛ حجت الاسلام والمسلمین عبدالله حاجی صادقی نماینده ولی فقیه در سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم؛ احمد امیرآبادی 
فراهانی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی؛ جمعی از مسئولان و اقشار 

مختلف مردم حضور داشتند.  
آیت الله محسن اراکی عضو مجلس خبرگان رهبری در این آیین، با بیان مطالبی 
پیرامون زندگانی آیت الله یزدی گفت: آن مرحوم همه عمر پربرکت خویش را در راه 
دفاع از ارزش های متعالی قرآن و عترت، دفاع از حقوق مردم، قیام برای اقامه عدل 
در جامعه اسلامی، مبارزه بی امان علیه طاغوت و انحرافات، امر به معروف و نهی 
ازمنکر، ارایه خدمات بزرگ علمی به حوزه های علمیه و سایر خدمات بزرگ به جامعه 

صرف کرد.   
وی خاطرنشان کرد: آیت الله یزدی نمونه برجسته عالمی بود که خود را در برابر 
اقامه عدل، دفاع از مظلوم، تبیین علم عدل الهی و اجرای عدل در جامعه مسئول 
می دید و مسئولانه در این میدان ها قدم برداشت و این عالمان منشا خیر و برکت 

برای جامعه هستند.
استاد حوزه علمیه قم تاکید کرد: شایسته است که مردم با چنین عالمانی آشنا 

شوند، به آن ها اقتدا کنند و آن ها را الگوی خود قرار دهند.
این مراسم از سوی دفتر مقام معظم رهبری، جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری، شورای عالی و مرکز مدیریت حوزه های علمیه، 

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( و شورای نگهبان برگزار شد.
مرحوم آیت الله »محمد یزدی« به دلیل کهولت سن و بیماری ۱۹ آذرماه ۱۳۹۹ در 
سن ۸۹ سالگی به دیدار حق شتافت و در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( 

به خاک سپرده شد.
در  که  بود  بروجردی)ره(  آیت الله  و  امام خمینی)ره(  برجسته  از شاگردان  وی 
درس های فقه و اصول امام راحل )ره( شرکت داشت؛ این استاد برجسته حوزه از 
همراهان استوار و ثابت قدم مبارزات انقلابی امام خمینی)ره( علیه ظلم، فساد، کفر 

و استکبار بود.
از این استاد برجسته حوزه علمیه قم تاکنون، کتاب ها و مقاله های بسیاری از جمله 

بیش از ۴۰ عنوان کتاب به زبان فارسی و عربی  به چاپ رسیده است.
آیت الله یزدی پس از انقلاب مسئولیت های فراوانی در عرصه های گوناگون بر عهده 
داشت که می توان به نمایندگی مجلس شورای اسلامی، عضویت در شورای نگهبان، 
ریاست قوه قضاییه و نمایندگی مجلس خبرگان رهبری و دبیری جامعه مدرسین 

حوزه علمیه قم اشاره کرد.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب :
باید اعتبار و اعتماد اجتماعی 

را بازگردانیم

معاون قوه قضاییه: =
قوانین با هدف کاهش 
پرونده ها اصلاح می شود

معــاون حقوقــی و امــور مجلس 
قوه قضاییه گفــت: اصلاح قوانین 
ســند  راســتای  در  ســاختارها  و 
تحــول قضایــی و گام دوم انقلاب 
بــرای کاهــش ورودی پرونده ها از 
اهداف و سیاست های قوه قضاییه 
در دوره جدیــد اســت.  حجــت 
الاســلام و المســلمین "نوراللــه 
2قدرتی" روز پنجشــنبه در دیدار با  7

رییس مجلس شورای اسلامی:
 انقلابی گری باید خود را در 

زندگی مردم نشان دهد
سیاســی  فعــال  یــک 
اصلاح طلــب گفت : از ســال 
۹۸ که قضیه بنزین پیش آمد 
بــه اعتبار و اعتمــاد عمومی 
لطمه وارد شده است که باید 
آن را بــه جامعــه بازگردانیم.  
غلامعلــی رجایــی ، دربــاره 
اینکه حــدود ۳ ماه از روی کار 
آمدن دولــت جدید می گذرد 

رییس مجلس شــورای اســلامی 
گفــت: انقلابی گــری بــه معنــای 
عقلانیت، عدالت و کارآمدی است 
کــه باید نتایــج آن در زندگی مردم 
مشخص شده و خود را نشان دهد. 
محمدباقر قالیباف  روز پنجشنبه 
که به کاشمر سفرکرده بود در دیدار 
با جمعی از نخبگان منطقه ترشیز 
با گرامیداشت یاد و خاطره شهید  2
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به انگیزه رحلت حضرت آیت الله سید رضی شیرازی )ره(؛

خلاء وجود عالمان دینی 
در تهران و شهرهای بزرگ

رحلت عالم ربانی حضرت آیت الله سید رضی 
شیرازی )ره( ضایعه ای نه فقط برای حوزه علمیه تهران بلکه برای شهر تهران 

بزرگ محسوب می شود .
در حدیثی از امام علی )ع( آمده است که هر بلد و شهری نیازمند سه چیز 
است: حاکم عادل، فقیه و عالم پرهیزکار و طبیب حاذق. بنابر فرمایش امیر 
المؤمنین )ع( یکی از پایه های اصلی هر شهری وجود عالمی بزرگ در آن شهر 
است و البته طبیعی است شهر بزرگی مانند تهران که هر محله و منطقه اش به 
اندازه یکی از شهرهای قدیم است نیازمند دهها عالم بزرگ و برجسته می باشد.
در حدیث دیگری امام جعفر صادق )ع( می فرمایند: »لا یستغنی اهل کل 
بلد عن ثلاثه تفزع الیه فی امر دنیا و آخرتهم، فان عدموا ذلک کانو همجا، فقیه 
عالم ورع، و امیر خیر مطاع، و طبیب بصیر ثقه« )سفینة البحار، جلد ۲، ص 
۷۸( یعنی اهل هر شهر و سرزمینی از سه چیز بی نیاز نیستند تا در امور دنیا 
و آخرتشان به آنها پناه ببرند، بطوری که اگر فاقد آنها باشند امورشان مختل و 
بدون تدبیر خواهد بود و آن سه چیز عبارتند از: اول فقیه عالم و پرهیزکار و دوم 
حاکم و امیر خیرخواه و قدرتمند که همه حرفش را گوش بدهند و سوم طبیب 

و پزشک دانا و حاذق و مورد اعتماد.
در این حدیث بخوبی نیاز پایه ای و اصلی هر شهری بیان شده است و 
همانطور که بر وجود عالمان فقیه و متقی تأکید شده است بر وجود پزشکان و 
طبیبان و ضرورت وجود آنها در جامعه در کنار حاکمان عادل و خیرخواه مردم 
سخن رفته است، بنابراین فقدان هر یک از این پایه ها برای هر شهری و مردم 

ساکن در آنجا یک خسارت و ضایعه محسوب می شود.
* شخصیت علمی و معنوی آیت الله سید رضی شیرازی

در خصوص شخصیت علمی حضرت آیت الله سید رضی شیرازی )ره( همین 
بس که او شاگرد مراجع عظام نجف همچون آیت الله العظمی سید ابوالقاسم 
خویی و در تهران نیز از محضر بزرگانی چون حضرات آیات: سید ابوالحسن 
رفیعی قزوینی، شیخ ابوالحسن شعرانی، میرزا مهدی الهی قمشه ای و فاضل 

تونی کسب فیض کرده بود.
انتساب ایشان به بیت شریف میرزای شیرازی بزرگ صاحب فتوای تحریم 
تنباکو و قهرمان مبارزه با استعمار در قرن چهاردهم هجری که در پیام تسلیت 
رهبر معظم انقلاب نیز به آن اشاره شده است، جایگاه رفیع خاندان ایشان را 

نشان می دهد.
امّا آنچه که در پیام های تسلیت مراجع بزرگوار نجف و قم مخصوصاً در پیام 
مرجع عالیقدر جهان تشیع حضرت آیت الله العظمی سیستانی )دامت برکاته( 
به آن تصریح شده است،  تعبیر »عالم ربانی« است که این توصیف را آقایان به 
فقهایی اطلاق می دهند که در مقام عمل و زهد و تقوی و ورع برجسته باشند 
یعنی همان تعبیری که امام جعفر صادق )ع( در آن حدیث شریف بیان فرمودند 

»فقیه عالم ورع« که معادلش همین عالم ربانی می شود.
از  وارد شده است و بخصوص پس  تهران  به شهر  این ضایعه خسارتی  با 
درگذشت پی در پی عالمان بزرگ این شهر در سالهای اخیر و گذشته همچون 
حضرات آیات: سید احمد خوانساری، شیخ محمّد تقی آملی، میرزا ابوالحسن 
شعرانی، مهدی الهی قمشه ای، رفیعی قزوینی، شیخ مجتبی تهرانی،  محمّد 
الله  عزیز  آبادی،  ضیاء  محمّد  سید  تهرانی،  مجتهدی  کنی،  مهدوی  رضا 
عطاردی، میرزا عبدالکریم حق شناس، سید محمود طالقانی،  محمّد رضا 
حکیمی، موسوی اردبیلی، سید هاشم رسولی محلاتی، شیخ محمّد تقی 
شریعتمداری، شیخ عزیز الله خوشوقت، شیخ جواد فومنی حائری، محمّد تقی 
فلسفی ، شهیدان مطهری ، بهشتی و مفتح و قدیمترین آنها ملا علی کنی،  
سید ابوالقاسم کاشانی و شهید شیخ فضل الله نوری و آیت الله شاه آبادی و 
بسیاری دیگر از بزرگان علم و فقاهت و تقوی، هم اکنون خلاء وجود عالمان 

ربانی و بزرگ در این شهر کاملًا پدیدار است و باید فکر چاره ای کرد.
چندی پیش از آیت الله حسینی بوشهری شنیدم که رهبری معظم انقلاب 
نیز از خالی شدن تهران از علمای بزرگ ابراز نگرانی کرده اند. البته این وضعیت 
در بسیاری از شهرهای بزرگ کشور پدید آمده است و در کمتر شهری عالم فقیه 
برجسته وجود دارد و چارة  این کار در حوزة علمیة قم است بلکه بزرگان حوزه 
تدبیری کنند و با مهاجرت علمای اعلام به تهران و شهرهای بزرگ این خلاء را پر 
کنند، همانطور که حضرت آیت الله العظمی شیخ حسین مظاهری به سفارش 
رهبری معظم به اصفهان مهاجرت کردند و چراغ پرفروغ حوزه علمیة تاریخی 
این شهر را رونق بخشیده و پشت و پناه ملت انقلابی و شهید پرور اصفهان نیز 

شدند.
امروزه حتی شهر مقدس مشهد الرضا )ع( که روزی مهد عالمان بزرگ و مراجع 
عظام تقلید بود نیز نیازمند چنین عالمان برجسته ای است که پرچم دین را 
برافراشته و تکیه گاه مردم مسلمان باشند و دیگر شهرها و مراکز استانها نیز 
همین نیاز را دارند، البته لازم به ذکر است وجود نمایندگان ولی فقیه در استانها 
جای خود و شرح وظایف خودشان را دارند که مانعة الجمع و یا مانعة الحضور 

عالمان و فقیهان برجسته در این استانها و شهرها نیست.
البته شاید گفته شود که اگر این آقایان به شهرهای دیگر مهاجرت کنند حوزة 
علمیه خالی می شود و از رونق می افتد که این موضوع را البته مراجع عظام 
تقلید و شورای عالی حوزه های علمیه بهتر می دانند که چگونه تدبیر کنند تا 
هم نیاز شهرهای بزرگی مانند تهران، تبریز، شیراز، اصفهان، اهواز،  یزد، مشهد و 
دیگر شهرها تأمین شود و هم حوزة علمیة قم از عالمان و اساتید برجسته خالی 

نشود.
* خاطره ای از محضر حضرت آیت الله العظمی سیستانی )دامت برکاته(

 چند سال پیش توفیق شد تا در معیت حضرات آیات: مرحوم سید هاشم 
رسولی محلاتی، مرتضی مقتدایی و رضا استادی به زیارت عتبات عالیات برویم 
و توفیق بزرگی بود که در نجف اشرف به محضر حضرت آیت الله سیستانی 

شرفیاب شویم.
در این ملاقات حضرت آیت الله سیستانی به نکته بسیار مهمی اشاره فرمودند 
و خطاب به آقایان مقتدایی و استادی که از اعضای شورای عالی حوزه بودند 
سخنی بدین مضمون اظهار داشتند که چرا در حوزه نهال فروشی می شود؟! 
طلابی که برای تحصیل علم وارد حوزه شده اند پس از چند سال درس خواندن 
درحالی که هنوز بارور نشده و به اجتهاد نرسیده اند و به مانند یک نهالی تازه 
هستند بلافاصله آنها را به یک پست و مسئولیت در ادارات و نهادها و مشاغل 
می فرستید.این کار هم برای آنها خوب نیست چون تا قوی و مسلط نشوند نمی 
توانند به وظایف خود بخوبی عمل کنند و هم برای حوزه خوب نیست چون 

آینده حوزه نیازمند حضور فقیهان و مجتهدان است.
در این جلسه حضرت آیت الله مقتدایی در مقام توضیحی برآمدند که یک 
درصدی از حوزویان چنین وضعیتی پیدا می کنند و بسیاری هم به درس و 
بحث خود ادامه می دهند که در اینجا بلافاصله حضرت آیت الله سیستانی 
فرمودند من از خودم نمی گویم من فرمایش حضرت آیت الله جوادی آملی 
را می گویم! ایشان فرمودند: که در حوزه نهال فروشی نکنید!  و باز مجدداً  نام 
حضرت آیت الله جوادی آملی را تکرار کردند و برای من خیلی جالب بود که 
شخصیتی مانند حضرت آیت الله سیستانی که یک مرجع بزرگ و جهانی است 
اینچنین در حضور سه تن از علمای بزرگ ایران از حضرت آیت الله جوادی آملی 
چنین با احترام و با لقب آیت الله یاد می کنند و بر تحقق فرمایش ایشان تأکید 

می فرمایند.
علی ای حال تذکر حضرت آیت الله سیستانی بسیار مهم است و امیدواریم 
بزرگان حوزه و شورای عالی حوزه های علمیه این نکته مهم را مد نظر داشته 
و برای تحقق آن برنامه ریزی کنند،  ما امروزه در شهرها نیازمند عالمان فقیه و 
برجسته هستیم و الّا با اعزام طلاب و فضلا مشکل حل نمی شود شاید برای 
روستاها جواب بدهد ولی برای شهرها و مخصوصاً تهران و شهرهای بزرگ 
نیازمند عالمان ربانی و برجسته هستیم و برای تأمین چنین نیازی لازمه اش 
این است که حوزه های علمیه مجتهد پرور شوند یعنی کسانی که از جهت 
علمی و فقهی ممتاز بوده و از جهت اخلاقی و تهذیب نفس و معنویت نیز 

بتوانند پاسخگوی نیاز مردم و جوانان باشند. ان شاء الله

مرتضی نجفی قدسی*

اخبار

رئیس جمهور در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت:

ثبات اقتصادی، حمایت از تولید و تامین 
معیشت محور اصلی بودجه باشد

رئیس جمهور با اشاره به دقت و جدیت اعضای هیات دولت در بررسی و تصویب 
تبصره های لایحه بودجه در جلسات فشرده روزهای اخیر گفت: ثبات اقتصادی حمایت 
از تولیدکنندگان و مشارکت فعال بخش خصوصی در اقتصاد کشور و تامین معیشت 
مردم محورهای اصلی و مورد توجه دولت در تصویب لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور 

باید باشد. 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی پنج شنبه شب در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت، تاکید کرد: در تدوین لایحه بودجه، جهت گیری ها و هدف گذاری ها باید به سمت 

تحقق و رعایت محورهای مدنظر مقام معظم رهبری در اصلاح ساختار بودجه باشد.
رئیس جمهور تعامل با مجلس شورای اسلامی و استفاده از نظرات نمایندگان و 
همچنین نخبگان و فعالان اقتصادی را در امر تکمیل و جامعیت لایحه بودجه سال 
آینده کل کشور ضروری دانست و افزود: با توجه به تهیه سند تحول لازم است محورها و 

جهت گیری های لایحه بودجه با این سند همسو باشد.
در این جلسه رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز گزارشی از چارچوب کلان و هدف مند 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ ارائه داد که در آن، جداول و سیاست های پیشنهادی در 
چارچوب محورهای مورد تاکید رئیس جمهور تشریح و مقرر شد پس از تصویب نهایی در 
هیات دولت به اطلاع مردم برسد. رئیس سازمان برنامه و بودجه همچنین از روند ایجاد 
صندوق  »پیشرفت و عدالت« در هر یک از استان ها به عنوان ابزاری برای جلب مشارکت 

مردم در سرمایه گذاری  های مختلف گزارش داد.
 

خطیب نماز جمعه تهران:

ملت ایران به چیزی کمتر از لغو همه 
تحریم ها تن نخواهد داد

خطیب نماز جمعه تهران با بیان اینکه هیات با تجربه ای برای مذاکرات به وین رفته 
است،خطاب به اعضای این تیم گفت: شما نماینده ملت شجاعی هستند که تا آخرین 
قطره خود پای آرمان هایش ایستاده و به چیزی کمتر از لغو همه تحریم ها تن نخواهد داد. 
آیت الله سید احمد خاتمی در خطبه های نماز جمعه تهران اظهار کرد: هیاتی باتجربه 
برای مذاکره به وین رفتند و این هیات هم مواضع خود را به طور صریح ابراز کردند و 
مواضع ضدآمریکایی خود را چه در قول و چه در عمل نشان دادند. وی افزود: در یک 
کلمه به مذاکره کنندگان که پاره تن نظام هستند می گویم که شما نماینده یک ملت 
شجاعی هستید که پای آرمان هایش تا آخرین قطره خون و نفس ایستادند. بدانید 
این ملت به چیزی کمتر از لغو همه تحریم ها تن نخواهد داد. خطیب نماز جمعه تهران 
همچنین با قدردانی از دولت سیزدهم در زمینه تامین واکسن و واکسیناسیون گسترده 
اظهار کرد: این دولت خدمات بزرگی در ارتباط با واکسن انجام داد. مردم هم خوشبختانه 
استقبال کردند و استقبال می کنند و به سهم خود از این خدمت ستودنی تشکر و از تمام 
جانم دعا می کنم خداوند به این سید فداکار و مخلص که عمر خود را در مسیر خدمت 
به مردم می گذراند، قوت و نشاط بیشتر عنایت کند.  وی با بیان اینکه احساس می کنم 
لحظات پایانی این ویروس منحوس است، خطاب به شهروندان گفت: خواهش می کنم 
دستورالعمل های بهداشتی را رعایت کنید و ماسک زدن و رعایت فاصله اجتماعی ر ا 
جدی بگیرید. واکسنی که با این زحمت بدست آمد و سلامت مردم در این عرصه است را 
هم تزریق کنید.  آیت الله خاتمی گفت: آرزوی روزی را داریم که جامعه ما عاری از ویروس 

کرونا باشد که به تدریج عملی خواهد شد.

فرمانده نیروی قدس سپاه: 

آمریکایی ها منطقه را ترک کنند
 فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: به آمریکایی ها همانگونه 
که قبلا گفته ایم دوباره می گوییم که تا فرصت دارید از جغرافیای اطراف ما با همین ذلتی 
که در آن هستید بیرون بروید وگرنه بدتر از افغانستان اخراج می شوید و مجبور به فرار 

خواهید شد. 
سردار اسماعیل قاآنی، پنجشنبه در آیین گرامیداشت سرلشکر شهید رسول استوار 
محمودآبادی در شیراز افزود: این راه محتوم شماست، بدانید که دورانی که هرکاری 
می خواستید انجام می دادید گذشته، دوره بزن در رو گذشته و اگر زدید باید بایستید و 
پاسخ آنرا به شدیدترین شکل ممکن دریافت کنید. وی ادامه داد: آمریکایی ها ۲۰ سال 
در افغانستان جنگیدید، به کجا رسیدند؟ آمریکایی ها جنایتکار، مکار و حیله گر هستند، 
در شکستی که سال گذشته در افغانستان خوردند آنقدر مسائل حاشیه ای و فرعی 
پیش کشیدند تا دنیا متوجه نشود که چه افتضاحی به بار آوردند، شکست در افغانستان 
بالاترین شکست در قرن اخیر برای آمریکایی ها بود. او افزود: آمریکایی ها از این جنگ ها 
سود می برند، آنها کاسبی جنگ می کنند، هنوز از کویت و عراق بابت دفاعی که از 
کویت در مقابل حمله عراق )سال ۱۹۹۰( کردند که شاید یک ماه هم طول نکشید پول 
می گیرند، اما در افغانستان و عراق دوره جدید، خودشان آمدند و گفتند که جهان تک 
قطبی است و کسی کاری نمی تواند بکند و هر کاری بخواهیم انجام می دهیم، غافل از 
اینکه آن دوران گذشته است. سردار قاآنی اظهار داشت: آمریکایی ها امروز بعد از ۲۰ 
سال جنگیدن درافغانستان، تازه به پشت میز مذاکره رسیدند و در مذاکره هم جنایت و 
خیانت کردند و این مسائل را برای مردم افغانستان به وجود آوردند اما مردم افغانستان 
قطعا این دوره را هم با عزت پشت سر خواهند گذاشت.   وی بیان کرد: آمریکایی ها ۲۰ 
سال در افغانستان حکومت درست کردند، حکومتی که نتوانست ۲۰ روز مقاومت کند 
و آدمهای خودشان را هم نتوانستند از فرودگاه کابل خارج کنند، در حالی که دیدیم در 
جبهه مقاومت در سوریه و عراق بچه هایی که در مکتب انقلاب اسلامی درس آموخته اند 

چگونه از آب و خاکشان دفاع کردند.
 

نماینده قوه قضاییه در سازمان اموال تملیکی مطرح کرد:

تعیین تکلیف ۷ هزار پرونده
 در سازمان اموال تملیکی

نماینده قوه قضاییه در سازمان اموال تملیکی با تشریح اهم اقدامات صورت گرفته 
در تعیین تکلیف کالاهای موجود در انبارهای این سازمان، گفت: کمتر از یک ماه بعد 
از بازدید رییس عدلیه از انبار مرکزی سازمان اموال تملیکی هفت هزار پرونده تعیین 

تکلیف شد. 
رسولی فاضل، اظهار داشت: پس از بازدید کمتر از یک ماه پیش ریاست قوه قضاییه از 
انبار مرکزی سازمان اموال تملیکی در استان تهران، سه استان را مورد بازدید قرار دادیم؛ 
اولین استان، انبارهای پراکنده دیگر در استان تهران بود که از آن ها بازدید شد و در این 

انبارها نیز همان شرایطی که در انبار مرکزی استان تهران حاکم بود، وجود داشت.
وی با بیان اینکه یک سوم از انبارهای قم به زودی تخلیه خواهد شد افزود: در جریان 
بازدید از انبارهای اموال تملیکی در استان قم اعلام شد که حدود ۴۰ پرونده در شعب 
تجدید نظر تعزیرات است و اگر هر چه زودتر رأی قطعی برای آن ها صادر شود، حدود 

یک سوم از انبارها تخلیه خواهد شد.
تجهیزات مونوریل قم در حال تعیین تکلیف است

فاضل با اشاره به وضعیت تجهیزات مونوریل قم در انبارهای گمرک این استان گفت: در 
همان جا مقرر شد تا ۱۵ آذرماه در خصوص این تجهیزات تعیین تکلیف صورت گیرد. در این 
خصوص شاهد هستیم که استاندار، دادستان مرکز استان، شهردار و شرکت متولی مونوریل 

قم همگی در تب و تاب هستند که هر چه زودتر این تجهیزات را تعیین تکلیف کنند.
 

 معاون اول رییس جمهوری:

دولت مصمم به رفع تحریم و حل مسایل 
کشور است

 معاون اول رییس جمهوری گفت: دولت مصمم به رفع تحریم و حل مسایل کشور 
است، البته این موضوع به طرف مقابل در مذاکرات برجامی هم بستگی دارد. 

محمد مخبر روز پنجشنبه در پاسخ به این پرسش که چه خبر خوبی برای مردم با توجه 
به آغاز مذاکرات برجامی دارید، اظهارداشت: برنامه ریزی دولت با فرض این است که 
موانع به همین صورت باشد. در دولت و کشور ظرفیت هایی وجود دارد که می توان با 
استفاده از آنها مشکلات کشور را به حداقل رساند و حداقل مشکلاتی که احیانا باقی 
بماند نیز مربوط به مذاکرات است. به گزارش ایرنا از خانه ملت، وی  افزود: دولت مصمم 

به رفع تحریم و حل مسایل است البته این موضوع به طرف مقابل هم بستگی دارد.
معاون اول رییس جمهوری خاطرنشان کرد: با عزمی که در ارکان نظام درباره رفع 

تحریم ها وجود دارد، امیدواریم در این زمینه به نتیجه برسیم.

 

دیدار  در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
دست اندرکاران کنگره سه هزار شهید استان ایلام 
که در تاریخ ۳۰ آبان ۱۴۰۰ برگزار شده بود و صبح 
روز پنج شنبه در محل برگزاری این همایش منتشر 
شد، فرمودند: پیام شهیدان باید اتحاد و تلاش ملت 

و احساس مسئولیت مسئولان را بیشتر کند. 
رسانی  اطلاع  پایگاه  پنجشنبه  روز  گزارش  به 
مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای در 
این دیدار، مقاومت و حضور همه جانبه در دفاع از 
کشور و تعداد بالای خانواده های دارای چند شهید 
را از خصوصیات کم نظیر استان ایلام برشمردند و 
گفتند: ایلام در دوران دفاع مقدس مانند یک دژ 
مستحکم بود و با وجود آنکه در برهه هایی برخی 
از مناطق آن به دست دشمن افتاد، اما مانند کوه، 

ایستادگی کرد.

و  ورزشکار  چندین  شهادت  انقلاب،  رهبر 
تماشاچی ایلامی بر اثر بمباران مسابقه فوتبال در 
۲۳ بهمن ۶۵ را یادآور مظلومیت شهدای ورزشکار 
به  را  جنایات  این  صدام  اینکه  بیان  با  و  خواندند 
پشتوانه مدعیان جهانی حقوق بشر انجام می داد، 
افزودند: نویسندگان و هنرمندان، این بیان حقایق 
را در ابعاد جهانی معرفی، و مدعیان دروغین حقوق 

بشر را رسوا کنند.
ایشان با اشاره به روحیه استقامت مردم ایلام و ترک 
نکردن خانه و شهر خود با وجود بمباران های شدید 
گفتند: فشار جنگ نتوانست مانع بروز استعدادهای 
این مردم شود و در زیر همین بمباران ها جوان نخبه 
و نابغه ای همچون شهید رضایی نژاد تربیت شد که 
دشمن وقتی او را مایه ترقی و تعالی کشور دید، در 
مقابل چشم همسر و دختر خردسالش، او را شهید 

و  شهید  موضوع  خامنه ای  آیت الله  حضرت  کرد. 
شهادت را متفاوت از قربانیان جنگ های مرسوم در 
دنیا دانستند و افزودند: شهید و رزمنده در راه خدا 
از  از مرزهای جغرافیایی،  ارزشمند  بر دفاعِ  علاوه 
مرزهای مهم معنوی یعنی مرزهای عقیده، اخلاق، 
دین، فرهنگ و هویت نیز دفاع می کند و با پایبندی 
صادقانه به عهد خود با پروردگار، جانش را با خداوند 

معامله می کند.
صفات  افزودند:  زمینه  این  در  انقلاب  رهبر 
مهمی مانند اخلاص، توکل، تواضع، رعایت حدود 
الهی، رفتار مهربانانه با اسیران و به طور کلی سبک 
ما  شهدای  و  رزمندگان  رفتار  در  اسلامی  زندگی 
کاملًا برجسته است و تصویر این نقاط درخشان 
و الهام بخش باید با کارهای هنری در مقابل چشم 
مردم دنیا قرار داده شود. ایشان هدف از بزرگداشت 
شهیدان را شنیدن پیام آنان دانستند و خاطرنشان 
کردند: پیام شهیدان این است که در راه خدا ترس 
و اندوه وجود ندارد و باید بدون تزلزل از وسوسه های 

دشمن، با قدرت و ثابت قدم حرکت کرد.
رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه بدون مجاهدت و 
تحمل سختی ها هیچ ملتی به اوج و قله نخواهد 
رسید، افزودند: ملت ایران با شنیدن پیام شهیدان 
و  کند  بیشتر  را  خود  تلاش  و  انگیزه  اتحاد،  باید 
مسئولان نیز در قبال جامعه و امنیتی که شهدا برای 
کشور فراهم کردند، احساس مسئولیت بیشتری 

داشته باشند.
دیدار  در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  بیانات 
دست اندرکاران کنگره سه هزار شهید استان ایلام که 
در تاریخ ۳۰ آبان ۱۴۰۰ برگزار شده بود، صبح روز 
پنج شنبه در محل برگزاری این همایش منتشر شد.

رهبر معظم انقلاب در دیدار دست اندرکاران کنگره سه هزار شهید استان ایلام تاکید کردند: 

پیام شهیدان باید اتحاد ملت و احساس مسئولیت مسئولان را بیشتر کند 

و  رییس مجلس شورای اسلامی گفت: انقلابی گری به معنای عقلانیت، عدالت 
کارآمدی است که باید نتایج آن در زندگی مردم مشخص شده و خود را نشان دهد. 

محمدباقر قالیباف  روز پنجشنبه که به کاشمر سفرکرده بود در دیدار با جمعی از نخبگان 
منطقه ترشیز با گرامیداشت یاد و خاطره شهید مدرس اظهار داشت: ما زمانی می توانیم 
وصف "انقلابی" را برای مجلس و دولت استفاده کنیم که خروجی کار آنها نیز همین 
موضوع را به خوبی نشان دهد. وی با بیان اینکه ارتباط دولت با سرمایه گذاران و مردم باید 
اصلاح شود، گفت: کسانی که سیاست های حمایتی از تولید را به رانت تبدیل می کنند، 
همچون سلول های سرطانی هستند که باید مانع رشد آن ها شده و با آن ها مقابله کنیم. 
رییس مجلس شورای اسلامی ضمن تاکید بر اهمیت نقش مردم در رفع مشکلات بیان 
کرد: روزهای ابتدایی که در نیروی انتظامی توفیق خدمت پیدا کردم، با وجود حضور 
نیروهای مختلف در منطقه شرق کشور، شاهد ناامنی ها و حتی گروگانگیری هایی بودیم، 
اما پس از اینکه تصمیم گرفته شد مسوولیت امنیت این منطقه برعهده نیروی انتظامی 
باشد، به نیروهای مردمی گفتم که جز شما کسی نمی تواند امنیت را در این منطقه به 

میزان مطلوب برساند و حدوداً پس از ۹ ماه با حضور مردم، مشکل ناامنی ها حل شد.
محصولات تولیدی ما نباید نرخ جهانی داشته باشد

رییس قوه مقننه افزود: اکنون مواد اولیه ارزان، انرژی و نیروی کار ارزان در کشور وجود 
دارد، اما قیمت محصول به نرخ بازار جهانی است که این مشکل نیز باید رفع شود. در 
شرایط فعلی همه باید به یکدیگر رحم کرده و عدالت را رعایت کنیم. وی با اشاره به 
اینکه همه می دانیم که دانشگاه و دانشجو مهم است و امروز بیش از ۳۵ درصد از 
دانش آموختگان دانشگاهی بی کار هستند، افزود: دانشجو باید در میدان عمل تربیت 
شود و اگر مراکز تولیدی ما به دانشجو یا افراد دارای تحصیلات تکمیلی نیاز دارند، باید آنها 
را مورد حمایت قرار دهند. قالیباف با بیان اینکه سعی ما بر این بود که در اعتبارات سال 
۱۴۰۰ رویکرد تولید ثروت را دنبال کنیم، ادامه داد: لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ را که در 
دولت قبل بود رد کردیم تا دولت جدید آن را به نفع مردم تغییر دهد، اما بازهم آنچه که می 
خواستیم نشد. رییس نهاد قانونگذاری کشور با بیان اینکه در سال آینده خواهیم دید که 
در حوزه ثروت چه اتفاقی رخ می دهد، گفت: دیروز نیز در صحن مجلس گفتم که نمی 
توانیم ۱۰۰ اولویت را در دستور کار قرار دهیم، بلکه سه اولویت مهم اقتصاد، آب و جمعیت 
را باید در برنامه هفتم مورد توجه قرار دهیم تا اتفاقات مهمی در این حوزه ها رخ دهد. البته 

وقتی حرف از جمعیت می زنیم به موالید، مهاجرت و اختلافات طبقاتی نیز توجه داریم.
در زمینه بهره وری آب از دنیا عقب افتاده ایم   

قالیباف افزود: ما در سرزمینی خشک و نیمه خشک به سر می بریم، اما بی آب نیستیم 
و تاریخ نشان داده که فرهنگ استفاده از آب با استفاده از تکنولوژی های زمان گذشته 
در زندگی ایرانیان پررنگ بوده و در حوزه استفاده بهینه از آب پیشرو بوده ایم، اما امروز 
در این زمینه عقب تر از بقیه هستیم. وی اظهار داشت: در اقتصاد باید چند پیشران را 
مشخص کنیم تا این پیشران ها کل اقتصاد کشور را سرپا نگه دارند. اگر جلو بانک ها را 
بگیریم تا خلق پول نکنند، همچنین اگر دولت کسری بودجه نداشته باشد، می توانیم به 

نتایج خوبی دست پیدا کنیم.
عده ای رانت خوار حمایت ها شده اند 

وی افزود: رفتار بخش خصوصی را به گونه ای باید حل کنیم که وقتی همه و حتی رهبر 
معظم انقلاب نیز شخصاً آبرو می گذارند تا از تولید داخل حمایت شود و برای حمایت از 
صنعت داخل، ایشان ورود برخی کالاها را به داخل ممنوع می کنند، نباید شاهد این 
باشیم که هفته بعد یک مرتبه کالاها گران شود و عده ای سوءاستفاده کنند، این فرهنگ 
باید درست شود و دولت و مجلس نیز در اینجا نقش شان مشخص می شود، زیرا حمایت 
نباید به رانت تبدیل شود. رییس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: هیچکس نباید از 
سیاست های حمایتی، سوءاستفاده کند و باید مقابل همه آنها ولو اینکه تعداد انگشت 
شماری باشند بایستیم. اینها سلول های سرطانی هستند که اگر مانع رشد آنها نشویم، 
همه را درگیر می کنند. وی گفت: سیاستگذاری ها باید صحیح باشد و منجر به رفع موانع 
شود. بازآفرینی نظام تامین سرمایه در صورت تحقق منجر به تولید ثروت می شود و اگر 
تولید ثروت محقق شود مشکلات منطقه، موالید، مهاجرت، اختلاف طبقاتی، آسیب 

های اجتماعی و عدالت سامان می یابند.
این همه طرح نیمه کاره در کشور جای تاسف دارد

قالیباف با انتقاد از تعداد بالای پروژه های نیمه کاره گفت: براساس قیمت سال ۹۵ 
بیش از ۷۰۰ هزار میلیارد تومان سرمایه در پروژه های نیمه کاره کشور رها شده که این 
باعث تأسف است. رییس قوه مقننه گفت: من به عنوان فردی بازمانده از کاروان شهدا 
امروز ایستاده ام تا بدون ملاحظه با شجاعت تصمیم گیری کنیم تا جوانان و کارآفرینان به 

میدان آمده و انشاءالله بر مشکلات فائق آییم.

رییس مجلس شورای اسلامی:

 انقلابی گری باید خود را در زندگی مردم نشان دهد

امام جمعه قم گفت: دولت در این مدت کوتاه، خدمات 
بسیاری انجام داده است و ملت عزیز باید مراقب فتنه های 

دشمن برای مخدوش کردن عملکرد دولت باشد.
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های این هفته 
نماز جمعه شهر قم در مصلای قدس، با اشاره به مذاکرات 
وین گفت: با وجود شرایط مساعدی که برای جمهوری 
اسلامی ایران فراهم آمده، باعث شده است که آمریکا به 
دنبال ابزار فشاری بر ایران باشد و از طرفی ناکامی دولت 
سلاح  آخرین  عنوان  به  ظالمانه  تحریم های  در  آمریکا 
آمریکا در قبال ایران، دست دولت آمریکا را در تحریم ها 

برای ایجاد فشار خالی گذاشته است.
ایجاد آشوب  بنابراین در چنین شرایطی،  افزود:  وی 
و بحران در کشور، ولو به صورت مقطعی و کوتاه مدت، 
به زعم آمریکا و هم پیمانان آنان، می تواند فضای تنفسی 
را برای این دولت های مستکبر فراهم کند تا در سر میز 
مذاکره بتوانند به حق کشی های خودشان علیه جمهوری 
اسلامی ایران ادامه بدهند؛ ایران را مجبور کنند، از اصول 
و ارزش ها و مواضع به حق خودش کوتاه بیاید، بدیهی 
یا هر مساله  و  آب  بحران  در چنین شرایطی  که  است 
دیگری می تواند رمز آشوب و فتنه برای دشمنان کینه توز 
نکته  به چند  توجه  زمینه  این  در  باشد. وی گفت:  ما 
ضروری است؛ نکته اول، هوشیاری مردم کشور در طول 
این سال ها و جدا کردن صف خودشان از فتنه گران و 
آشوبگران عامل اصلی شکست فتنه گران و این دولت های 

مستکبر و متجاوز بوده است.
سعیدی افزود: به حول و قوه الهی، در این حوادث اخیر 

نیز هوشیاری و بصیرت مردم ما برای چندمین بار باعث 
بی آبرویی آمریکا، هم پیمانانش، مزدوران منطقه و فریب 

خوردگان داخلی آن ها خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه خشکسالی و کمبود بارش یکی 
اخیر  در چند سال  و معضلات کشورمان  از مشکلات 
است، گفت: این شرایط مردم را بیش از گذشته نسبت 
به معیشتشان نگران کرده است و نیازمند مدیریت جدید 
با نگاه اضطراری و با عزم و اراده جهادی هستیم. عضو 
مجلس خبرگان رهبری تصریح کرد: دولت برای حل این 
بحران وارد عمل شده و ضمن شنیدن سخن کشاورزان، 
با کمک مردم به دنبال راهکار عملی و منصفانه برای رفع 
مشکلات است. وی گفت: دولت سیزدهم برای احقاق 
حق ملت ایران مصمم است و با وجود اینکه مذاکرات به 
نتیجه نرسیده، توانسته است، چند میلیارد از پول های 
زیادی  تعداد   مدت  این  در  و  کند  آزاد  را  ما  بلوکه شده 

واکسن وارد کشورمان کرده است.
نماینده ولی فقیه در استان قم خاطرنشان کرد: دولت 
در این مدت کوتاه، خدمات بسیاری انجام داده است و 
ملت عزیز باید مراقب فتنه های دشمن برای مخدوش 

کردن عملکرد دولت باشد.
با کسانی که سدهای عفاف و حجاب را می 

شکنند، قاطع برخورد شود
وی در بخش دیگر سخنان خود گفت: مطلب نخست 
ما، درباره یکی از معضلات اجتماعی است که سوغات 
غرب بی بندوبار است و خانواده ها و جوانان عزیز ما را 
ارتباط نامشروع پسر و دختر، تحت  نشانه گرفته و آن 

عنوان دوستی است. وی ادامه داد: متاسفانه این ارتباط 
ناصحیح، تاکنون قربانیان زیادی را هم گرفته، در اسلام 
این ارتباط که خارج از چارچوب شرع مقدس و احکام 

دین است، ممنوع و حرام شمرده شده است.
وی افزود: ارتباط پسر و دختر نامحرم به ۲ گونه است؛ 
یکی اینکه ارتباط به قصد جدی برای ازدواج و دوم ارتباط 
به قصد هوسرانی است؛ در ارتباط به قصد ازدواج، خود 
ارتباط در واقع هدف نیست، بلکه مقدمه ای برای ازدواج 
است؛ ضوابط چنین ارتباطی در چارچوب خاص و با 
و  والدین  اطلاع  با  ترجیحا  و  الهی  احکام  تمام  رعایت 
بزرگ ترها، برای شناخت همسر آینده، این ضوابط در 

رساله مراجع تقلید آمده است.
سعیدی با بیان اینکه به طور مکرر از پیامدهای تلخ، غم 
انگیز و خسارت بار ارتباطات نامشروع مطلع شده اید، 
گفت: این همه که در باب عفاف و حجاب و عدم اختلاط 
زن و مرد گفته می شود، برای این است که حرمت و آبروی 
جوانان و خانواده ها حفظ شود و افراد به دام شیادان و 
دزدان ناموس نیفتند. وی تاکید کرد: آمران به معروف 
به این واجب الهی عمل کنند و نیروی محترم انتظامی 
و دستگاه محترم قضایی با کسانی که فضا، جو و قانون 
جامعه را می شکنند، برخورد جدی کنند، شما هم کار 

ایجابی و هم کار سلبی دارید، این جا هر ۲ لازم است.
معصومه)س(  فاطمه  حضرت  مقدس  آستان  تولیت 
می  مسئولان  از  قاطعانه  ما  مردم  کرد:  خاطرنشان 
خواهند؛ در برابر کسانی که این سدهای عفاف و حجاب 

را می شکنند، قاطع برخورد کنند.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه شهر قم :

مردم مراقب فتنه های دشمن برای مخدوش کردن عملکرد دولت باشند

معاون قوه قضاییه: 

قوانین با هدف کاهش پرونده ها اصلاح می شود
معاون حقوقی و امور مجلس قوه قضاییه گفت: اصلاح قوانین و ساختارها در 
راستای سند تحول قضایی و گام دوم انقلاب برای کاهش ورودی پرونده ها از اهداف 

و سیاست های قوه قضاییه در دوره جدید است. 
حجت الاسلام و المسلمین "نورالله قدرتی" روز پنجشنبه در دیدار با حجت الاسلام 
و المسلمین سید "علیرضا عبادی" نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی و امام جمعه 
بیرجند افزود: شاید مهمترین مشکل قوه قضاییه، کثرت ورودی پرونده های کیفری و 

حقوقی بوده که ریشه بسیاری از مشکلات است.
وی گفت: یکی از دلایل کثرت پرونده ها این است که با وجود همه نواقص موجود، 
مردم امید دارند ملجاء و پناهگاهی هست که حرف شان شنیده شود و از دلایل دیگر 

در این زمینه قوانین، مقررات و ساختارهایی است که باید اصلاح شود.
و  اهداف  از  یکی  داشت:  اظهار  قضاییه  قوه  مجلس  امور  و  حقوقی  معاون 

سیاست های ریاست قوه قضاییه این است که در راستای سند تحول و گام دوم 
انقلاب باید به فکر اصلاح قوانین و ساختارها هم باشیم چون این قوانین و ساختارها 
موجب و مولد پرونده های زیادی است. وی با بیان اینکه حدود ۱۰ میلیون پرونده بار 
بزرگی را بر دوش قوه قضاییه می گذارد افزود: در هفته های اخیر ریاست قوه قضاییه 
در راستای سیاست های اساسی این قوه که کاهش ورودی پرونده هاست به معاونت 
حقوقی دستور داد طرحی را تهیه کنیم که تحت عنوان لایحه قضازدایی دنبال شود.

حجت الاسلام و المسلمین قدرتی گفت: از مجموع ۱۰ میلیون پرونده در کشور 
حدود ۳۵ عنوان کیفری و دعاوی کیفری و ۴۵ عنوان حقوقی که ۷۰ درصد پرونده ها 
را تشکیل می دهد و در این لایحه قضازدایی برای هفت میلیون پرونده، معاونت 
حقوقی به کمک همکاران و پژوهشگاه قوه قضاییه تلاش می کند درخصوص برخی 

موضوعات که جرم انگاری شده راهکاری پیدا کنیم که جرم تلقی نشود.
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افتادگی پلک  چشم با این سلاح به جنگ افزایش 
وزن بروید

محققان دانشگاه لیورپول دریافتند که خوردن آلو خشک به گروهی از افراد 

کمک کرد تا اشتهای خود را بهتر کنترل، کالری کمتری مصرف کنند و حتی 
کمی بیشتر از افرادی که میان وعده های دیگر را طی یک آزمایش ۱۲ هفته ای 

انتخاب کردند، وزن کم کنند. 
پروفسور جیسون سی جی هالفورد، رئیس انجمن اروپایی مطالعه چاقی 
که  می دهد  نشان  تحقیقات  »نتایج  کرد:  اظهار  بیانیه ای  در    )EASO(
میوه های خشک هم می توانند باعث سیری شوند و هم می توانند در رژیم 

غذایی در طول مدیریت وزن گنجانده شوند«.
محققان تاثیر خوردن آلو را در دو مرحله بررسی کردند؛ در مرحله اول واکنش 
شرکت کنندگان طی آزمایش با آلو، کشمش یا آب نبات های ژله مانند لوبیا مورد 
بررسی قرار گرفت. این گروه دریافت، افراد با مصرف آلو معمولا کمترین کالری 
را در وعده غذایی بعدی خود مصرف و در طول روز کمتر احساس گرسنگی و 

بعد از غذا احساس سیری بیشتری می کنند.
در بخش دوم محققان میزان وزنی که هر فرد پس از تکمیل یک برنامه کاهش 
وزن ۱۲ هفته ای از دست داد را بررسی کردند. آنان داوطلبان را به دو گروه 
تقسیم کردند، یک گروه آلو خشک را به عنوان میان وعده روزانه مصرف کردند 
و گروهی که فقط راهنمایی در مورد میان وعده های سالم دریافت کردند اما 

می توانستند میان وعده مورد علاقه خود را انتخاب کنند.
اگرچه محققان می گویند که تفاوت کاهش وزن بین دو گروه از نظر کل میزان 
وزن از دست رفته معنی دار نبود اما نتایج نشان می دهد، شرکت کنندگان در 
گروه آلو به طور متوسط  کمی بیشتر وزن کم کردند )۴.۴ پوند در مقابل ۳.۴ 
پوند(. افراد در گروه آلو اظهار کردند که کاهش وزن با آلو آسان تر از سایر 

تنقلات است.
آندریا ن. جیانکولی، مشاور تغذیه در کالیفرنیا گفت: »نتایج این تحقیق 
نشان می دهد که آلوهای مغذی متراکم می توانند به دلیل اثرات مطلوبشان 

بر سیری و کنترل اشتها، مزیتی نسبت به سایر میان وعده ها داشته باشند«.
هالفورد نتیجه می گیرد: »این موارد اولین داده هایی هستند که کاهش 
وزن و عدم عوارض جانبی منفی را هنگام مصرف آلو به عنوان بخشی از رژیم 

غذایی مدیریت وزن نشان می دهند.«
اگرچه آلو به عنوان یک میان وعده معروف است که مردم فقط برای رفع 
یبوست انتخاب می کنند اما محققان می گویند که قرار دادن یک کاسه آلو در 
مراسم جشن و شادی ممکن است شما را از پرخوری و افزایش وزن نجات 

دهد.
نتایج این تحقیق در نشریه Nutrition Bulletin منتشر شده است.

فوق تخصص کلیه گفت: در افراد مبتلا به سنگ کلیه باید مصرف گوشت قرمز و 
پروتئین های حیوانی محدود باشند و از همه چیز مهم تر اینکه مصرف مایعات باید 

به حدی باشد که شخص بتواند روزی دو الی سه لیتر ادرار داشته باشد. 
جاوید صمدی در گفت وگویی اظهارداشت: سنگ کلیه جزءبیماری هایی است 

که به صورت شایع در کل دنیا، مردم تجربیات مختلفی از آن دارند.
وی ادامه داد:کشور ماهم از نظر شیوع سنگ کلیه در کل دنیا جزء کشورهایی 
است که آمار بالایی دارد و شاید آماری که در کل دنیا مطرح می شود امار ۲ یا ۳ 
درصد از مردمی است که مبتلا به سنگ کلیه هستند،ولی مطالعاتی که در داخل 
کشور انجام می شود آمار ۵ الی ۸ درصد سنگ کلیه را شامل می شود که اطلاعات 

دقیق داخل کشور در اسناد انجمن ارولوژی  ثبت شده است.
این فوق تخصص کلیه افزود: اهمیتی که مردم به سنگ کلیه می دهند از روی 
درد بسیار شدیدی است که تجربه می کنند ،ولی از نظر پزشکی این اهمیت غیر از 
بحث  شیوع بالای سنگ کلیه، درمان هایی که برای سنگ کلیه انجام می گیرد را 

شامل می شود که هزینه های زیادی را به مردم تحمیل می کند.
صمدی اظهار کرد: ما علل مختلفی در نارسایی کلیه داریم که به عنوان سرلیست 
این علل همیشه از دیابت و فشارخون صحبت می شود ولی یکی از علل اصلی کم 
کاری و از بین رفتن عملکرد کلیه و در صورتی که هر کلیه درگیر بشود با پیوند و 

دیالیز،سنگ کلیه هست  و این نشان می دهد که این بیماری بسیار مهم است.
وی ادامه داد: غیر از آمار بالای این بیماری  یکی از درگیری هایی که مشکل 
تجربه  را  کلیه  کلیه است؛ کسانی که سنگ  ایجاد می کند بحث عود سنگ 
می کنند هر سال ۵ درصد این افراد دوباره مبتلا به سنگ کلیه می شوند و اگر 
بخواهیم در طول ۱۰ سال را بررسی کنیم می بینیم ۵۰ درصد از کسانی که یک بار 
تجربه این بیماری را داشتند مجددا به آن مبتلا می شوند که این نشان می دهد که 

این بیماری هم در سطح پیشگیری و هم در سطح درمان نیاز به کار دارد.
این فوق تخصص کلیه گفت: کلیه مثل یک پالایشگاه عمل می کند که کارش 
تصفیه کردن آب و املاح است؛ یعنی در واقع چیزهایی که بدن نیاز دارد را داخل 

بدن نگه می دارد و املاح اضافی را دفع می کند و کل کلید این ماجرا این است 
و اگر به هر دلیلی تعادل بین این املاح و آبی که دفع می شود بهم بخورد کلیه 

مستعد سنگ می شود.
صمدی بیان کرد: جالب است که داخل خود ادراری که دفع می شود عواملی 
داریم که مهارکننده تشکیل سنگ اند. همیشه مردم عواملی که سنگ ساز هستند 
مثل کلسیم، اسید سیتریک و اگزالات را شنیده اند ولی ما المان هایی داخل ادرار 

داریم که اینها از تشکیل سنگ کلیه پیشگیری می کنند مانند منیزیم وسیترات .
وی تصریح کرد: پس اگر به هر دلیل غلظت املاح داخل ادرار بالاتر رود و حجم 
مایع ادرار کمتر شود منجر به تشکیل سنگ کلیه می شود . خیلی وقت ها این 
تعادل بر قرار است ولی در مسیر خروجی ادرار از لگنچه، حالب و مثانه مشکل 
داریم؛ به طوری که کسانی که به طور مادر زادی دچار تنگی محل لگنچه و حالب 
هستند مستعد سنگ کلیه اند. این فوق تخصص کلیه ادامه داد: همچنین کسانی 
که در سنین بالا بیماری پروستات دارند مستعد سنگ مثانه هستند.علاوه بر این 
۲۵درصد کسانی که سنگ کلیه دارند به دلیل سابقه  خانوادگیشان است که در 
بیشتر در آقایان شایع است، به دلیل شغل های سختی که دارند یا نقش هورمون.

صمدی گفت: از علل دیگر سنگ کلیه کم تحرکی است؛ همچنین مصرف 
بیش حد پروتئین های حیوانی و نمک از عوامل دیگر است.پس نوع غذا در این 
امر بسیار مهم است.علاوه بر این همچنین یک سری از بیماری های زمینه ای 
باعث سنگ کلیه می شنود؛ مثلا کسانی که اسیدسیدریک بالایی داشته یا  نقرس 
دارند؛ همچنین یک درصد از افرادی که دچار پرکاری پاراتیروئید هستند اینها همه 

مستعد سنگ کلیه اند.
وی ادامه داد:اگر امروزه در کشور این آمار بالاتر رفته است به نوعی مربوط به 
تغییر سبک زندگی ما می شود؛ مثلا تمایل به خوردن فست فود و غذاهای پرنمک. 
بیشترین سوالاتی که مردم از ما می پرسند این است که ما چه غذاهایی بخوریم؟ 
در واقع مهم ترین چیز در رژیم غذایی سنگ این است که تعادل بین مصرف 
مایعات و املاح را برقرار کند که مهم ترین آن این است که مصرف نمک را کم کنیم.

این فوق تخصص کلیه افزود: خیلی دوست دارم که این جمله همیشه در 
ذهن مردم بماند؛ مصرف لبنیات در بیمارانی که سنگ کلیه دارند به هیچ عنوان 
محدودیت ندارد؛ به شرطی که لبنیاتی استفاده کنیم که کم چرب باشند و 

ترجیحا نمک کمتری داشته باشند.
صمدی متذکر شد:در واقع نقش نمک بسیار پر اهمیت تر از خود کلسیم است.
مصرف گوشت قرمز و پروتئین های حیوانی باید محدود باشند و از همه چیز مهم 
تر اینکه مصرف مایعات باید به حدی باشد که شخص بتواند روزی دو الی سه لیتر 

ادرار داشته باشد.
وی اضافه کرد: حال اگر بپرسند ما روزی چقدر مایعات بخوریم تا این مقدار ادرار 
را داشته باشیم باید به رنگ ادراری که دفع می شود توجه کنیم؛اگر اکثر اوقات 

رنگ ادرار روشن باشد؛ یعنی مصرف مایعات کافی است.
باید بالانس بین فعالیت و مایعات را حفظ کنیم 

این فوق تخصص کلیه ادامه داد: ما باید بالانس بین فعالیت و مایعات را حفظ 
کنیم؛ مثلا ممکن است فردی روزی ۱۰ لیوان آب بخورد ولی فعالیت روزانه اش 
خیلی سنگین باشد یا میزان تعریق او زیاد باشد؛ پس در این صورت حجم ادرار 
کمتر می شود. فعالیت ورزشی خوب است؛ به شرط اینکه همزمان با مصرف 

مایعات کافی باشد.
صمدی تصریح کرد:زمانی که سنگ تشکیل می شود معمولا ۶ الی ۷ ساعتی 
که شخص می خوابد بیشترین زمانی است که رسوبات و کریستال ها می توانند 
هسته اولیه سنگ را تشکیل دهند؛ به همین دلیل حتما فرد باید نصف شب بیدار 

شود و یک لیوان آب استفاده کند.
وی گفت:در مورد مصرف کلسیم که بسیار مسئله رایجی هست، ممکن است 
شخصی به دلیل پوکی استخوان و یا به دلایل دیگر پزشکی مجبور باشد که 
کلسیم استفاده کند. اگر مکمل کلسیمی استفاده می شود حتما باید با پزشک 
اورولوژیست مشورت کند؛ چون ممکن است که نیاز به دادن داروهای تکمیلی 

باشد که این جذب کلسیم داخل بدن را کمتر کند.
این فوق تخصص کلیه یادآور شد: توصیه می شود اگر کلسیم به هر دلیلی تجویز 
شد زمانی استفاده شود که بعد از وعده اصلی غذایی شما باشد؛ یعنی اگر وعده  

غذایی اصلی شما ناهار است این مکمل کلسیمی را بعد از ناهار استفاده کنید.
صمدی خاطرنشان کرد:  اگر شما جزء کسانی هستید که به صورت رایج و مکرر 
دچار سنگ کلیه می شوید توصیه می شود بررسی های تکمیلی را انجام دهید؛ 
چون ممکن است کسانی باشند که درمان های مراقبتی دارویی در این نوع افراد 
پررنگ تر باشد. وی بیان کرد: خوشبختانه اکثر سنگ ها سایز کوچکی دارند و زیر 
۶.۷ میلی متر هستند که در این صورت توصیه به هیچ درمانی به جز درمان های 

مراقبتی نمی کنیم.
این فوق تخصص کلیه متذکر شد: شکل ،سایز ،تعداد و محل سنگ مهم است. 
معمولا بزرگترین سایز سنگ مثلا ۲ سانت را برای سنگ شکنی ارجاع می دهیم 
که استانداردش هم همین است، ولی اگر به هر دلیلی بیمار سنگ شکنی کرد و 

سنگش نشکست قدم بعدی این است که جراحی انجام شود.
صمدی افزد: ولی خوشبختانه با توجه به پیشرفت های بسیار خوبی که در دهه 
اخیر در کشور،در رشته اورولوژی بوده است و کشور به عنوان پایونیر منطقه مطرح 
است،جراحی بسته که الان رایج ترین نوع جراحی است انجام می شود و فقط یک 

در صد از افراد جراحی باز می شوند.
وی  اظهار داشت: مهم ترین چیزی که الان بیماران ما درگیر هستند سنگ های 
حالب هست نه سنگ کلیه؛ یعنی به هر دلیلی سنگ آمده و داخل حالب گیر 
کرده و پس از گذشت دو هفته هنوز دفع نشده که در این صورت اقدام به روش 

TUL به صورت بسته شده و از طریق لیزر سنگ شکسته و خارج می شود.

یک فوق تخصص کلیه :

افراد دچار باکتری التهاب معدهمبتلایان به »سنگ کلیه« چی بخورند؟ 
 چه علائمی دارند؟

پژوهشگران با انجام یک مطالعه علائم بیماران دچار باکتری هلیکوباکتر پیلوری و 
بیماران بدون عفونت هلیکوباکتر پیلوری را با یکدیگر مقایسه کردند. 

عفونت هلیکوباکتر پیلوری مهم ترین عامل خطر برای التهاب معده )گاستریت( و 
زخم معده است؛ اما عواملی غیر از هلیکوباکتر پیلوری در آن دخیل هستند. باکتری 
هلیکوباکتر پیلوری )H. pylori(؛ یکی از شایع ترین عوامل بیماری زای دستگاه 
گوارش در جهان است. این باکتری باعث التهاب مزمن معده، زخم معده و سرطان 

معده می شود. 
بروز  میزان  اگرچه  است،  در سرتاسر جهان شایع  پیلوری  هلیکوباکتر  عفونت 
دقیق آن ناشناخته باقی مانده است. همچنین شیوع این عفونت، بسته به منطقه 
جغرافیایی نیز تفاوت دارد. بسیاری از مطالعات قبلی نشان داده اند که میزان و خطر 
ابتلا به عفونت در کشورهای در حال توسعه با وضعیت اجتماعی-اقتصادی پایین، 

به طور قابل توجهی بالا است.
راه های اصلی انتقال این باکتری، غذای آلوده و انتقال از طریق مدفوعی- دهانی 
است. به همین دلیل، گسترش اقدامات بهداشتی برای کاهش این عفونت ضروری 
است. برخی حیوانات مانند گربه ها، سوسک ها، میمون های رزوس، ماکاک دم 

خوکی و گوسفند میزبان اصلی باکتری هلیکوباکتر پیلوری هستند.
استعداد ژنتیکی میزبان در عفونت هلیکوباکتر پیلوری بسیار مهم است. بر اساس 
مطالعات قبلی، بیش از ۹۰ درصد از زخم های دوازدهه)اثنی عشر( و ۶۰ درصد از 
زخم های معده با عفونت هلیکوباکتر پیلوری مرتبط هستند؛ ولی با این حال، هنوز 
ارتباط این زخم ها با باکتری هلیکوباکتر پیلوری، به طور کامل شناخته نشده است. 
برخی مطالعات نشان می دهد که شیوع هلیکوباکتر پیلوری بسیار بیشتر از زخم 
معده است. بنابراین این سوال مطرح می شود که چرا همه بیماران مبتلا به عفونت 
هلیکوباکتر پیلوری به بیماری زخم معده مبتلا نیستند؟ از سوی دیگر، بسیاری از 

بیماران مبتلا به زخم معده از نظر عفونت هلیکوباکتر پیلوری منفی هستند.
دارد.  وجود  مختلفی  های  روش  پیلوری،  هلیکوباکتر  عفونت  تشخیص  برای 
طریق  از  )تشخیص  آندوسکوپی  روش های  دسته  دو  به  می توان  را  روش ها  این 
آندوسکوپی( و غیر آندوسکوپی )مانند روش های بافت شناسی، آزمایش سریع اوره آز، 

کشت، سرولوژی، تست تنفس اوره و تکنیک های مولکولی( تقسیم کرد.
با توجه به نقش مهم هلیکوباکتر پیلوری در زخم معده و سایر اختلالات گوارشی و 
همچنین نقش احتمالی سایر عوامل، ضروری است که بیماران دارای تست مثبت 
و منفی هلیکوباکتر پیلوری با یکدیگر مقایسه شوند. بر همین اساس پژوهشگران 
با انجام یک مطالعه تظاهرات بالینی و یافته های آندوسکوپی و هیستوپاتولوژیک 

بیماران با و بدون عفونت هلیکوباکتر پیلوری را با یکدیگر مقایسه کردند.
در این مطالعه ۲۳۳ بیمار مبتلا به سوء هاضمه مراجعه کننده برای آندوسکوپی از 
نظر وجود عفونت هلیکوباکتر پیلوری مورد بررسی قرار گرفتند. از هر بیمار طی یک 
معاینه آندوسکوپی، ۵ نمونه از بافت معده گرفته شد و معیار وجود عفونت هلیکوباکتر 
پیلوری وجود و شناسایی باکتری در آزمایشگاه پاتولوژی بود. دو گروه از بیماران 
هلیکوباکتر پیلوری مثبت و هلیکوباکتر پیلوری منفی از نظر یافته های دموگرافیک، 

آندوسکوپی و پاتولوژیک مقایسه شدند.
از ۲۳۳ بیمار، حدود ۶۶ درصد غیر سیگاری بوده و حدود ۸۶ درصد مصرف کننده 
الکل نبودند و نزدیک به ۶۶ درصد از افراد از آب لوله کشی استفاده می کردند. شایع 
ترین علامت که درحدود ۶۷ درصد از بیماران گزارش شد، درد اپی گاستریک یا 
درد سرِ دل بود. بین بیماران با و بدون عفونت هلیکوباکتر پیلوری از نظر وضعیت 
تحصیلی، وضعیت شغلی، سابقه خانوادگی سرطان دستگاه گوارش و برخی علائم 
گوارشی تفاوت معنی داری وجود داشت. همچنین بین یافته های آندوسکوپی و 

پاتولوژیک بیماران مبتلا به هلیکوباکتر پیلوری ارتباط معنی داری وجود داشت.
نتایج این مطالعه نشان داد که شیوع هلیکوباکتر پیلوری با تعداد اعضای خانواده 
و وضعیت تاهل ارتباط دارد. یافته های این بررسی همچنین نشان داد که عفونت 
هلیکوباکتر پیلوری وابسته به جنس نیست و مصرف الکل، سیگار کشیدن و استفاده 
هلیکوباکتر  عفونت  بروز   ،)NSAIDs( استروئیدی  غیر  التهابی  داروهای ضد  از 

پیلوری را افزایش نمی دهد.
به گفته پژوهشگران این تحقیق، این مطالعه دارای محدودیت هایی است از جمله 
این که این بررسی در یک مرکز پزشکی واحد در گیلان انجام شده است که ممکن 
است نماینده کلی ایران نباشد؛ اگرچه بیماران از زمینه های اجتماعی-اقتصادی 
گوناگونی بودند. همچنین حجم نمونه برای ارزیابی برخی عوامل خطر کم بوده 
است. به علاوه در این مطالعه اطلاعات در مورد درآمد شخصی یا درآمد خانواده افراد 

وجود نداشت.
در انجام این تحقیق سیده امینه حجتی، سارا کوکب پیک، سلما یعقوبی، فرحناز 
جوکار، مهرناز اصغرنژاد و فریبرز منصور قناعی؛ پژوهشگران دانشگاه علوم پزشکی 

گیلان با یکدیگر مشارکت داشتند.
یافته های این مطالعه مهرماه سال جاری به صورت مقاله علمی با عنوان »عفونت 
هلیکوباکتر پیلوری در ایران: عوامل دموگرافیک، آندوسکوپی و پاتولوژیک« در نشریه 

BMC Gastroenterology منتشر شده است.

۱۰ راه برای کاهش مصرف نمک
با وجود این که برای عملکرد درست بدن  به مقداری سدیم نیاز داریم، نیازی به 

افزودن نمک به وعده های غذایی نیست! 
واقعیت این است که بیشتر ما نمک بیش از حد می خوریم. برای عملکرد درست 
بدن  به مقداری سدیم نیاز داریم، اما می توانیم تمام آنچه را که نیاز داریم از غذاهای 
کامل )مثلًا غذاهای دریایی، نان و شیر( تامین کنیم. نیازی به افزودن نمک  از نوع 

صورتی فانتزی یا ...  به وعده های غذایی نیست.
۱( گیاهان و ادویه جات تازه را جایگزین نمک کنید.

۲( چاشنی های خریداری شده در فروشگاه را به جای فلفل قرمز و سیر کنار 
بگذارید.

۳( سس های خود را در خانه از ابتدا درست کنید.
۴( آب موجود در سوپ ها و خورشت ها را عوض کنید.

۵( گوشت های فرآوری شده مانند سوسیس و بیکن را با گوشت تازه جایگزین 
کنید.

۶( میوه های تازه یا ماست را به جای چیپس و چوب شور انتخاب کنید.
۷( در صورت امکان، از نمک استفاده نکنید.

۸( در آشپزخانه خلاق باشید و غذاهای مورد علاقه خود را در خانه درست کنید.
۹( کنسرو لوبیا را آبکش کرده و زیر آب  بشویید تا مقداری از نمک آن شسته شود.

۱۰( در کنار غذای خود از میوه های مرکبات )لیمو، لیموترش، پرتقال( استفاده 
کنید تا طعم متفاوتی روی پروتئین ها داشته باشید.
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مدیرکل حفاظت محیط زیست  استان قم خبرداد:

تبدیل یک سوم مساحت استان قم
به کانون گرد و غبار

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: در حال حاضر حدود ۳۰۰ هزار 
هکتار یعنی حدود یک سوم مساحت استان به کانون های گرد و غبار تبدیل شده و 
سالانه بیش از ۱۳ هزار تن گرد و غبار را به سمت شهر قم و شهرهای همجوار روانه می 

کنند. 
سید رضا موسوی مشکینی روز چهارشنبه در جلسه گروه کاری مقابله با گرد و غبار 
افزود: معضل گرد و غبار چند سالی است که شهر قم را بسیار جدی درگیر کرده و 
متأسفانه تعداد روزهای آلوده در حال افزایش است، از این رو باید برای رفع این معضل 

هرچه سریعتر تدبیری اندیشیده شود.
وی با بیان اینکه تعداد روزهای آلوده در ۲۵۵ روزگذشته ۵۰ روز بوده و در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشته حدود دو برابر شده است، اظهار داشت: در سال جاری در 
حالی که تعداد روزهای پاک و قابل قبول ۲۱ روز کاهش یافته است، شاهد ۴ روز بسیار 
ناسالم و خطرناک نیز بوده ایم. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به 
گستردگی مخاطره گرد و غبار در مرکز کشور و درگیری پایتخت و ۲۵ درصد از جمعیت 
کشور، خاطرنشان کرد: مساله گرد و غبار در قم و کانون های مستعد به ویژه محدوده 
اطراف دریاچه نمک، در صورت ادامه روند کنونی به یک بحران زیست محیطی مبدل 
می شود. وی با اشاره به تدوین برنامه عملی دستگاههای اجرایی برای مقابله با معضل 
گرد و غبار، بر ضرورت توجه و اهتمام به اجرای این برنامه ها تاکید کرد و گفت: متاسفانه 
برخی از مدیران نسبت به وظایف دستگاهی خود در این حوزه کاملا بی توجه و بی 
اطلاع هستند. موسوی با بیان اینکه برای حفاظت از محیط زیست، اعتقاد بیش از 
اعتبار نیاز است، تصریح کرد: ضمن درخواست از مسوولان ملی و استانی برای توجه 
به موضوع گرد و غبار در استان قم، امیدواریم اعتبارات تخصیص یافته در این موضوع 
نیز افزایش داشته باشد. وی در پایان با بیان اینکه مقابله با گرد و غبار نیازمند همت و 
مشارکت همگانی است و یک یا دو دستگاه نمی توانند به تنهایی این معضل را برطرف 
کنند، گفت: توسعه صنعت و کشاورزی بدون درنظر گرفتن ملاحظات زیست محیطی 

به طور حتم به بیراهه رفته و با چالش های جدی مواجه خواهد شد.
 

معاون سازمان صمت استان قم خبرداد:

ایجاد اشتغال چهارهزار و ۹۳۲ تَن
 در هشت ماه امسال 

ابتدای  از  قم گفت:  استان  تجارت سازمان صمت  توسعه  و  بازرگانی  امور  معاون 
سال جاری تا پایان آبان ماه، یک هزار و ۹۷۳ فقره مجوز فعالیت  صنفی با ایجاد اشتغال 

برای چهارهزار و ۹۳۲ تَن، در استان صادر شد. 
رسته های  در  صنفی  مجوزهای  این  کرد:  بیان  گفت وگویی  در  پروان  امیرحسین 
تولیدی و فنی و همچنین توزیعی و خدماتی با ایجاد اشتغال برای چهارهزار و ۹۳۲ تَن 

طی هشت ماه سپری شده از سال جاری در قم صادر شده است.
وی افزود: به طور کلی هم اکنون ۳۹هزار و ۷۹ واحد صنفی دارای مجوز در استان 
قم فعال است که از این تعداد ۲۳هزار و ۳۲۰ مورد آن توزیعی و خدماتی و ۱۵هزار و 
۷۵۹ مورد دیگر تولیدی و فنی هست. پروان ادامه داد: میزان سرمایه گذاری در بخش 
اصناف به صورت برآوردی به ازای هر واحد صنفی ۱۰۰میلیون تومان و به ازای هر 
پروانه کسب ۲.۵ نفر شغل لحاظ می شود که این موضوع نشان دهنده جایگاه اصناف 
در اشتغال زایی است. پروان در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع لزوم حمایت 
از اصناف قم پرداخت و گفت: پرداخت تسهیلات مورد نیاز به متقاضیان فعال در 
واحدهای صنفی از جمله حمایت های مالی در این بخش مهم اقتصادی است که با 
همکاری  بانک های عامل استان انجام می شود. معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت 
قم اضافه کرد: این پرداخت ها از محل اعتبارات رونق تولید، تسهیلات واحدهای آسیب 
دیده از کرونا، تسهیلات مشاغل خانگی و تسهیلات حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال 
پایدار روستایی صورت گرفت و به حفظ و توسعه فعالیت اصناف استان کمک کرد. وی 
عنوان کرد: همچنین در هشت ماهه گذشته، تعداد ۱۱ جلسه کارگروه حمایت از رونق 
تولید در بخش اصناف استان با ۱۴ مصوبه برای رفع مشکل مالیاتی، بانکی و مشکل 
واگذاری زمین از سوی شرکت شهرک های صنعتی به واحدهای صنفی و رفع مسائل 

پیش روی برخی دیگر از اعضای اتحادیه های صنفی تشکیل شد.
 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم: 

۱۹۷۳ فقره مجوز صنفی در قم صادر شد 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: از ابتدای امسال تا پایان 

آبان ماه،۱۹۷۳ فقره مجوز فعالیت صنفی در استان قم صادر شد. 
محمود سیجانی اظهارداشت: این مجوز های صنفی در رسته های تولیدی و فنی و 
همچنین توزیعی و خدماتی با ایجاد اشتغال برای چهارهزار و ۹۳۲ تَن طی هشت ماه 

سپری شده از امسال در قم صادر شده است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم افزود: به طور کلی هم اکنون ۳۹هزار و ۷۹ 
واحد صنفی دارای مجوز در استان قم فعال است که از این تعداد ۲۳هزار و ۳۲۰ مورد آن 

توزیعی و خدماتی و ۱۵هزار و ۷۵۹ مورد دیگر تولیدی و فنی هست.
او ادامه داد: میزان سرمایه گذاری در بخش اصناف به صورت برآوردی به ازای هر واحد 
صنفی ۱۰۰میلیون تومان و به ازای هر پروانه کسب ۲.۵ نفر شغل لحاظ می شود که این 

موضوع نشان دهنده جایگاه اصناف در اشتغال زایی است.
سیجانی در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع لزوم حمایت از اصناف قم 
پرداخت و گفت: پرداخت تسهیلات مورد نیاز به متقاضیان فعال در واحد های صنفی 
از جمله حمایت های مالی در این بخش مهم اقتصادی است که با همکاری بانک های 
عامل استان انجام می شود. او افزود: این پرداخت ها از محل اعتبارات رونق تولید، 
تسهیلات واحد های آسیب دیده از کرونا، تسهیلات مشاغل خانگی و تسهیلات حمایت 
از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار روستایی صورت گرفت و به حفظ و توسعه فعالیت اصناف 

استان کمک کرد. 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم بیان کرد: همچنین در هشت ماهه گذشته، 
تعداد ۱۱ جلسه کارگروه حمایت از رونق تولید در بخش اصناف استان با ۱۴ مصوبه 
برای رفع مشکل مالیاتی، بانکی و مشکل واگذاری زمین از سوی شرکت شهرک های 
صنعتی به واحد های صنفی و رفع مسائل پیش روی برخی دیگر از اعضای اتحادیه های 

صنفی تشکیل شد.
 

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم خبرداد:  

کاهش ۲۲ درصدی اهدای خون درقم 
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم گفت: اهدای خون در قم طی آبان ماه 
امسال ۲ هزار و ۲۷۰ نفر بوده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش ۲۲ و 

نیم درصدی داشته است. 
علی رضا کبیری بیان کرد: تعداد مراجعین اهدای خون در آبان ماه امسال سه هزار و 
۶۵۸ نفر می باشد در حالی که این تعداد در مدت مشابه سال قبل چهار هزار و ۷۲۵ نفر 

بوده و کاهش ۲۲ و نیم درصدی داشته است.
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم گفت: ۲ هزار و ۹۷۰ نفر طی آبان ماه 
امسال موفق به اهدای خون شدند در حالی که این تعداد در مدت مشابه سال قبل سه 

هزار و ۸۴۲ نفر بوده و کاهش ۲۲ و هفت دهم درصدی داشته است.
کبیری عنوان کرد: تعداد اهداکنندگان مستمر طی آبان ماه امسال هزار و ۸۴۲ نفر 

می باشد در حالی که این تعداد در مدت مشابه سال قبل ۲ هزار و ۲۹۶ نفر بوده است.
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم گفت: تعداد اهداکنندگان خانم طی آبان 

ماه امسال ۹۰ نفر بوده که سه درصد از تعداد اهداکنندگان را تشکیل می دهد.
 

بنابر اطلاعیه صنف طلا و جواهر فروشان قم اعلام کرد:

الزام فروشندگان طلا و جواهر بر استفاده 
TGN از تابلو اعلان نرخ

بنابر اطلاعیه صنف طلا و جواهر فروشان قم کلیه فروشندگان طلا و جواهر در استان 
قم مکلف هستند در واحد صنفی خود از تابلو اعلان نرخ TGN استفاده نمایند. 

اتحادیه صنف طلا و جواهر فروشان قم در اطلاعیه ای اعلام کرد: کلیه فروشندگان 
 ( TGN طلا و جواهر در استان قم مکلف هستند در واحد صنفی خود از تابلو اعلان نرخ
شرکت تابان گوهر نفیس ( استفاده نمایند و امتناع از اجرای این مصوبه تخلف محسوب 

می شود.

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

میزان ایجاد اشتغال در صنایع تبدیلی قم 
بسیار بالا است 

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: میزان 
چه  و  مستقیم  صورت  به  چه  می شود  ایجاد  قم  تبدیلی  صنایع  در  که  اشتغالی 

غیرمستقیم بسیار بالا است. 
حسین طاهری فرد اظهارداشت: عمده مسائلی که در صنایع تبدیلی به عنوان 
هدف قرار گرفته اند مسائلی همچون کاهش حداکثری ضایعات، ایجاد اشتغال پایدار، 

جذب مواد خام در محصولات کشاورزی و ایجاد ارزش افزوده محصولات است.
مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهاد کشاورزی استان قم افزود: صنایع 
تبدیلی استان قم از بدو شروع فعالیت خود نزدیک به ۲۵۰ جواز تأسیس و پروانه 
صادر کرده است. امسال علی رغم شرایط به وجود آمده ناشی از شیوع ویروس کرونا 
و وضعیت اقتصادی تا شش ماهه اول سال پنج مورد پروانه بهره برداری کارخانه و پنج 

مورد هم مجوز توسعه داشتیم که منجر به تولید شده است.
طاهری فرد ادامه داد: استان قم طی سه سال گذشته علی رغم شرایطی که گفته 
شد موفق به صدور ۱۱۰ جواز تأسیس و ۴۰ مورد پروانه بهره برداری شده است که 

بالاترین میزان صدور مجوز در ۴۰ سال گذشته بوده و بی نظیر است.
خصوص  در  قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  غذایی  و  تبدیلی  صنایع  مدیر 
محور های فعالیت صنایع تبدیلی عنوان کرد: صنایع تبدیلی در حوزه محصولات 
انبار های ذخیره  و  و طیور، کود، سردخانه ها  دام  زراعی، شیلات، خوراک  باغی، 

مشغول به فعالیت است.
طاهری فرد یادآورشد: هر سال یک سری کارخانه ها به عنوان نمونه های استانی و 
کشوری بر اساس ضوابط و شاخصه ها در این حوزه انتخاب می شوند که امسال یکی 
از کارخانه های فراورده های گوشتی استان قم در کنار برند های مطرح کشوری به 

عنوان نمونه ملی انتخاب شد.
مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهاد کشاورزی استان قم با تأکید بر اینکه 
استان قم مکان مناسبی در روابط کشوری محسوب می شود گفت: از نظر زنجیره 
تولید ما در بحث خوراک دام و محصولات باغی و فرآوری میوه در زنجیره تولید مشغول 
هستیم؛ در خصوص پسته نیز به خاطر وجود مناطق دشتی پسته کاری زیادی داریم 
که جزء زنجیره تولید هستند و بعضی حتی بسته بندی پسته را نیز در کنار مناطقشان 

انجام می دهند.
شرکت شهرک ها در نواحی صنعتی و شهرک شکوهیه زمین برای واگذاری ندارد 

طاهری فرد در رابطه با دیگر حوزه های فعالیت صنایع تبدیلی عنوان کرد: در بحث 
لبنیات نیز فعالیت های خوبی در حال انجام است و کارخانه های موفقی در قم فعالیت 
می کنند. در بخش خوراک دام نیز ۱۸ مورد پروانه صادر کردیم و مشغول به فعالیت 
هستند؛ همچنین در بخش صنایع تبدیلی ۴۶ واحد، فراورده های زراعی ۲۵ مورد و 

فرآورده های دامی هم ۳۰ مورد مشغول به فعالیت هستند.
مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهاد کشاورزی استان قم در رابطه با مشکلی 
که در حال حاضر با آن مواجه هستند توضیح داد: نزدیک به یک سال است در معرفی 
متقاضیان به شرکت شهرک های صنعتی با مشکل روبه رو شدیم، زیرا این شرکت اظهار 

می کند در نواحی صنعتی و شهرک شکوهیه زمین برای واگذاری ندارد.
طاهری فرد به فعالیت سردخانه ها نیز اشاره کرد و گفت: در خصوص سردخانه ها 
نیز مواردی مشغول به فعالیت با دمای زیر صفر و بالاتر داریم که برای نگه داری میوه، 
سبزیجات )در دمای بالای صفر( و محصولات گوشتی )در دمای زیر صفر( استفاده 

می شوند.
مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهاد کشاورزی استان قم ادامه داد: البته دو 
ماهی است که منتظریم سلفچگان این کار را انجام دهد، اما اگر این مانع از جلوی راه 

تولیدکنندگان برداشته شود قطعاً اتفاقات خوبی خواهد افتاد.
طاهری فرد تصریح کرد: میزان اشتغالی که در این حوزه ایجاد می شود چه به 
صورت مستقیم و چه غیرمستقیم بسیار بالا است؛ به عنوان مثال می توان به بحث 
ایجاد مشاغل خانگی در این حوزه به کمک اداره کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی، 

سازمان غذا و دارو و تأمین اجتماعی اشاره کرد.
نحوه فعالیت در مشاغل خانگی حوزه آماده سازی و بسته بندی

آماده سازی و بسته بندی موادی همچون ترخینه، ادویه ساییده  او اضافه کرد: 
شده، نمک طعام، قند و شکر، حبوبات، توت، انجیر و مغز خشک، شیرینی خشک و 
خانگی، نان سنتی، سبزیجات و میوه خشک، سمنو، پرک، بلغور و شور و ترشیجات از 

جمله فعالیت های مشاغل خانگی در این حوزه است.
طاهری فرد در خصوص روند فعالیت در مشاغل خانگی این حوزه تشریح کرد: 
متقاضیان فعالیت در این مشاغل باید ابتدا وارد سامانه مشاغل خانگی شده و پس 
از ثبت نام و دریافت کد رهگیری، به بخش صنایع تبدیلی در سازمان جهاد کشاورزی 

مراجعه می کنند.
مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به نوع 
دیگری از اشتغال در این حوزه گفت: افراد روستایی، کشاورزان و تولیدکنندگان 
می توانند با دریافت کد های رهگیری در این زمینه و تغییر کاربری در کنار کار کشاورزی 
اقدام به فرآوری محصولات کشاورزی کرده و برای عده دیگری نیز اشتغال ایجاد کنند.
طاهری فرد ادامه داد: این افراد سپس به معاونت غذا و دارو جهت بازدید از محل و 
بررسی نکات بهداشتی معرفی شده که پس از تأیید آن ها و تکمیل مدارک می توانند 
مشغول به فعالیت شوند؛ همچنین در این زمینه تسهیلات بانکی تا مبلغ ۲۰ میلیون 

تومان جهت خرید وسایل و مواد اولیه به این افراد پرداخت می شود.
کرد:  اضافه  قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  غذایی  و  تبدیلی  صنایع  مدیر 
به کارگاه های تولیدی در روستا ها نیز با همکاری شهرداری و بنیاد مسکن بسیار 
اهمیت داده می شود. در حال حاضر در این حوزه متقاضی ایجاد مشاغلی همچون 

بسته بندی خرما یا فرآوری پوست میگو وجود دارد.
طاهری فرد افزود: تنها متقاضیانی به صورت حضوری برای دریافت مجوز به ما 
مراجعه می کنند که نیاز به مشاوره در این زمینه داشته باشند؛ کارشناسان ما در این 
خصوص با راهنمایی کامل و معرفی تسهیلات موجود در این زمینه به این افراد کمک 
می کنند. مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهاد کشاورزی استان قم همچنین 
به سامانه الکترونیکی سماک –سامانه مجوز های الکترونیکی کشاورزی- اشاره کرد 
و توضیح داد: خوشبختانه با ساخت و معرفی سامانه سماک از سوی وزارت جهاد 
کشاورزی چند سالی است که متقاضیان دریافت مجوز های جهاد کشاورزی نیاز به 
حضور در این سازمان ندارند و می توانند تمامی مراحل را تا پایان اخذ مجوز به صورت 
غیرحضوری طی کنند. مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهاد کشاورزی استان 
قم تأکید کرد: در بخش سرمایه در گردش که به ساخت وساز ساختمان مورد نیاز، 
خرید دستگاه و ماشین آلات، خرید مواد اولیه و دستمزد برمی گردد تسهیلات بسیار 

خوبی به متقاضیان ارائه می شود.
 

معاون سازمان جهادکشاورزی استان قم: 

۲۵ هزار و ۵۰۰ تن انار از باغ های قم 
برداشت می شود

اساس  بر  گفت:  قم  کشاورزی  جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
پیش بینی ها در این دوره، ۲۵هزار و ۵۰۰ تن انواع ارقام انار از باغ های استان برداشت 

و به بازار مصرف ارائه می شود. 
محمد علی سلامی اظهارداشت : بیش از دو هزار و ۳۰۰ هکتار از باغ های قم در 
مناطق مختلف استان به کشت انار اختصاص دارد و ارقام متنوع انار تولید شده در قم 

از کیفیت بالایی برخوردار است.
وی با اشاره به این که بیش از ۲ هزار تَن از کشاورزان قمی به کشت انار می پردازند، 
افزود: باغ های انار قم بیشتر در مناطق جعفرآباد، سلفچگان،  کهک،  جاده ساوه و 

جاده قدیم اصفهان است که آب و هوای مناسبی برای کشت این محصول دارد.
وی ادامه داد: کشاورزان قمی به دلیل سابقه طولانی کشت انار در استان،  مهارت 
از این محصول همچون  ویژه ای در تولید ارقام مختلف آن دارند و ارقام متنوعی 

"قجاق"، "شاه پسند"، "آقا محمد علی"، "ترش و ملس" در قم کشت می شود.
سلامی گفت: توصیه های فنی لازم به باغداران استان برای نگهداری و برداشت 
به موقع محصول انار ارائه  شده است که با عمل به آن حجم خسارت های احتمالی 
ناشی از سرمازدگی محصول ها و سایر تهدیدهای محیطی تا حد قابل توجهی کاهش 

می یابد.
وی بیان کرد: حفظ سطح سبز باغ های قم از جمله باغ های انار از جمله موارد مورد 
توجه سازمان جهاد کشاورزی استان است که با همکاری کشاورزان در این رابطه هر 

ساله شاهد تولید محصول های متناسب با آب وهوای قم در آن ها هستیم.

 

روز چهارشنبه طی مراسمی با حضور خانواده شهید و مسئولان کشوری ،شهری 
استانی مراسم آغاز عملیات اجرایی خانه موزه دانشمند هسته ای و دفاعی کشور، 

شهید دکتر محسن فخری زاده توسط شهرداری قم آغاز شد.
مراسم آغاز عملیات اجرایی خانه موزه دانشمند هسته ای و دفاعی کشور شهید 
دکتر محسن فخری زاده با حضور حجت الاسلام والمسلمین آقاجانپور نماینده 
ولی فقیه و رئیس سازمان عقیدتی سیاسی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح و 

به همت شهرداری قم آغاز شد.
طرح این خانه موزه در منزل شهید فخری زاده در قم توسط سازمان فرهنگی، 
هنری و ورزشی شهرداری با محوریت مطالعات تاریخی و علمی، تولیدات فرهنگی و 

هنری و همچنین بازسازی ابنیه انجام می شود.
رئیس سازمان عقیدتی سیاسی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح :

شهید فخری زاده فخر امت اسلامی است
پشتیبانی  و  دفاع  وزارت  عقیدتی سیاسی  رئیس سازمان  و  ولی فقیه  نماینده 
نیروهای مسلح در این مراسم با بیان اینکه شهید فخری زاده، فخر امت اسلامی 
است گفت: این شهید از دیار قم است و در کنار دانش علمی خود تحصیلات 

حوزوی داشت.
اظهار  قم  شهرداری  اقدام  از  قدردانی  با  آقاجانپور  حجت الاسلام والمسلمین 
داشت: باید این شهید را معرفی کنیم، چراکه این شهید نه فقط فخر مردم قم، بلکه 

فخر ایران و فخر امت اسلامی است.
به گفته وی، به عنوان فردی که سالیان متمادی در وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح  این شهید را می شناسم، اعلام می کنم زمانی که وی به شهادت رسید، 
نخست وزیر رژیم اشغالگر قدس گفت با شهادت او اسرائیل آرام می خوابد و مردم ما 

تازه متوجه شدند چه دانشمندی را از دست دادند.
پشتیبانی  و  دفاع  وزارت  عقیدتی سیاسی  رئیس سازمان  و  ولی فقیه  نماینده 
نیروهای مسلح تصریح کرد: زمانی که از شهید فخری زاده حرف به میان می آید 
برخی او را پدر هسته ای ایران می شناسند و این در حالی است که ایشان شخصیت 

جامعی داشت؛ هم عالم، دانشمند، ایده پرداز و هم مدیر انقلابی، جهادی و ولایی 
بود.

وی با بیان اینکه شهید فخری زاده فرزند قم شهر قیام است، افزود: این شهید عزیز 
درس حوزوی خوانده و صاحب نظر بود و در رابطه با مسائل دینی و اینکه اسلام و 

قرآن می تواند به بهترین نحو جامعه را هدایت کرده صاحب سبک بود.
آقاجانپور با اشاره به آغاز عملیات اجرایی ایجاد خانه موزه شهید فخری زاده گفت: 
باید ابعاد شخصیتی شهید فخری زاده بیش ازپیش تبیین شود؛ آنچه شهید فخری 

زاده را شهید و مقام او را متعالی کرد اخلاص کم نظیرش بود.
پشتیبانی  و  دفاع  وزارت  عقیدتی سیاسی  رئیس سازمان  و  ولی فقیه  نماینده 
نیروهای مسلح با تأکید بر اینکه شهید فخری زاده در رابطه با ایده های نوین علم 
و پژوهش های نوین از قرآن الهام می گرفت ابراز کرد: این شهید والامقام شخصیت 
استثنایی داشت و در ابعاد نهفته شخصیتی او عبادت، توجه و نماز او استثنایی بود.
وی با بیان اینکه شهدا راه و مسیر را به ما نشان می دهند و باید بزرگداشت این ها را 
زنده نگه داریم گفت: بعد دیگر و علمی شخصیت منحصربه فرد فخری زاده، این بود 
که افرادی که دل به غرب سپرده اند بدانند شهید فخری زاده دانش آموخته داخل 

کشور بود و تمام مراحلی که به اینجا رسیده را از داخل کشور طی کرده بود.
آقاجانپور بیان کرد: امروز به برکت خون شهید فخری زاده اسرائیل خواب راحت را 
به گور خواهد برد چراکه بعد از شهادت این شهید، دانشجویان زیادی آمدند و گفتند 

راه این شهید عزیز را با قوت ادامه می دهیم.
 شهردار قم :

خانه موزه شهید فخری زاده چراغ راه جوانان است
شهردار قم نیز دراین مراسم  با اشاره به اینکه به دنبال زنده نگه داشتن یاد و خاطره 
شهدا و چراغ راه آنان هستیم، گفت: با ایجاد خانه موزه شهید فخری زاده نیز به 

دنبال این هستیم تا این شهید و مرکز فرهنگی ایجادشده چراغ راه جوانان باشد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با بیان اینکه شهید پیام آور فرهنگ است، اظهار 

داشت: این فرهنگ همانند چراغی باید پیشران حرکت های جامعه باشد.
وی با بیان اینکه شهیدی مثل فخری زاده از هر جهت نمونه بود، تصریح کرد: این 
شهید هم دانشمند جامعی بوده که در علوم مختلف صاحب نظر است و هم به مقام 
بالای شهادت رسیده بود و در حال حاضر نیز الگویی برای آینده جوانان بوده که باید 

راهش را در پیش بگیرند.
شهردار قم با گرامیداشت یاد و خاطره تمام شهدا و شهدای هسته ای خاطرنشان 
طوری  باید  و  می روند  شمار  به  شهر  در  ارزشمند  سرمایه های  شهدا  این  کرد: 

برنامه ریزی کرد که این مسیرهای شهدا و راهی که در پیش گرفته اند، ادامه یابد.
وی با تأکید بر اینکه آنچه ما باید به آن توجه کنیم این بوده که چقدر قدر و منزلت 
این سرمایه ها را می دانیم، ابراز کرد: متأسفانه در این قسمت دچار ضعف هستیم، 
چراکه رشد به این معنا است که از سرمایه های در اختیار استفاده کنیم و حفظ این 

سرمایه ها واجب است.
سقائیان نژاد با اشاره به اینکه به دنبال زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهدا و چراغ راه 
آنان هستیم، افزود: با ایجاد خانه موزه شهید فخری زاده نیز به دنبال این هستیم تا 

این شهید و مرکز فرهنگی ایجادشده چراغ راه جوانان باشد.
وی اذعان کرد: در ادامه راه شهدا دچار ضعف نمی شویم و با استقامت راه آنان 
را دنبال کرده و بر این باوریم که باید نسل های آینده را با شهدای عزیز به عنوان 

سرمایه های ارزشمند آشنا کنیم.
قدردانی فرزند شهید فخری زاده  ازاقدام ارزشمند شهرداری قم

فرزند شهید فخری زاده نیز دراین مراسم با قدردانی از راه اندازی خانه موزه پدر 
شهیدش در قم گفت: ایجاد این موزه سبب می شود ما انسان ها از مسیرهای درست 

و کارهای منتهی به موفقیت درس بگیریم.
مهدی فخری زاده ، با قدرانی از این اقدام ارزشمند اظهار داشت: ایجاد این خانه 
موزه کار بسیار ستودنی است، زیرا  این موزه در محل ولادت، رشد و زندگی شهید تا 

سن ۱۷ تا ۱۸ سالگی ایجادشده است.
وی با بیان اینکه ایجاد این خانه موزه مصداق بارز فرمایش رهبری مبنی بر- زنده 
نگه داشتن یاد و خاطره شهدا کمتر از شهادت نیست- است، ابراز کرد: این کار 
فرهنگی ارزشمند شرایطی را برای ما انسان ها ایجاد می کند که از مسیرهای درست 

و کارهای منتهی به موفقیت درس بگیریم، بنابراین ایجاد مسیر ارزشمند است.
فخری زاده در بخش دیگری از سخنان خود گفت: پدرم مسیری را طی کرد که 

لیاقت رسیدن به این جایگاه را پیدا کرد و به طور حتم هدایت و عنایت خدا نیز در 
مسیر هدایت تأثیرگذار بوده است.

وی خاطرنشان کرد: یکی از راه های طی این مسیر و راه های این مسیر پیچیده 
تأسی کردن به بزرگان است و چه خوب است که این جایگاه را خوب طی کنیم.

 احداث خانه موزه شهید فخری زاده در قم اقدام مؤثر فرهنگی است
فرماندار قم نیز در حاشیه این مراسم احداث خانه موزه شهید فخری زاده را اقدامی 
مؤثر فرهنگی دانست و گفت: شهیدانی مانند شهید فخری زاده که جان خود را برای 
دفاع از ملت و دین اسلام فدا کرده اند مانند چراغان هدایتی بوده که در طول تاریخ 

سبب هدایت نسل ها می شود.
مرتضی حیدری در حاشیه آغاز عملیات اجرایی خانه موزه شهید فخری زاده ، با 
تقدیر از شهرداری و شورای اسلامی شهر قم در توسعه اماکن فرهنگی اظهار داشت: 

اجرای چنین اقدامات فرهنگی سبب هدایت نسل ها به ویژه جوانان می شود.
وی با بیان اینکه شهدا چراغ راه هدایت هستند، ابراز کرد: شهیدانی مانند شهید 
فخری زاده که جان خود را برای دفاع از ملت و دین اسلام فدا کرده اند مانند چراغان 

هدایتی بوده که در طول تاریخ سبب هدایت نسل ها می شود.
فرماندار قم احداث خانه موزه شهید فخری زاده را اقدامی مؤثر فرهنگی دانست 
و افزود: اقدامات فرهنگی اساس و زیربنای هر مکتب و نظامی است که با توجه به 
ستم های رژیم منحوس پهلوی، در بیش از ۴۰ سال گذشته تمامی تلاش های صرفاً 
برای توسعه پروژه های عمرانی و تکمیل زیرساخت ها بوده است که از این به بعد به 

دنبال زیرساخت های فرهنگی هستیم.
وی با تأکید بر اینکه راهی جز افزایش اقدامات فرهنگی برای توسعه کشور نداریم، 

عنوان کرد: باید از هر فرصتی برای توسعه فرهنگ در کشور استفاده کنیم.
زاده،  فخری  شهید  خانواده  فرهنگی،  فاخر  طرح  این  اجرای  آغاز  مراسم  در 
دکتر سقائیان نژاد شهردار قم، حاجی زاده معاون سیاسی امنیتی استانداری قم، 
فرماندار قم، اعضای شورای اسلامی شهر، معاونان و مدیران مناطق و سازمان های 
شهرداری، مسئول پدافند هوایی حضرت معصومه)س( و فرمانده ناحیه بسیج امام 

حسین )ع( حضور داشتند.
در پایان این مراسم پس از بازدید از منزل پدری شهید فخری زاده، سردیس این 

شهید عزیز رونمایی شد.

به همت شهرداری قم صورت گرفت ؛

آغاز عملیات اجرایی خانه موزه شهید فخری زاده در قم
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رییس اتاق بازرگانی  استان قم:

موانع تولید انگیزه فعالان اقتصادی را برای 
تولید کاهش می دهد

رییس اتاق بازرگانی استان قم گفت: موانع تولید فقط انگیزه فعالان اقتصادی را 
برای تولید کاهش می دهد. 

ابوالفضل خاکی در نشست هیات نمایندگان که با حضور معاونان اداره کل 
مالیات استان برگزار شد، اظهار داشت: مشکلات مالیاتی تولیدکنندگان در استان 
قم هنوز حل نشده است و بیشتر تولیدکنندگان در بحث های مالیاتی مشکل دارند 

و مدت هاست که این مشکلات حل نمی شود.
و  ها  تحریم  سخت  شرایط  در  را  خود  تلاش  تمام  تولیدکنندگان  افزود:  وی 
مشکلات اقتصادی کشور انجام می دهند تا در چرخه رقابت باقی بمانند، اما 
متاسفانه مشکلات مالیاتی و دیگر مسایل که بر سر راه تولیدکنندگان مثل سنگ 

قرار می گیرد، انگیزه این افراد را کاهش می دهد.
وی گفت: فعالان اقتصادی طی درخواست های مکرر از اتاق بازرگانی خواستار 
حل مسایل مالیاتی، بیمه ای و بانکی در استان شدند و نباید با برگشت به عقب 
دوباره مثل سال های قبل بحث مشکل مالیاتی تولیدکنندگان را در جلسات 
مختلف مطرح کنیم. رییس اتاق بازرگانی قم خاطرنشان کرد: حرکت رو به جلو و 
بررسی مسایل خطوط تولید و از همه مهم تر، گسترش و توسعه واحدهای تولیدی 

از  برنامه ها و استراتژی اتاق در ماه های آینده است.
وی با تاکید بر اینکه امیدواریم با همفکری تولیدکنندگان و دستگاه های اجرایی، 
جرایم مالیاتی و سایر مشکلات مالیاتی تولیدکنندگان برطرف شود، گفت: روند 
تولید در استان در سالی که مزین به جهش تولید است، نباید سر این گونه مسایلی 
که با تصمیمات استراتژیک مدیران قابل حل است، دچار چالش شود؛ بنابراین 

نباید روند تولید در استان و کشور معطل تصمیمات مدیران دولتی شود.
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران با اشاره به مشکلاتی که قانون ۱۶۹ مکرر برای 
تولیدکنندگان ایجاد کرده است، افزود: موضوع بررسی تراکنش ها مساله دیگر 
واحدهای تولیدی است و خواستار بررسی کارشناسی و هر چه دقیق تر این قانون 

و روند اجرای آن هستیم.

مدیرکل دفتر مدیریت اموال و دارایی های دولت وزارت اقتصاد مطرح کرد:

شناسایی اموال مازاد دولت از طریق 
گزارش های مردمی

مدیرکل دفتر مدیریت اموال و دارایی های دولت وزارت اقتصاد گفت: خزانه داری 
کل کشور به دنبال برون سپاری شناسایی اموال مازاد دولت از طریق برداشت 

اطلاعات به صورت میدانی و گزارش مردمی است. 
»فاطمه وظیفه دادگر« با بیان اینکه در سال ۱۳۴۰ مالیه عمومی متولی اموال 
دولت بوده و وظیفه سند گرفتن اموال دولت را به عهده داشته است، گفت: با 
اصلاح قوانین، اسناد مالکیت به نام دولت خواهد بود و نام دولت به عنوان مالک و 

نام دستگاه به عنوان بهره بردار قید می شود.
وی اظهارداشت: در کشور ترکیه که مساحتی کمتر از نصف کشور ما دارد، 
سه میلیون و ۶۰۰ هزار ملک و در ایران ۵۲۵ هزار فقره ملک شناسایی شده که 
نشان می دهد رقم فعلی قابل توجه نیست و گذشته از این هنوز، یک بانک جامع 
اطلاعاتی از اموال دولت در کشور موجود نیست. مدیر کل دفتر مدیریت اموال و 
دارایی های دولت افزود: از سال ۹۴ خزانه داری کل کشور به عنوان امین اموال 
دولت، با راه اندازی سامانه سادا به دستگاه ها اطلاع رسانی کرد تا نسبت به خود 
اظهاری اموال مازاد خود اقدام کنند و دستگاه ها تاکنون ۱۰۰ هزار فقره خود 
اظهاری کرده اند. وی یکی از دلایل عدم همکاری دستگاه ها در این خصوص را 
ریشه های فرهنگی دانست و گفت: تصور اینکه ممکن است این اموال مازاد در 
آینده مورد بهره برداری قرار گیرد و یا مدیر دستگاه نگران نمایش عدم شایستگی و 

توانایی خود است، باعث چسبندگی دستگاه شده است.
دادگر تأکید کرد: هم اکنون خزانه داری کل کشور به دنبال وادار کردن دستگاه ها 
برای خود اظهاری نیست و تلاش داریم با برون سپاری شناسایی اموال مازاد دولت، 
برداشت اطلاعات به صورت میدانی و یا با گزارشات مردمی با دادن مشوق ها انجام 
شود. وی انعقاد تفاهم نامه بین خزانه داری کل کشور و سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور را مهم دانست و اظهار داشت: در اجرای این تفاهم نامه تاکنون نزدیک به 

۲۵۰ هزار فقره سند مالکیت را به اسناد تک برگی تبدیل کرده ایم.
مدیرکل دفتر مدیریت موال و دارایی های دولت تصریح کرد: در خزانه داری کل و 
سامانه سادا، اموال بخش عمومی ثبت و ضبط می شود اما در آن، ابزاری برای وادار 

کردن دستگاه ها به خود اظهاری وجود ندارد.
وی تأکید کرد: برآوردی که رسانه ها از ارزش دارایی های مازاد مبنی بر عدد ۱۵ 

هزار هزار میلیارد تومان مطرح می کنند، مورد تائید وزارت اقتصاد نیست.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار:

روند سودآوری شرکت های تحت پوشش 
بورس تا پایان سال ادامه دارد

روند  که  می گویم  اطمینان  »با  گفت:  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  رئیس   
سودآوری شرکت های تحت پوشش بورس تا پایان سال ادامه دارد و با توجه به 
رویکرد و تصمیمات اخیر دولت، این روند در سال آینده هم تداوم خواهد داشت.« 
ما  و  است  مصمم  بورس  بازار  از  حمایت  در  دولت  افزود:   عشقی«  »مجید 
درباره  تا  داشته ایم  ذی ربط  مختلف  وزارتخانه های  با  متعددی  مکاتبات  نیز 
سیاست گذاری هایی که می تواند روی بازار سرمایه اثر بگذارد، به نحوی عمل کنند 

که این بازار آسیب نبیند و سیاست ها نیز شفاف باشد.
این مقام مسوول درباره آغاز گمانه زنی های سهامداران درباره بودجه سال آینده، 
اظهار داشت: امسال هم این گمانه زنی ها در چند روز اخیر توسط فعالان بازار رصد 
شده و در نتیجه اثراتی روی معاملات سهام و قیمت های آن داشته است، اما واقعیت 
این است که گمانه زنی ها دقیق نیست و زمان زیادی تا تصویب بودجه در مجلس 
باقی مانده است. وی با بیان اینکه اعداد و ارقام بودجه ای باید ابتدا در دولت و 
سپس در مجلس به صورت دقیق کارشناسی و بررسی شود و در نهایت درباره این 
اعداد تصمیم گیری خواهد شد، گفت: اعداد و ارقام مطرح شده دقیق نیست و 
با قاطعیت اعلام می کنم که با دولت و مجلس رایزنی کرده ایم تا تصمیماتی که در 
نهایت گرفته خواهد شد، به نفع سرمایه گذاران و سهامداران باشد چراکه نوسانات 
زیاد در این اعداد و ارقام بودجه ای باعث می شود وضعیت شرکت ها متلاطم شود. 
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اضافه کرد: دولت نیز عزم و اراده جدی دارد 
که تصمیمات اتخاذ شده در نهایت به نفع شرکت ها باشد و در خصوص بعضی 
از ارقام بودجه مثل قیمت خوراک یا حقوق معادن باید بگویم که این اعداد به 
صورت فرمولی تعیین می شوند و در طول زمان به واسطه نوسانات قیمت جهانی و 
شاخص های مختلف تغییر می کند و به طور طبیعی فروش شرکت ها نیز متناسب با 
همین اعداد تغییر می کند، بر این اساس در سودآوری نهایی شرکت ها اثر چندانی 

ندارد و در بعضی موارد باعث افزایش سودآوری شرکت ها می شود.
وی گفت: این تحولات را از نزدیک رصد می کنیم تا بتوانیم در نهایت تصمیماتی 

اتخاذ کنیم که کاملًا با سودآوری شرکت ها هماهنگ باشد و ضرری به آن ها نزند.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران گفت: در صورتی که همه پلتفرم ها 
و استارت آپ ها پای کار بیایند و زیرساخت ها فراهم شود، تا پایان سال همه ۲۵ قلم 

کالای اساسی را هوشمند توزیع می کنیم. 

» اسماعیل قادری فر«  در گفت وگوی تلویزیونی با اشاره به افزایش قیمت برخی 
از اقلام اظهار کرد: توزیع هوشمند یعنی از مزرعه تا سفره را به نحوی پایش کنیم که 
محصول تولیدی کشاورز و دامدار با احتساب هزینه های تمام شده و سود مناسب 

خریداری شود و با قیمت مناسب به مصرف کننده برسد.
وی درباره فروش اینترنتی کالاهای اساسی گفت: وزارت جهاد کشاورزی در 
دولت سیزدهم با رویکرد امنیت غذایی پایدار و با سیاست ارزان سازی و فراگیرسازی 

دسترسی همه مردم به غذای سالم، آغاز بکار کرد.
قادری فر یکی از سیاست های مهم در راستای تامین امنیت غذایی در کنار تولید 
را، توزیع هوشمند عنوان کرد و افزود: باید با استفاده از ابزارهای نوین، کسب 
وکارهای نو و استارت آپ ها، خدماتی در زنجیره نهایی توزیع با هدف کنترل بازار 
مصرف به نفع مردم انجام دهیم. وی یادآور شد:  این طرح از ۱۸ آبان ماه به صورت 
آزمایشی در شهر تهران و با توزیع مرغ منجمد و تخم مرغ از طریق یک کسب و 
کار اینترنتی کلید خورد. البته ظرفیت روزانه در شهر تهران برای این دو قلم کالا 
حدود ۳۰۰ تن مصرف خانوار است که با رعایت قیمت مصوب تحویل درب منازل 
می شود. مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران افزود:  هر جایی که دچار 
اخلال در روند توزیع باشیم، وزارت جهاد کشاورزی با همه ابزارهای سیاستی به 
میدان خواهد آمد تا هم محصول کشاورزی با قیمت مناسب به فروش برسد و هم 

مردم به سهولت به ارزاق عمومی دسترسی آسان داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه این شبکه فروش اینترنتی، یک شرکت تعاونی دانش بنیان 
است که از حدود ۴ سال پیش فعال است، افزود: در هوشمندسازی سامانه اصناف 
هم می توانند بدون واسطه اجناس را در بستر هوشمند تحویل بگیرند و این کار به 
زودی انجام خواهد شد. قادری فر ادامه داد: نتیجه هوشمندسازی شبکه توزیع را 
طی این دو تا سه هفته ای که شروع شده است، مردم لمس کرده اند، وقتی کمبود 

در بازار نباشد هوشمندی عرضه و زنجیره می تواند به تثبیت قیمت کمک کند.
مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران افزود: برای شب عید و ماه مبارک 

رمضان نیز تمهید مناسبی داریم.
قادری فر ادامه داد: آنچه با همه سامانه ها مقرر کردیم، این است که برگشت اقلام 
بدون قید و شرط باشد البته در پایگاه اطلاع رسانی ما نیز امکان ثبت شکایات فراهم 
شده و شماره تماس ۸۸۱۰۰۰۳۲  مرکز فعال است تا مردم انتقاد و شکایت خود را 

منعکس کنند.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران اعلام کرد:

توزیع هوشمند 2۵ قلم کالای اساسی تا پایان سال

  

نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار با اشاره به طرح نهضت ملی مسکن، گفت: در صورتی که بخش ساخت وساز مسکن 
فعال شود، تعداد بسیاری از جوانان مشغول به کار می شوند و اشتغال گسترده مد نظر رییس جمهوری محقق خواهد شد. 

زیست بوم اشتغال کشور با تاکید بر ایجاد یک میلیون اشتغال در نخستین جلسه شورای عالی اشتغال دولت سیزدهم 
در هفتم آبان ماه امسال کلید خورد. طبق این زیست بوم، ۲ الزام در زمینه تکنیک ها و روش های ایجاد اشتغال و ایجاد و 
هماهنگی در سطح کلان برای عملیاتی شدن ظرفیت ها و زیرساخت های کشور در راستای اشتغال آفرینی مورد تاکید قرار 
گرفت. جامعه مورد هدف این زیست بوم اشتغال، ۲ گروه افراد »بیکار« و افراد »فاقد شغل شایسته« هستند. در این زیست بوم 

تلاش شده تا برای افراد بیکار شغل ایجاد و وضعیت شغلی افراد فاقد شغل شایسته را نیز بهبود بخشیده شود.
نهادهای مختلفی در حوزه ایجاد اشتغال مسوول هستند که در این بین وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی به عنوان دبیر 

شورای عالی اشتغال کشور متولی برنامه ریزی در عرصه اشتغال است.
در همین پیوند، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از ایجاد یک هزار و ۸۵۰ فرصت شغلی تا پایان ۱۴۰۱ با همکاری بخش 
خصوصی خبر داد و تاکید کرد که همدلی، هماهنگی و نگاه مشترک بین دستگاه ها  برای حل مشکل بیکاری موجب ایجاد 
هم افزایی در دولت می شود. به گفته »حجت الله عبدالملکی«، یکی از زیرسیستم ها در زیست بوم اشتغال ملی جمهوری 
اسلامی ایران در ارتباط با فضای کسب و کار است که در آن تقسیم وظایف برای دستگاه ها انجام شده است، به طور مثال 
مصوب شد وزارت امور اقتصادی و دارایی با همکاری وزارت تعاون و بقیه دستگاه ها در خصوص ۲۲ رسته پُر اشتغال که بیش 
از ۴۰ درصد اشتغال کشور را ایجاد می کنند، به طور ویژه موانع را شناسایی و رفع کنند و مقرر شد در مدت سه ماه گزارش 
را ارائه دهند. بر اساس صحبت های وزیر کار، یکی از مصوبه ها در ارتباط با هدایت نقدینگی به سمت تولید و اشتغال است و 

بانک مرکزی با همکاری وزارت تعاون، ساز و کار تامین مالی اشتغال پایدار را جمع بندی و ابلاغ می کند.
»محمد عطاردیان« کارشناس حوزه کار در گفت وگویی اظهار داشت: مباحثی از جمله ایجاد اشتغال برای بیش از یک 
میلیون نفر و نهضت ملی مسکن مطرح است، در صورتی که بخش ساخت و ساز مسکن فعال شود تعداد بسیاری از جوانان 
مشغول به کار می شوند. وی افزود: ساخت و ساز باعث فعال شدن بخش هایی از جمله کارخانه های تهیه سیمان، مصالح 

ساختمانی طبیعی و تجهیزات داخلی می شود که در همین بخش ها نیز شاهد اشتغال گسترده خواهیم شد.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار ادامه داد: ساختمان سازی نیاز به تامین زمین، زیرساخت هایی از جمله انرژی آب 
و برق و گاز و سایر خدمات جاده و شهرسازی دارد. وی با بیان اینکه ایجاد اشتغال نیاز به هماهنگی بین بخش دولتی و 
بخش خصوصی دارد، گفت: دولت با تامین زیرساخت ها و بخش خصوصی با سرمایه گذاری و به کارگیری نیروی کار می تواند 
اشتغال گسترده را در کشور ایجاد کند. این کارشناس حوزه کار بیان داشت: برای ایجاد اشتغال نیاز به خط اعتباری و ارائه 

تسهیلات است این درحالی است که دولت اکنون با مشکل مالی روبروست.

براساس آخرین گزارش ها در هفت ماهه امسال ۴۳ هزار میلیارد تومان اوراق مالی فروخته شده که این امر بیانگر آن 
است که دولت گزینه غیرتورمی حراج اوراق را برای پوشش کسری بودجه به جای استقراض از بانک مرکزی و سایر 

روش های تورمی فعال کرده است.  
چگونگی جبران کسری قابل توجه بودجه ۱۴۰۰ که به دولت سیزدهم به ارث رسیده است از مهمترین چالش های 

دولت کنونی در ابتدای شروع به کار آن بود.
۲ ماه از عمر دولت جدید گذشته بود که آیت الله سیدابراهیم رییسی، رییس جمهوری و مقام های اقتصادی دولت اعلام 
کردند کسری بودجه را بدون خلق پول جبران کرده و آخرین آمار تورم که از کاهشی بودن  آن نیز حکایت داشت، مهر 

تاییدی بر عملکرد درست دولت در این مورد زد.  
با اجرایی شدن فروش اوراق مالی اسلامی، به نظر می رسد که دولت گزینه غیرتورمی حراج اوراق را برای پوشش کسری 

بودجه به جای استقراض از بانک مرکزی و سایر روش های تورمی فعال کرده است. 
بر اساس اعلام بانک مرکزی، تا پایان مهر ماه امسال دولت توانسته ۴۳ هزار میلیارد تومان از طریق حراج اوراق تامین 
مالی کند که نشان از عملکرد خوب دولت دارد و تسریع در انجام این امر نقش مهمی در کنترل کسری بودجه دولت و در 
نهایت کاهش تورم خواهد داشت. بسیاری از کارشناسان معتقدند فروش اوراق کم هزینه ترین روش موجود برای جبران 
کسری بودجه دولت است که در مقایسه با استقراض از بانک مرکزی عوارض بسیار کمتری برای اقتصاد کشور دارد، زیرا 
فروش اوراق با نرخی حدود ۲۰ درصد در سررسیدهای یک یا دو ساله انجام می شود اما استقراض دولت از بانک مرکزی 

با ضریب فزاینده نزدیک به ۶ برابری به سرعت موجب افزایش نقدینگی و منجر به تشدید تورم می شود.
روند نرخ بازدهی اوراق در بازار ثانویه نشان از همگرایی این نرخ ها با بازار اولیه در ماه های جاری دارد. نرخ سود اوراق 
ثانویه )نرخ سود تعادلی( در حدود ۲۰ درصد است و نرخ بازدهی اوراق در بازار اولیه ۲۱ درصد است. بنابراین می توان 
گفت که شرایط کنونی، فرصتی طلایی برای دولت فراهم آورده است که از طریق اوراق بتواند تامین مالی غیرتورمی 
خود را انجام دهد.  میزان درآمد دولت از محل فروش و واگذاری انواع اوراق مالی اسلامی در بودجه امسال برابر ۱۳۲.۵۰ 
هزار میلیارد ریال پیش بینی شده است و بر اساس اعلام وزارت امور اقتصادی و دارایی، کارگزاری بانک مرکزی تا پایان 
مهرماه امسال، ۱۸ مرحله حراج اوراق مالی اسلامی دولتی برگزار کرده است که در مجموع ۴۳۲.۴ هزار میلیارد ریال 
اوراق مالی اسلامی دولتی توسط بانک ها و سایر سرمایه گذاران خریداری شده است. بانک مرکزی بر اساس جزء )۴( 
بند »ک« تبصره )۵( قانون بودجه سال ۱۴۰۰ مجاز به خرید و فروش اوراق مالی اسلامی دولت در بازار ثانویه اوراق است. 
کارگزاری این بانک با تامین  زیرساخت معاملات و برگزاری حراج، تعهدی نسبت به حجم و قیمت اوراق مالی اسلامی 

دولتی فروش رفته نداشته و اوراق مزبور را در بازار اولیه به منظور تامین مالی دولت خریداری نخواهد کرد.

کارشناس حوزه کار در گفت وگو با ایرنا مطرح کرد؛

نقش مهم افزایش ساخت مسکن در ایجاد اشتغال
امسال چقدراوراق مالی فروخته شده  است؟

فروش اوراق دولتی؛ راهکاری موثر در کنترل تورم

در گفت وگو با کار شناسان بازار خودور مطرح شد؛
پیش بینی اوضاع بازار خودرو در صورت احیای مجدد برجام 

با قیمت خودرو در کارخانه در صورت احیای  امیرحسن کاکایی در رابطه 
برجام، تاکید دارد: در مورد قیمت ها بایستی با احتیاط صحبت کرد. با توجه 
به تفاوت قیمت ها از کارخانه تا بازار، در صورت کاهش نرخ ارز، قیمت خودرو 
در بازار هم پایین خواهد آمد اما باید توجه داشت که قیمت تمام شده خودروها 
۳۰ تا ۵۰ درصد پایین تر از قیمت دستوری آن ها است؛ بنابراین حتی در صورت 

احیای برجام هم قیمت  کارخانه ای محصولات بایستی اصلاح شود.
وی افزود: اگر قیمت مواد اولیه و هزینه ها تا حدی پایین بیاید که اختلاف 
قیمت دستوری خودرو تا هزینه تمام شده آن را جبران کند، می توان گفت که 
قیمت خودرو در کارخانه هم پایین خواهد آمد، اما بعید به نظر می رسد زیرا قیمت 
مواد اولیه همچون فولاد و ورق آلومینیوم یا حقوق ودستمزدها که پایین نخواهد 
آمد. حتی اگر بطور مثال قیمت فولاد ۱۰ درصد کاهش یابد، بازهم اختلاف ۴۰ 

درصدی وجود دارد؛ لذا کاهش قیمت های رسمی خودرو بعید است.
فربد زاوه نیز در این رابطه معتقد است: با توجه به شرایط فعلی شرکت های 
خودروساز، امضای برجام قطعا تاثیری حداقل در کوتاه مدت و میان مدت در 
قیمت هایشان نخواهد داشت؛ چراکه با امضای برجام، تنها اتفاقی که خواهد 
افتاد این است که خودروسازان می توانند خرید مستقیم را آغاز کنند. درست 
است که با خرید مستقیم تا حدودی هزینه ها کاهش خواهد یافت اما مشخص 
نیست که دولت و  مجموعه وزارت صمت برای واردات خودرو چه تصمیمی 
خواهند گرفت؟ تا زمانیکه خرید نقدی وجود داشته باشد، هزینه ای کم نخواهد 
شد که منجر به کاهش هزینه تمام شده در شرکت های خودروسازی و به دنبال 

آن کاهش قیمت خودرو در کارخانه شود. ضمن اینکه در حال حاضر نیز هزینه 
تمام شده بیش از قیمت  دستوری خودروها برآورد می شود.           

اما کریمی سنجری در رابطه با تاثیر امضای برجام بر قیمت خودروها در کارخانه 
خاطرنشان کرد: با امضای مجدد برجام و تحقق آن، تولید خودرو از منظر تامین 
قطعه با قیمت پایین تر و در زمان کوتاه تری میسر خواهد شد؛ بنابراین قیمت 
کارخانه ای خودرو نیز متناسب با آن پایین می آید. در حقیقت همزمان قیمت 
در کارخانه و بازار رو به کاهشی شدن می رود و تجربه سال ۱۳۹۶ تکرار می شود؛ 
البته باز هم لازم به تاکید است که این اتفاقات با برجام شروع می شود اما پایداری 

آن به نحوه عمل سیاست گذاران خودرویی بستگی دارد.
با توجه به اینکه طی سال های اخیر بازار خودرو به صورت هیجانی هم  مسیر با 
نرخ ارز حرکت کرده و رفتارهای همسو با نرخ ارز از خود نشان داده است، به نظر 
می رسد با احیای برجام می توان به آرام  شدن این بازار و ایجاد تعادل در آن امیدوار 
بود. در این رابطه امیرحسن کاکایی، اظهار کرد: قطعا با جهشی که در نیتجه 
احیای برجام شکل خواهد گرفت و با توجه به توانمندی هایی که طی سال های 
اخیر کسب کرده ایم و همچنین با رونق صادرات، قیمت ها در بازار خودرو منطقی 
خواهد شد اما این به معنی پایین آمدن قیمتها نخواهد بود زیرا قیمت خودرو در 

بازار به خودروساز بستگی ندارد و تنها وابسته به ارزش ریال است.
وی ادامه داد: چنانچه برجام احیا شود، اقتصاد هم رشد خواهد کرد؛ بنابراین 
ارزش ریال بالا خواهد رفت و به دنبال آن، قیمت خودرو هم در بازار افت پیدا 
خواهد کرد. این افت قیمت در خودروهای خارجی که در حال حاضر در بازار 

به سبب ممنوعیت واردات، کمیاب و به همین دلیل دارای حباب بالا هستند، 
بیشتر مشهود خواهد بود. بازار و صنعت خودرو به شدت تشنه است؛ بنابراین به 
شدت هم سرمایه گذاری خارجی را جذب خواهد کرد اما بایستی دقت کرد که 

این جذب، معادل صرفا واردات و ckd کاری نشود.

فرآورده های  واردکنندگان  انجمن  مدیره  هیات  رئیس 
بهداشتی و آرایشی و عطریات ایران اظهار داشت: گردش 
مالی لوازم آرایشی در بازار ایران یک میلیارد دلار بوده که از 

این رقم درحال حاضر ۷۰ درصد آن قاچاق و تقلبی است. 
حمید مقیمی در مورد گردش مالی لوازم آرایشی در بازار 
ایران گفت: گردش مالی لوازم آرایشی در بازار ایران یک 

میلیارد دلار است که از این رقم درحال حاضر ۷۰ درصد آن 
قاچاق و تقلبی است.

وی افزود: اما گردش مالی لوازم آرایشی، کرم های مراقبتی 
و عطریات در مجموع ۳ میلیارد دلار است که از این رقم نیز 
متاسفانه در حال حاضر حدود ۶۵ درصد آن قاچاق و تقلبی 
هستند. در حال حاضر طبق گزارش رسمی ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز بیش از ۶۳ درصد کالاهای آرایشی و 
بهداشتی در سطح عرضه نیز کالاهای قاچاق و تقلبی است. 
وقتی بازار محصولی بیش از ۶۳ درصدش تقلبی و قاچاق 

باشد یعنی وضعیت آن بسیار اسفبار است.
مقیمی درباره وضعیت واردات لوازم آرایشی و بهداشتی 
نیز توضیح داد: در ۳۱ اردیبهشت سال ۱۳۹۸ وزیر وقت 
صنعت معدن و تجارت با تصویب و ابلاغ بخشنامه ای بر 
مبنای تفسیری غیرکارشناسی پیرامون عدم نیاز کشور به 
واردات فرآورده های بهداشتی و آرایشی، به یکباره ورود این 

گروه کالایی را ممنوع اعلام کرد. در سال ۱۳۹۹ واردات 
رسمی عطریات نیز توسط این وزارتخانه با همان تفسیر 

ممنوع شد.
وی افزود: این سیاست درحالی اتخاذ شد که برمبنای 
گزارش رسمی گمرک ایران در سال ۱۳۹۸ ارزش واردات 
محصولات آرایشی و بهداشتی و عطریات به کشور معادل 
۴۵۰ میلیون یورو بود. این رقم دربرگیرنده بخش اعظمی 
صرفا  دوره  این  در  بود؛  قانونی  وارداتی  کالاهای  بازار  از 
۳۰ درصد از این بازار توسط تولیدکنندگان داخلی تامین 
می شد. لذا براساس نیاز داخلی که سالیانه بیش از ۲ میلیارد 
فرآورده های  قاچاق  مالی  گردش  بود،  شده  برآورد  دلار 
زده  تخمین  دلار  میلیارد  یک  حدود  آرایشی  و  بهداشتی 

می شد.  
وی تاکید کرد: ممنوعیت واردات رسمی در ۳ سال اخیر، 
به افزایش گردش مالی قاچاق منجر شد. براساس گزارش 

ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز این رقم به ۲/۲ میلیارد دلار 
رسیده است.

های  فرآورده  واردکنندگان  انجمن  مدیره  هیات  رئیس   
بهداشتی و آرایشی و عطریات ایران افزود: بنابراین در حال 
حاضر واردات رسمی کالاهای نهایی را نداریم. صرفا مواد 
اولیه وارد می شود که این مواد اولیه هم از کشورهای چین 

، هند بسیار محدود از اروپا می آیند.
وی تاکید کرد:  الان در سطح عرضه هر آنچه وجود دارد 
مابقی  و  داخل  تولید  محصولات  از  اندکی  بخش  شامل 
کالاهای قاچاق و فیک است به همین دلیل مدت ها است ما 
نسبت به مخاطرات ناشی از مصرف کالاهای فیک و قاچاق 
که سلامت جامعه بزرگ مصرف کنندگان را تحت تاثیر قرار 

داده سخن گفتیم.
مقیمی توضیح داد: کالاهای قاچاق یا از طریق دریا از 

امارات یا از مناطق آزاد و یا از کردستان وارد می شود.

یک مقام مسئول مطرح کرد: 

گردش مالی یک میلیارد دلاری لوازم آرایشی در کشور 
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رئیس هیات ورزش های بیماران خاص و پیوند اعضاء استان قم :

ورزشکاران پیوند اعضاء قم به قهرمانی 
کشور اعزام شدند 

رئیس هیات ورزش های بیماران خاص و پیوند اعضاء استان قم گفت: تیم هیات قم 
تا ۲۳ آذر ماه در مسابقات قهرمانی دوومیدانی، اسکواش، پتانگ و بدمینتون کشور و 

انتخابی تیم ملی به میدان می رود. 
علی اصغر فرمانی اظهار کرد: رقابت های دوومیدانی قهرمانی بیماران خاص و پیوند 
اعضا ایران با حضور ۱۳۰ ورزشکار برگزار می شود و تیم قم با ترکیبی از بهترین های 

این رشته برای کسب رتبه های برتر مواد مختلف به مصاف حریفان می رود.
وی با اشاره به حضور ورزشکاران ۲۲ استان در این مسابقات، عنوان کرد: این 
رقابت ها به میزبانی هیات فارس و در شهر شیراز برگزار می شود و ورزشکاران از امروز 
تا دوازدهم آذر ماه برای کسب عناوین برتر به میدان می رند، در حالی که ۳۵ ورزشکار 

خانم و ۹۵ ورزشکار در بخش مردان شرکت کرده اند.
رئیس هیات ورزش های بیماران خاص و پیوند اعضاء استان قم با اشاره به برگزاری 
این مسابقات در ورزشگاه حافظیه شیراز و رقابت های پرتابی در ورزشگاه ۲۲ بهمن 
این شهر، افزود: در این دوره مربیان تیم ملی نیز بر عملکرد ورزشکاران نظارت 
می کنند، در حالی که مسابقات در مواد مختلف دوومیدانی، رشته های پرتابی، پرش 

طول و ارتفاع به انجام می رسد.
وی با بیان اینکه ورزشکاران ملزم به رعایت پروتکل های بهداشتی و ارائه کارت 
واکسن هستند، افزود: تیم قم با ترکیب محمد اشراقی و ابوالقاسم مسعودی در پرتاب 
دیسک، پرتاب وزنه، پرتاب نیزه و پرتاب توپ با حریفان رقابت می کند، ضمن اینکه 
مجتبی رضایی دیگر دونده قم در مواد ۲۰۰ متر ، ۴۰۰ متر، ۸۰۰ متر و پرتاب توپ 

اعزام شده  است.
فرمانی با بیان اینکه رقابت ها در دو نوبت صبح و عصر برگزار می شود، عنوان کرد: 
همچنین در روز ۲۳ آذر ماه سایر ورزشکاران قم شامل رضا اسکندری در اسکواش، 
یعقوب علی عباسی در بدمینتون و محمود فراهانی در رشته پتانگ و تنها نماینده 
خانم از قم یعنی الهام رضایی مطلق در رشته پتانگ به مسابقات قهرمانی کشور و 

انتخابی تیم ملی در تهران اعزام خواهند شد.
 

ملی پوش بسکتبال با ویلچر قم
 در بازی های پاراآسیایی ۲۰۲۱ 

ملی پوش بسکتبال با ویلچر استان قم همراه با تیم ملی جوانان ایران به منظور 
شرکت در بازی های ۲۰۲۱ پاراآسیایی راهی کشور بحرین شد. 

رضا عیوضی بازیکن خوش آتیه و مستعد تیم بسکتبال با ویلچر ایثار شیمیدر قم 
پس از همراهی تیم ملی بزرگسالان ایران در مهمترین رویداد ورزشی سال جاری دنیا 
یعنی پارالمپیک توکیو، اکنون همراه با تیم ملی جوانان راهی بازی های پاراآسیایی 

جوانان در کشور بحرین شده است.
در واقع عیوضی در کنار عباس خاکی سرمربی ایثار شیمیدر نماینده های استان 
قم در مسابقات پاراآسیایی ۲۰۲۱ جوانان هستند که پس از حضور در ۶ مرحله اردوی 
آماده سازی تیم ملی راهی بحرین شده اند، در حالی که بازی های رشته بسکتبال با 
ویلچر به شکل دوره ای برنامه ریزی شده و هشت تیم با یکدیگر به رقابت می پردازند تا 

چهار تیم نهایی مشخص شده و پس از آن دیدارهای رده بندی و فینال برگزار شود.
تیم ملی بسکتبال با ویلچر جوانان ایران بعد از ماه ها حضور در تمرینات و اردوی 
آماده سازی در حالی به بازی های پاراآسیایی جوانان اعزام شده که هدایت این تیم را 
عباس خاکی مربی با سابقه بسکتبال با ویلچر ایران و سرمربی حال حاضر تیم ایثار 

شیمیدر قم در لیگ برتر ایران بر عهده دارد.
اعزامی های ایثار شیمیدر قم به مسابقات بسکتبال با ویلچر بازی های پاراآسیایی 
جوانان، در رقابت های لیگ برتر باشگاه های کشور موفق به شکست تیم های هیات 
زنجان و آویژه صنعت پارسا مشهد شده  و برابر تیم شهروند آمل نتیجه را واگذار کرده اند 
و ایثار شیمیدر قم در پایان دور رفت مرحله مقدماتی لیگ برتر با کسب ۵ امتیاز در 

مکان دوم جدول است.
دیدارهای دور برگشت لیگ برتر بسکتبال با ویلچر مردان باشگاه های کشور بعد از 
بازگشت تیم ملی جوانان از بازی های پاراآسیایی و از روز ۲۵ آذر ماه آغاز می شود و 
تیم ایثار شیمیدر قم در دیداری فوق العاده حساس در این روز از ساعت ۱۵ در سالن 

شهدای بهزیستی قم پذیرای تیم شهروند آمل خواهد بود.
 

پیروزی تیم دسته اول شیمیدر برابر خانه 
بسکتبال اسلامشهر 

تیم شیمیدر قم در راه کسب آمادگی برای دیدار های فصل ۱۴۰۱ - ۱۴۰۰ لیگ 
دسته اول بسکتبال امشب در دیداری تدارکاتی به مصاف خانه بسکتبال اسلامشهر 

رفت. 
تیم شیمیدر قم در راه کسب آمادگی برای دیدار های فصل ۱۴۰۱ - ۱۴۰۰ لیگ 
دسته اول بسکتبال امشب در دیداری تدارکاتی به مصاف خانه بسکتبال اسلامشهر 

رفت.
 این بازی که در خانه بسکتبال قم و به میزبانی شاگردان امید موحد نژاد برگزار 
شد، سرانجام با نتیجه ۶۴ بر ۵۶ به نفع شیمیدر پایان یافت. با توجه قرعه کشی 
فصل جدید لیگ دسته اول بسکتبال، بازیکنان شیمیدر در این مسابقه تدارکاتی به 
خوبی آمادگی خود را به نمایش گذاشتند. با برگزاری جلسه قرعه کشی بازی های 
فصل جدید لیگ دسته اول، تیم شیمیدر قم در مرحله مقدماتی باید با خانه بسکتبال 

قزوین، داماش گیلان و شکلّی تهران دیدار کند.
 

به میزبانی سالن نخلستان سپاه قم؛

ماهان قهرمان مسابقات فوتسال
 یادواره شهدای قم 

تیم نوجوانان ماهان قم در مسابقات فوتسال کشوری یادواره شهدای قم به مقام 
قهرمانی دست یافت.

بر اساس این گزارش ،تیم فوتسال نوجوانان ماهان قم در دیدار پایانی مسابقات 
فوتسال کشوری به مناسبت گرامیداشت یاد و خاطره شش هزار و ۹۰ شهید قم که 
در سالن نخلستان سپاه برگزار شد، با نتیجه ۵ بر ۳ نوجوانان مقاومت قم را شکست 

داد و در سکوی نخست این مسابقات ایستاد.
در دیدار رده بندی هم آریا صنعت معصومی قم با نتیجه ۳ بر ۲ برابر ثامن اصفهان 

به پیروزی رسید و سوم شد .
این رقابت ها با حضور هشت تیم در دو گروه به مناسبت گرامیداشت یاد و خاطره 

شش ۶ هزار و ۹۰ شهید استان قم برگزار شد.

ایمان / رضا ملکی
آذرماه   ۸ دوشنبه  روز  نهاوند  زیبای  و  سرسبز  شهر 
دردومین هفته از رقابتهای دسته سوم فوتبال کشور پذیرای 

سرخپوشان قم بود.
قمی ها که در یک نبرد جانانه درهفته اول این رقابتها 
داماش گیلان حریف پر مدعا و پرآوازه خود را متوقف کرده 
بودند این بار در خانه حریف در اندیشه پیروزی مقابل تیم 

قدرتمند گرین کشاورز نهاوند بودند.
قمیها با سیستم ۴-۲-۳-۱ مقابل حریف خود قرار گرفتند.
را  تیم  دفاعی  ایستاد.خط  دروازه  درون  وفائی  محمدرضا 
برادران سعادتی-امانی و حسن حاجی شکل میدادند.میانه 
میدان به فلاح،حسینی،سروری،پورشعبان و لشتی سپرده 
شد تا ابوالفضل نعمتی بعنوان تک مهاجم در میان خطوط 

دفاعی تیم نهاوندی تلاش می نماید.

اندیشه های فکورانه حمید عبدل وند مربی با دانش و 
کاربلد قمی ها در چیدن آرایش تیمی و از کار انداختن خط 

هافیک تیم میزبان در دقیقه ۱۳ بازی جواب داد.
آنجا که شدت زیبای ابوالفضل نعمتی مهاجم توانمند و 
شایسته دیار پهلوان خیز لرستان به زیر طاق دروازه کشاورز 

فرونشست تا عدد یک مقابل نام قمی ها ثبت گردد.
بالائی  بدنی  قدرت  از  که  کشاورز  گرین  تیم  بازیکنان 
برخوردار بودند در چندین نوبت روی دروازه سرخپوشان 
و  آماده  بان  دروازه  یک  وجود  اما  شدند  ظاهر  خطرناک 
سرحال به نام محمدرضا وفائی باعث شد تا با واکنش های 
عالی خود قفل دروازه سرخپوشان را بسته نگه دارد تا قمیها 
با پیروزی یک بر صفر به رختکن بروند. با شروع نیمه دوم این 
تیم میزبان بود که با تلاشی بسیار قصد جبران گل خورده را 
داشت و بارها به دروازه سرخپوشان نزدیک شد اما بازیکنان 
شجاع تیم سرخپوشان با غیرت و تعصبی مثال زدنی مقابل 
حملات  خطرناک میزبان مقاومت کردند تا خطای حبیب 
سعادتی کاپیتان ارزشمند و مقتدر قمی ها روی مهاجم 
وحریف  داور دلیجانی با سوت خود به نفع تیم میزبان  اعلام 

پنالتی کرد.
شجاع شایسته ای به نام محمد رضا وفائی

کاپیتان گرین کشاورز توپ را روی نقطه پنالتی قرار داد 
تا بازی را به تساوی بکشاند ،ضربه محکم وی که به گوشه 
قمی  شایسته  سنگربان  وفائی  رضا  محمد  دروازه  راست 
شلیک شد با واکنش های این دروازه بان شجاع و شایسته 

همراه شد تا ورق بازی بسود سرخپوشان برگردد.
چند تعویض تاکنیکی روند بازی سرخپوشان را تغییر داد.
ذاکر،عرفان  قاسمیان،محمدخسروجردی،شایان  کیوان 
برای  پایانی  دقیقه  در ۲۰  پور  مبینی  و مجتبی  وجدانی 
سرخپوشان به میدان آمدند تا ابتکار عمل را از تیم قدرتمند 
نهاوندی بگیرند. تعویض طلائی حمید عبدل وند مربی 
شایسته سرخپوشان نتیجه داد تا شوت بسیار زیبای کیوان 

قاسمیان مهاجم بلند بالا و تکنیکی ساروی این تیم در 
قعر دروازه نهاوندیها فرود آید تا عدد ۲ مقابل نام قمی ها 
ثبت شود. از اینجا بود که گرین کشاورزی به آب و آتش زد 
،بازی مستقیم این تیم و هدف گیری پشت خط دفاعی 
سرخپوشان در دستور کار نهاوندیها قرارگرفت که در چند 
نوبت تا آستانه فروپاشی دروازه نماینده قم پیش رفتند که 
واکنشهای خیره کننده محمدرضا وفائی دروازه بان چالاک 
و شجاع این تیم باعث شد تا همچنان دروازه تیم بسته بماند.
بادمیدن سوت داور بازی قمی ها در آغوش یکدیگر قرار 
گرفتند تا جشن شادی خود را در استادیوم زیبای شهید 

علیمردانی نهاوند برگزار نمایند.
و  تعصب  و  بازی سنگین حاصل غیرت  دو  از  امتیاز   ۴
جنگندگی بازیکنان قمی بود که می بایستی  شنبه ۱۳ 
آذرماه در سومین پیکار خود مقابل تیم نماینده قزوین صف 

آرائی نمایند.

هفته دوم رقابتهای لیگ دسته سوم فوتبال آزادگان کشور؛

  دیار نهاوند به کام سرخپوشان قم شیرین شد

  

المپیاد  برای حضور در مسابقات سال ۱۴۰۰  را  و دختران قم  تیم های پسران  تکواندو استان قم سرمربی  هیات 
استعدادهای برتر کشور معرفی کرد. 

براساس این گزارش ، با توجه به در پیش بودن المپیاد استعدادهای برتر ورزش کشور در سال ۱۴۰۰ و برگزاری این 
مسابقات در رشته های مختلف از جمله تکواندو، اقدامات هیات تکواندو استان قم به منظور تدارک تیم های آماده برای 

اعزام به این رویداد مهم داخلی آغاز شده است.
هیات تکواندو استان قم ابتدا نسبت به معرفی سرمربی تیم های دختران و پسران قم اقدام کرد و بر اساس تصویب اعضای 
کمیته فنی هیات قم و با حکمی از سوی محمد جمشیدی رئیس هیات تکواندو، مرتضی کریمی چهره نام آشنا تکواندو 

ایران و سرمربی اسبق تیم ملی به عنوان سرمربی تیم نوجوانان قم در المپیاد استعدادهای برتر کشور معرفی شد.
همچنین بنفشه نصرتی مربی شناخته شده کشورمان از استان قزوین به عنوان سرمربی تیم های رده های مختلف سنی 
دختران استان قم منصوب شد، در حالی که نصرتی دارای مدرک کارشناسی ارشد در رشته مدیریت ورزش است و در 

کارنامه وی سابقه ۱۲ سال تجربه کاری در تکواندو به چشم می خورد.
از سوی دیگر به منظور شناسایی ترکیب تیم های تکواندو استان قم، دومین جلسه تمرین تیم های دختران برای روز 
پنج شنبه و جمعه ۱۱ و ۱۲ آذر ماه برنامه ریزی شد و تکواندوکاران در خانه تکواندو شهیدان برجعلی زاده به اردو می روند، 
در حالی که نوبت اول به گروه سنی نوجوانان و شرکت کنندگان در مسابقات انتخابی اختصاص دارد و از ساعت ۸ تا ۱۰ 

برپا خواهد بود.
همچنین نوبت دوم تمرین دختران تکواندوکار از ساعت ۱۰ تا ۱۲ در اختیار گروه های سنی خردسالان، نونهالان، 
نوجوانان و جوانان کمربند قرمز  و مشکی است و نوبت سوم از ساعت ۱۲:۳۰ تا ۱۴:۳۰ برای گروه سنی نوجوانان شرکت 

کنندگان در مسابقات انتخابی برنامه ریزی شده است.
اردوی آماده سازی تیم نوجوانان تکواندو استان قم در گروه پسران نیز روز پنجشنبه یازدهم آذر ماه از ساعت ۱۵ در خانه 
تکواندو شهیدان برجعلی زاده برگزار می شود، اردویی که ویژه مقام آوران مسابقات انتخابی نوجوانان قم زیر نظر مرتضی 

کریمی سرمربی تیم نوجوانان تشکیل خواهد شد.

ایمان / رضا ملکی
اتفاقی خوبی را در ورزش استان شاهد 
بودیم آنجا که با تلاش وپیگیری هیئت 
کوشای کشتی قم ونگاه مثبت دکتر منعم 
مدیر کل فهیم اداره ورزش و جوانان در 
ریاست فدراسیون کشتی  با  هماهنگی 
علیرضا دبیر و نشستی صمیمی با دکتر 
قم وعده  سقائیان شهردار محترم شهر 
ساخت خانه کشتی با حمایت شهرداری 

محقق یافت .
این حرکت ارزشمند را پاس می داریم از 
اینکه شهردار قم که خدمات ارزشمنداش 

در طول چندسال گذشته در آبادانی و عمران این شهر و استان چشمگیر بوده و نگاهی به کارنامه گذشته وی در 
اصفهان این ادعا را ثابت میکند نشان میدهد که دکتر دوست داشتنی شهر ما در پی تعامل با خانواده ورزش استان قم 

است و این بار چتر حمایتی خود را برسر خانواده کشتی گسترانده است.
کشتی ورزش پر افتخار شهرما که همواره از ۵۰ سال گذشته در میادین جهانی-المپیک و آسیائی با حضور دلاور 
مردان خود چهره بوده و افتخار آفرینی ظاهر شده است مسلما نگاه دلسوزانه مدیران لایق استان را طلب می نماید.

سفر علیرضا دبیر به قم نشان داد که ریاست فدراسیون نیز پیگیر اتفات خوب برای کشتی قم میباشد.ضمن تبریک 
به خانواده فهیم و بزرگ کشتی و قدردانی ازدکتر منعم،علیرضا دبیری؛هادی علیائی و شهردار محترم قم به جهت 
این حرکت ارزشمند امیدداریم بستری فراهم آید که دیگر رشته های ورزشی نیز بتوانند با تعاملی سازنده با شهرداری 

قم از خوان گسترده آن بهره مند شوند و شاهد بیشترورزش استان قم باشیم.

برای حضور در مسابقات المپیاد استعدادهای برتر کشور :

سرمربی تیم های دختران و پسران تکواندو قم معرفی شدند 
  در دیدار علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی وشهردار قم مطرح شد؛

   وعده ساخت خانه کشتی با حمایت شهرداری قم

مربی اسبق استقلال گفت: اگر استقلال و پرسپولیس بازی 
خودشان را انجام داده و به حاشیه ها کار نداشته باشند بازی خوبی 
را در شهرآورد تهران خواهیم دید، در غیر این صورت باید منتظر یک 
بازی غیرمنطقی، کودکانه و بی کیفیت باشیم که در سال های قبل 

به دفعات آن را دیده ایم. 
»مسعود اقبالی« افزود: برای آنکه بخواهیم شهرآورد تهران را مورد 
بررسی قرار دهیم باید بازگشتی به ابتدای لیگ داشته باشیم. در 
شروع فصل شاهد یک اتفاق خوب بودیم و آن مساله این بود که 
نیروی جوانی به لیگ برتر تزریق شد و همین مورد موجب شد رونق 

بهتری را در فوتبال ایران شاهد باشیم.
وی ادامه داد: تیم هایی مانند استقلال، پرسپولیس، سپاهان، 
گل گهر را اگر به دقت مورد بررسی قرار دهیم می بینیم در زمین 
بازی خیلی بهتر ظاهر شده و میزان دوندگی و تحرک بازیکنان آنان 
نسبت به سایر تیم ها بهتر و بالاتر است. این ۴ تیم از نظر مهارتی، 
کار گروهی و روند رو به رشد تیمی بهتر عمل کرده اند و الان هم در 
بالای جدول قرار دارند. این به دلیل نیروی جوانی و درک متقابلی 
است که بازیکنان از هم دارند و این مساله به کادر فنی کمک می 

کند تا اهدافش را بهتر در زمین بازی دنبال کند.
کارشناس فوتبال کشورمان به یک ایراد مهم در بین تیم های 
مدعی لیگ هم اشاره کرد و گفت: مشکل اصلی آنجایی است که 
بازیکنان ما به یک سوم دفاعی حریف می رسند، در این شرایط 
چون فضا و زمان بسیار محدود است قدرت تصمیم گیری هم 
به مراتب پایین می آید و بازیکن باید در کوتاه ترین زمان ممکن 
بهترین تصمیم را بگیرد که در این مورد همه تیم های ما مشکل 
دارند و استقلال و پرسپولیس هم از این قاعده مستثنی نبوده و 
نخواهند بود مگر آنکه در تمرینات روی این مساله آنقدر کار شود 
که در روح و ذهن بچه ها نهادینه شده تا در شرایط بازی عملکرد 
مناسبی را از خود نشان دهند.  اقبالی به نکته دیگری هم اشاره 
دارد و آن این است که پاس آخر و ضربه نهایی در فوتبال ایران به 
یک مشکل تبدیل شده، او می گوید: شاید در سطح فوتبال آسیا 
بتوانیم خودمان را با تیم های بزرگ مقایسه کنیم اما در سطح جهان 
نه و علت آن است که در ضربات آخر خوب عمل نمی کنیم. به 
نظرم هر دو تیم باید روی این مساله هم کار بکنند تا شاهد یک بازی 
خوب و تماشایی باشیم.  وی با اشاره به شرایط دو تیم استقلال و 

پرسپولیس گفت: به نظر من هر دو تیم در شرایط خوبی هستند 
و اگر حاشیه ها را کنار گذاشته و به زمین و زمان کاری نداشته 
باشند می توانند یک بازی خوب، زیبا و تماشایی را در زمین به 
اجرا بگذارند. اگر بازیکنان با تمرکز بالا به زمین بروند و تنها به دنبال 
اهداف و تدابیر فنی کادر فنی تیم خود باشند می توان انتظار 
یک بازی خود را داشت اما متاسفانه بی جهت خودشان را درگیر 
مسایل غیرفنی و کری های بی دلیل می کنند و به نوعی تحت 
تاثیر فضای مجازی قرار گرفته و بازی یادشان می رود. در چنین 
شرایطی باید شاهد یک فوتبال غیرمنطقی، کودکانه و بی کیفیت 
فوتبال  را راضی نمی کند. کارشناس  باشیم که هیچ هواداری 
کشورمان در پاسخ به این سئوال که فرهاد مجیدی به دروازه بان 
جوان خود میدان داده و این کار چه تاثیری از بابت افزایش انگیزه 
در بین نیروهای جوان این تیم دارد، گفت: فرهاد ریسک بزرگی 
کرده اما من با آن موافق هستم. مگر همین بازیکنانی که الان در 
زمین بازی حضور دارند از کجا آمده اند. باید به جوان ها میدان داد 
تا بتوانند خودشان را نشان بدهند و فرهاد هم همین کار را کرده 
است. بازیکن باید در زمین بازی تجربه کسب کند تا مهارت های 

خودش را افزایش دهد.   اقبالی به بازیکنان خارجی استقلال هم 
اشاره کرد و افزود: بازیکنان خارجی استقلال در ابتدا خوب نبودند 
و این به دلیل عدم شناخت و هماهنگی در زمین بازی بود اما رفته 
رفته این شرایط بهتر شد و شاهد هستیم آنها بهتر در زمین بازی 
همدیگر را پیدا می کنند. نکته مهم این است که کارهای تاکتیکی 
تیمی ما خوب نیست و این فقط به استقلال باز نمی گردد. ما 
ارتباط خوبی بین خطوط را نمی بینیم و اگر بازیکنان درک بهتری 
از هم داشته باشند این مساله قابل حل است.  پیشکسوت فوتبال 
ایران به مسایل داوری هم ورود کرد و افزود: واقعیت این است که 
امسال شاهد داوری هایی بودیم که با ایرادهایی هم همراه بود. 
البته ممکن است هر فردی اشتباه کند و داور هم یک انسان است 
و نباید به گونه ای رفتار کرد که هم داوران و هم فوتبالیست ها در 
برابر هم قرار بگیرند چرا که بی جهت موضع گیری شده و این در 

روند بازی تاثیرگذار است. 
گفتنی است دیدار دو تیم استقلال و پرسپولیس در هفته هشتم 
رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران روز شنبه ۱۳ آذر و از اساعت ۱۶ 

در ورزشگاه آزادی تهران برگزار می شود. 

مسعوداقبالی:

 تمرکز بالا و عدم توجه به حاشیه ها رمز موفقیت شهرآورد است 

 یحیی گل محمدی و فرهاد مجیدی برای پنجمین بار باید مقابل یکدیگر قرار بگیرند. 
تیم های استقلال و پرسپولیس در چارچوب هفته هشتم رقابت های لیگ برتر باید 

روز شنبه به مصاف یکدیگر بروند و برگزارکننده نود وهفتمین شهرآورد پایتخت باشند.
هر ۲ سرمربی برای بهبود وضعیت تیم هایشان در جدول نیاز به پیروزی در این 
مسابقه دارند. استقلال بعد از سه برد در سه هفته ابتدایی در چهار هفته بعدی متوقف 
شد و حالا برای اینکه فاصله اش با صدر افزایش پیدا نکند می بایست از سد حریف 

خود بگذرد.
پرسپولیس هم که در این دیدار حکم میهمان را دارد اما برای رسیدن به پیروزی 
و ادامه روند رو به رشد خود باید از سد رقیب سنتی اش بگذرد. سرخپوشان تهرانی 
هم اکنون با ۱۴ امتیاز در رده دوم جای گرفته اند و در صورت پیروزی و شکست سپاهان 
می توانند به صدر جدول صعود کنند و با روحیه ای بالا به سمت ششمین قهرمانی 

متوالی پیش بروند.
البته که انگیزه های شخصی زیادی هم در این بین وجود دارد. فرهاد مجیدی 
می بایست پنجمین شهرآورد خود را کسوت سرمربی پشت سر بگذارد. او در چهار 

دربی قبلی ۲ برد، یک تساوی و یک باخت را تجربه کرده است.
هر ۲ پیروزی فرهاد در جام حذفی بوده و در ضربات پنالتی به دست آمده است. 
تساوی ۲ بر ۲ و شکست یک بر صفر هم در مسابقات لیگ برای او و تیمش حاصل 
شد. حالا فرهاد می خواهد برای اولین بار در جریان بازی و همچنین در یک مسابقه 

لیگ از سد پرسپولیس بگذرد.
در طرف مقابل یحیی گل محمدی حضور دارد. او قرار است برای هفتمین بار طعم 
سرمربیگری را در شهرآورد بچشد. یک برد، ۲ باخت و سه تساوی چکیده عملکرد 
گل محمدی در دیدارهای قبلی بوده است. تنها برد او در لیگ به دست آمد و ۲ 

شکستش در جام حذفی مقابل تیم های فرهاد مجیدی حاصل شد.
سه تساوی هم برابر تیم های مجیدی، فکری و قلعه نویی به ثبت رسیده است. 
گل محمدی آخرین شهرآورد را در جام حذفی واگذار کرده و برای انتقام وارد زمین 

می شود. او می خواهد در تعداد پیروزی با فرهاد به تساوی برسد.
حال باید دید تکلیف این شهرآورد چه می شود. پنجمین رویارویی گل محمدی و 
مجیدی به چه نتیجه ای منتج خواهد شد. هر چهار مسابقه قبلی این ۲ سرمربی گل 
داشته است. هفت گل در چهار مسابقه که نشان می دهد باید یک بار دیگر هم منتظر 
گل باشیم. استقلال فصل جدید رویایی و با سه پیروزی متوالی آغاز کرد تا هوادارانش 
به پایان سال ها ناکامی امیدوار شوند اما تیم تحت هدایت »فرهاد مجیدی« در ادامه 
روند نزولی گرفت و با چهار تساوی متوالی از صدر جدول به رتبه پنجم سقوط کرد؛ 
هرچند فاصله تیم ها آنقدر در بالای جدول کم است که با یک بُرد یا باخت چند پله 

جابه جا خواهند شد.
از سوی دیگر پرسپولیس پس از چند هفته ناکامی در رسیدن به برتری اکنون با دو 
پیروزی خانگی یک بر صفر، به رتبه دوم رسیده هرچند انتقادات زیادی به نحوه بازی 

تیم »یحیی گل محمدی« می شود.
هواداران و علاقمندان به فوتبال نباید انتظار چندانی از ارائه بازی زیبا داشته باشند، 
چراکه هر دو تیم در فاز تهاجمی چندان قدرتمند نیستند و بدون تردید همچون 
گذشته با احتیاط بالا وارد میدان خواهند شد و هدف اصلی آنها در این دیدار گل 
نخوردن است. با این حال امید است تا عصر شنبه فوتبالی به دور از حاشیه را از 
بزرگترین تیم های فوتبال ایران شاهد باشیم و هر تیمی که با شجاعات بیشتری بازی 

کرد به حقش برسد.

یکی به دنبال انتقام و دیگری در پی اولین برد؛

دوئل پنجم فرهاد و یحیی
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واکاوی سخنان رئیس دستگاه قضا؛

مدیریت »گران« کشور و باری که بر دوش 
مردم است

سخنان چندی پیش رئیس قوه قضائیه در نشست با اعضای کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس درباره اداره »پرهزینه« کشور از سوی همه دستگاه  ها، حاوی نکاتی 

بود که برخی از آنها با وجود اهمیت مبنایی، کمتر بازتاب داشت. 
، حجت  الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای در این جلسه با 
تاکید بر »همفکری و همکاری قوای سه  گانه برای دیدن آسیب  ها، شناخت 
مشکلات مردم و رسیدن به درک مشترک از مسائل  و پیدا کردن و اجرای راه حل 

آن ها« گریزی زد به اداره »پرهزینه« کشور از سوی همه دستگاه  ها.
او با یادآوری به مشکلات اقتصادی کشور که بخشی از آن را ناشی از تحریم ها 
و بخشی دیگر را به دلیل سوء مدیریت دانست، تصریح کرده بود: »امروز قوه 
قضائیه، مجلس و دولت برخی امور را پرهزینه اداره می کنند که باید این نحوه 

مدیریت اصلاح شود«.
حجت  الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای بر ضرورت اجتناب ناپذیر اصلاح 
روش اداره کشور تاکید کرد و گفت »باید به خاطر برخی تنگناها، طرز کار خود 
را اصلاح کنیم و مدیریت ما نسبت به سال های گذشته متفاوت شود؛ در این 

حوزه ها کمیسیون اصل ۹۰ می  تواند ورود کند«.
او همچنین با ذکر نمونه  های روشنی از اداره گران کشور، خواستار اصلاح آن 
شد؛ از جمله اینکه »اگر مسئولی ۴ سال پیش برای حفاظت، محل سکونت و 
یا دفتر کار خود هزینه های مضاعفی داشت باید این رویکرد تغییر کند و یا اینکه 
»اگر تا کنون در یک دستگاهی ۱۰ خودرو استفاده می شد و امکان آن است که 
با ۶ خودرو کارها پیگیری شود باید هزینه هایی که برای ساختمان ها و تشریفات 

و تشکیلات می شود، کاهش یابد«.
ضرورت اصلاحات اداری

اگرچه از همان آغاز که دیوان سالاری مدرن بر کشور حاکم شد و اداره امور، 
شکل استاندارد و پرهزینه »دولتی« گرفت، همواره اقتصاددانانی بوده اند که 
درباره استهلاک سرمایه و نیروی کار انتقاد داشته اند، اما در شرایط دشوار 
اقتصادی که یک دهه است کشور درگیر آن است، ضرورت اصلاحات اداری 
بیشتر و بهتر درک می  شود. اداره پرهزینه کشور همچنان که قاضی القضات 
اشاره کرده است مختص دولت نیست و در دیگر قوای کشور نیز جریان دارد 
و چه بسا در همه نهادهای عمومی و حاکمیتی در سراسر ایران نمود داشته 

باشد.
نمونه  به چند  اجازه دهید  »اداره گران کشور«  از  بهتر منظور  برای درک 
مشخص بپردازیم و موضوع را قدری فراتر از مثال  های رئیس قوه قضائیه بسط 

دهیم.
همه ما در دوره های مختلفی از فعالیت  های روزانه با محیط  های اداری اعم 
از ادارت دولتی یا عمومی مواجه بوده ایم؛ شاید بتوان در یک نظرسنجی از 
ارباب رجوع  ها، به یک گزاره مشترک درباره حجم زیاد و بیهوده تعداد کارکنان 
یک اداره دست یافت؛ کارکنانی که در تعریف  های عجیبی از سلسله مراتب، 
تنها کارکرد اتلاف منابع و طولانی شدن روند امور را دارند؛ از رئیس یک اداره تا 
معاون یا معاونان او و دیگر کارمندانی که به گونه ای شگفت، زیاد و پرتعدادند؛ 
از جمله مدیران مالی، اداری، آموزشی، منابع انسانی، اجرایی و مدیران رده 
و  پایین تر مانند کارشناسان مسئول، کارشناسان عادی، نیروهای شرکتی 

قراردادی و انواع و اقسام راننده و کارگزین و کارگزار و نیروی خدماتی و... .
در یک واحد کوچکتر، مشابه همین ساختار، در مدارس دولتی دیده می  شود 
که حتی بخش کوچکی از بهره  وری مدارس غیردولتی را هم ندارند؛ در یک 
مدرسه دولتی، مدیر و نه یک معاون، بلکه چند معاون آموزشی، پرورشی، 
اجرایی )دفترداران سابق(، فناوری، مشاور و انبوهی از چارت  های غیرفعال 
تعریف شده اند که علاوه بر پیچیده کردن امور و گسترش امکان فرار از کار و 

مسئولیت، بار مالی فراوانی بر دوش جامعه می  گذارند.
این وضعیت در صداوسیما به عنوان رسانه ملی نیز مشاهده می  شود؛ بارها 
کارشناسان رسانه و حتی کسانی که مسئولیت هایی در صداوسیما داشته اند 
به این مساله اذعان کرده اند که صداوسیما با نزدیک به ۴۸ هزار کارمند اداره 
می  شود و بدون احتساب درآمدهای آگهی و تبلیغات، هر ساله  نزدیک به 
۱۸۰۰ میلیارد تومان از بودجه کشور را به خود اختصاص می دهد آن هم در 
حالی که در نمونه های خارجی آن از جمله »بی بی سی« که به چند زبان برنامه 
تولید می  کنند، در مجموع ۲۰ هزار نیرو بیشتر ندارد و یا شمار کارمندان شبکه 

»سی ان ان«، به زحمت به ۴ هزار نفر می  رسد.
کارشناسان معتقدند عدم کارایی و بهره  وری، گرانی اداره امور و پرهزینه 
بودن قیمت تمام شده یک خدمت یا محصول در یک کشور، رابطه مستقیمی 
با دولتی بودن فرآیندها دارد؛ در واقع هرچه بدنه دولت و نهادهای متصل به 
بودجه عمومی، فربه  تر باشد، به همان اندازه، کارآیی پایین می  آید و فساد بیشتر 

می  شود و طبیعی است که بار هزینه  ای بیشتری را بر مردم تحمیل می  کند.
مستمری بگیران  و  بازنشستگان  حقوق  بگیران،  تعداد  مجموع  ایران  در 
و  بازنشستگان  احتساب  بدون  که  نفر رسیده  میلیون  به ۱۲  اکنون  دولت 
مستمری بگیران صندوق های بازنشستگی، تعداد حقوق بگیران دولت به ۵ 
میلیون نفر افزایش یافته است؛ از این مقدار نزدیک به ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
نفر سهم قوه مجریه است و نزدیک به یک میلیون آنها را کارمندان یک وزارتخانه 
)آموزش وپرورش( تشکیل می- دهند؛ آن هم در حالی که تعداد کارمندان هر 
کدام از کشورهای آمریکا و ژاپن با جمعیت های بالای ۱۳۰ و ۳۰۰ میلیون نفر، 

به سختی به ۸۰۰ هزار نفر می  رسد.
درس آموزی از تجربه کشورهای موفق

هیچ کارشناس منصفی نیست که مدعی باشد روند امور اداره کشور با این 
حجم میلیونی از کارمند و هزاران میلیارد تومانی که صرف حقوق و مزایای 
سالانه آنها می  شود، تناسب داشته و موجبات رضایت و آسودگی خاطر مردم 

را فراهم کرده است.
به این ترتیب استفاده از تجربه دیگر کشورهای توسعه یافته برای کوچک 
کردن دولت و کاهش حجم ادارت دولتی، یک راه موثر در اداره کم  هزینه  تر 
کشور است؛ راهی که در راستای سیاست  های ابلاغی رهبر معظم انقلاب 
درباره اصل ۴۴ قانون اساسی می  توانست محقق شود که متاسفانه تا کنون 

مغفول مانده است.
راهکار هوشمندانه دیگر برای کاستن از هزینه  های اداره کشور، استفاده از 
فناوری هوشمند اینترنت و به ویژه نسل  های جدید ابزارهای ارتباطی است. 
تجربه اداره کشور در دو سال گذشته که با موج  های بزرگی از همه  گیری 
به  را  امور  از  بسیاری  فرآیند  می  توان  داد  نشان  بود،  مواحه  کرونا  ویروس 
»مجازی« واگذارد بی آنکه آسیبی به اصل خدمات مورد ارائه به جامعه وارد 

شود.
اگر از استثنای مدارس »به طور کامل مجازی« یا آسیب به برخی رشته  های 
وابسته به دروس فنی و آزمایشگاهی بگذریم، کسی نمی تواند منکر مزایای 
فرآیندهای  مجرای  از  امور  تسهیل  کنفرانسی،  ویدئو  جلسه های  بی شمار 
اینترنتی و کاهش هنگفت هزینه  های رفت وآمد و حضور غیرضروری فیزیکی 

در اداره ها و محل  های کاری باشد.
که  بانکی  کارت  میلیون  ها  که  شدیم  متوجه  ما  همه  مورد،  یک  در  تنها 
میلیون  ها شهروند امجبور بودند هر سه سال یکبار با مراجعه حضوری به بانک، 
تعویض  کنند، نه تنها لازم نبوده بلکه فقط بار هزینه  ای اضافی داشته و همچنان 
می  تواند با یک بخشنامه ساده، تا سال- ها بعد مصرف شوند؛ کارت  های بانکی 
که شمارشان بیش از ۳۹۰ میلیون عدد است و بخش مهمی از آنها مربوط به 

بانک  های »دولتی« هستند.
در مجموع به نظر می  رسد در شرایط کنونی که کشور با انواع مشکلات 
هزینه  ای و اقتصادی درگیر است، فوری  ترین و عاقلانه  ترین کار، عمل کردن 
به توصیه رئیس دستگاه قضا برای کاستن از هزینه اداره کشور است؛ هزینه  ای 
که مستقیم بر دوش مردم بوده و کاستن از آن سبب افزایش رضایت عمومی و 

رشد بهره  وری است.

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت : از سال ۹۸ که قضیه 
بنزین پیش آمد به اعتبار و اعتماد عمومی لطمه وارد شده 

است که باید آن را به جامعه بازگردانیم. 
غلامعلی رجایی ، درباره اینکه حدود ۳ ماه از روی کار آمدن 
دولت جدید می گذرد و شواهد نشان می دهد دولت منتظر 
تکمیل کابینه با انتخاب وزیر آموزش و پرورش بود و از سوی 
دیگر علیرغم این که بارها عنوان کرده است معیشت مردم را 
به مذاکرات گره نمی زند اما شواهد امروز کشور چیزی دیگری 
است؛  نبوده  عمدی  نقص  این  قاعدتاً  گفت:  می گوید، 
یعنی دولت منتظر نبود یک وزیر انتخاب شود پس از آن که 

کابینه اش تکمیل شد، کارش را آغاز کند.
به  مجلس  سوی  از  یوسف نوری  انتخاب  به  اشاره  با  وی 
و  آموزش  وزارت  شد:  یادآور  پرورش  و  آموزش  وزیر  عنوان 
پرورش به دلیل آنکه مسئولیت بالای ۲۰ میلیون دانش آموزان 
و کادر اداری گسترده کم نظیری را دارد باید انتخابی دقیقی 

برای وزیرش داشت.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: معتقدم عدم 
قاعدتاً   مدت  این  طول  در  پرورش  و  آموزش  وزیر  انتخاب 
خلائی بود که  به واسطه ناپختگی دولت رئیسی به وجود آمد 

و انتخاب وزیر این وزارتخانه را به انتخاب سوم کشاند.
وی با بیان این که انتخاب وزیر آموزش و پرورش حداقل 
می توانست دو مرحله ای باشد، افزود: عجیب این است که 

در معرفی فرد دوم به آن شکل که باید ارزیابی صورت نگرفت. 
به اعتقاد من شاید معاون پارلمانی نتوانست به خوبی لابی 
و گزارش کند؛ چراکه معمولًا معاون پارلمانی وزارتخانه ها و 
معاون پارلمانی رئیس جمهور کارشان پرداختن به این مسائل 
است و راحت می توانند با توجه به شرایط تصمیم بگیرند و 

حتی می توانند فردی را معرفی نکنند.
رجایی در گفت وگو با ایلنا ادامه داد: حتی گاهی پیش 
می آید شب قبل از برگزاری جلسه رای اعتماد یک وزیر از 
برگزاری آن جلسه انصراف دهند. مشاهده کردم یکی دو 
ساعت قبل از برگزاری  رأی اعتماد در مجلس نامه ای نوشته 
می شود و در آن گفته می شود که نمی خواهند جلسه برگزار 
شود و اگر این کار در دفعات قبل برای معرفی وزیر آموزش 
و پروش در دولت رئیسی انجام نشد، به نظر من به علت 

بی تجربگی بود.
پیش روی  این که  دولت چندین مسئله  به  اشاره  با  وی 
خودش دارد و باید به حل آن ها بپردازد، بیان کرد: اولین 
مسئله که از معیشت مردم می تواند مهم تر باشد، مسئله 
گره  مذاکرات  این  با  مردم  معیشت  مذاکرات است؛چراکه 

خورده است.
عراق،  در  ایران  پول های  کرد:  عنوان  سیاسی  فعال  این 
کره، هند و چین بلوکه شده است و این اصلا برای ما خوب 
نیست. از سوی دیگر بحث ارزش پول ما بسیار مهم است؛ 
زیرا به خاطر تحریم هایی که آمریکا ایجاد کرده است، پول 
کماکان  امر  این  که  می شود  تبدیل  دلار  به  همچنان  ما 

مشکل ساز است.
مشکلات به حدی زیاد شده که مردم توان ایستادگی ندارند
ارزش  برود  بالا  دلار  می کنیم  مشاهده  داد:  ادامه  وی   
پول ملی ما کم می شود. امروز ارزش کالا و اقلام بیشتر از 
درآمد مردم است بنابراین باید مذاکرات را دو طرف به نتیجه 
برسانند چراکه هر دو نیازمند این مسئله هستند و باید با هم 
کنار بیایند و یک بازی برد-برد را شروع کنند که البته به نظر 

می رسد این آمادگی در دو طرف وجود دارد. 

و  مذاکرات  می گوئیم  اگرچه  کرد:  خاطرنشان  رجایی 
این  اما  می کنیم  ایستادگی  ما  و  ندارد  نقشی  تحریم ها 
ایستادگی در داخل هم حدی دارد، گاهی اوقات مشاهده 
می کنیم مشکلات به حدی زیاد می شود که مردم دیگر توان 
ایستادگی ندارند و این عدم ایستادگی منجر به نافرمانی 

مدنی می شود بنابراین باید مذاکرات صورت می گرفت.
وی ادامه داد: مسئله بعدی که من نگرانش هستم تیمی 
است که در مذاکرات شرکت می   کند این تیم کم تجربه است 
و حتی در این سطح برجام، بی تجربگی است، بهتر بود آقای 
یکسال عوض  را  مذاکرات  در  افراد حاضر  رئیسی حداقل 
نمی کرد تا  مذاکرات را پیش ببرند بعداً تیمی را جایگزین 
می کرد اما متاسفانه این کار را انجام نداد، البته امیدوارم با 
همین تیم هم بتوانیم از این تنگنا با آسیب کمتری عبور و بر 

مدار واقعی بینی عمل کنیم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که محور بعدی که 
بسیاز حائز اهمیت است حل مسائل منطقه ای به خصوص با 
عربستان است، گفت: به اعتقاد من از اوجب واجبات است 
که مشکلات ما با عربستان حل شود و آقای رئیسی می تواند 
یک نقش فردی مستقل در این میان ایفا کند تا ما روابط نو و 

حسنه ای را با این کشور برپا کنیم.
کشور تاوان تندروی های گروهی از افراطیون را می دهد 

وی تاکید کرد: ایران و عربستان دو کشوری هستند که در 
جهان اسلام اثرگذارند و نقش بی بدیلی دارند و این رابطه هم 

به نفع ایران و هم به نفع عربستان است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: متاسفانه کشور 
از افراطیون را می دهد که فکر  تاوان تندروی های گروهی 
می کردند کار انقلابی انجام می دهند در صورتی که تا امروز 
این گونه نبوده و این کارها به منافع درازمدت و کوتاه مدت ما 

ضرر رساند و ما از این قضیه لطمه خوردیم.
وی تاکید کرد: قطع رابطه ما با عربستان یا عربستان با 
عقب گرد  سال ها  مسئله  این  در  و  نیست  جبران  قابل  ما 

داشته ایم. 

رجایی افزود: مسئله مهم بعدی بازگشتن اعتبار و اعتماد 
اجتماعی است که به جد معتقد هستم باید به جامعه بازگردد. 
امروز در گوشه و کنار کشور ما بحث آب است. در شهرهایی 
همچون اصفهان، یزد، چهارمحال و بختیاری و خوزستان 
مشکل آب داریم، مسئله آب مسئله بسیار مهمی است و به 
نظر می رسد دولت باید یک برخورد ویژه و خاص بر اساس 

عدالت با این مساله داشته باشد.
برخی مشکلات با دستور حاکمیتی متوقف می شود 

وی تاکید کرد: پاسخ به مسئله کم آبی باید به بر اساس 
عدالت باشد نه مطالبه؛ اینکه مردم سه هفته بروند جایی 
بیاورند  درست  آب  از جای دیگر  برایشان  و  تحصن کنند 
نیست. این رفتارها قاعدتاً از عدالت به دور است ما باید یک 

تغییر نگرش جدی داشته باشیم تا مشکلات حل شود.
دستور  با  می تواند  مشکلات  از  برخی  گفت:  رجایی 
حاکمیتی متوقف شود به طور مثال هنگامی که سیل آمد 
همه ارکان نظام وارد شدند؛ بنابراین در مسائلی همچون 
چنین  می توان  غیره  و  آب  خشکسالی،  محیط زیست، 
یادآور  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این  داشت.  برخوردی 
شد: به نظر می رسد از سال ۹۸ که مسئله  بنزین پیش آمد 
یک شکاف و گسستی بین مردم و نظام ایجاد شده است که 
قاعدتاً نمی شود انکارش کرد به طوری که ما یکی از نمود های 
این شکاف را در حضور کم مردم در انتخابات مشاهده کردیم 

و این امر به سادگی قابل جبران نیست.
آهنگ  رئیسی  آقای  دولت  خوشبختانه  کرد:  تاکید  وی 
مبارزه با فساد دارد و چه خوب است یک مقدار جدی تر به 
این کار بپردازد و به مردم اطلاع رسانی کند تا آنان باور کنند 
این دولت با فساد و ویژه خواری ها مانند آنچه  که در هفت تپه 

و دشت مغان اتفاق افتاد مبارزه می کند. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: یک جا و 
زمانی مشخص کنند و اموال را  مجددا به مردم و بیت المال 
کاستی های  دولت  این  کنند  احساس  مردم  تا  بازگردانند 

گذشته را جبران می کند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب :
باید اعتبار و اعتماد اجتماعی را بازگردانیم

یک کارشناس ارشد مسائل راهبردی گفت: فارغ از جنجال رسانه ای و عملیات 
روانی غرب، طرف ایرانی اهرم های فشار زیادی در اختیار دارد که تاکنون از آنها 
استفاده نکرده است. زمان و شرایط به نفع ایران است و تیم مذاکره کننده می تواند 

طرف آمریکایی را به پذیرش یک عقب نشینی راهبردی مجبور کند. 
مصطفی خوش چشم در گفت وگو با ایرنا درباره روند مذاکرات ایران و گروه ۴+۱ 
خاطرنشان کرد: استراتژی دولت جدید در حوزه مذاکرات هسته ای مبتنی بر تلاش 
برای بهبود معیشت مردم و رفع تحریم هاست. در همین چارچوب، تیم مذاکره 

کننده ایرانی در وین بیشتر متشکل از مقامات و کارشناسان اقتصادی است.
وی تصریح کرد: در طول مذاکرات، طرف ایرانی به طور ویژه بر هدف رفع تحریم 
متمرکز شده است. بیش از ۳۰ کارشناس و مقام عالی رتبه از جمله چهار معاون وزیر 
در حوزه های گوناگون به ویژه اقتصادی و یک معاون بانک مرکزی، تیم مذاکره کننده 
را در وین همراهی می کنند تا در صورت نیاز به اتخاذ تصمیم در رده های بالا، در 

همان جا و همان لحظه، برآورد و سنجش لازم انجام و تصمیم اتخاذ شود.
این کارشناس ارشد مسائل بین الملل با بیان اینکه تیم مذاکره کننده ایرانی 
به  تا  باشد  وین حضور داشته  در  نامحدود  و هفته های  روزها  برای  دارد  آمادگی 
پیشرفت دست پیدا کند، تصریح کرد: طرف غربی از قبل از شروع مذاکرات، بازی 
مقصرنمایی و سرزنش را شروع کرد و حتی در شب قبل از شروع مذاکرات، وزیر 
خارجه انگلیس به عنوان عضوی از گروه ۱+۴ با وزیر خارجه رژیم صهیونیستی، 
مقاله مشترک خصمانه ای منتشر کردند تا فضای مذاکرات را دچار تنش کنند. این 

اقدام حسن نیت انگلیس به عنوان عضوی از گروه ۱+۴ را زیرسئوال برد.
هدف یادداشت انگلیسی-اسرائیلی تحریک تیم ایرانی بود

خوش چشم گفت: در اصل، هدف از انتشار مقاله خصمانه، تحریک و عصبانی 

کردن تیم ایرانی بود تا طرف اروپایی و آمریکایی بتوانند به راحتی ایران را عامل 
شکست مذاکرات معرفی کنند، اما در مقابل، طرف ایرانی با خونسردی و بدون اینکه 

تحریک شود فضای مذاکرات را به حالت مساعدتری برگرداند.
وی با بیان اینکه طرف های اروپایی به زعم خود همچنان در حال اعمال فشار 
هستند، خاطرنشان کرد: غربی ها خواستار اتمام مذاکرات طی سه روز و بدون 
بررسی جدی خواسته های ایران هستند و در این مسیر، از فشار روانی، رسانه ای و 
تبلیغاتی استفاده و سعی می کنند که طرف ایرانی را از پیگیری خواسته خود یعنی 

رفع تحریم ها منصرف کنند.
این کارشناس ارشد مسائل راهبردی، رفتار عملی اروپایی ها را با مواضع شفاهی 
آنها متفاوت دانست و گفت: طرف های اروپایی تاکنون حاضر نشده اند که حتی در 
زمینه رفع عملی تحریم های برجامی اقدام کنند و مکانیسم مربوط به رفع تحریم 

ها را تشریح کنند.
خوش چشم تصریح کرد: طرف غربی صحبت از برداشتن تحریم های برجامی و 
بخش کوچکی از تحریم های پسابرجامی می کند، اما در عمل حتی حاضر نیست 
همان تحریم هایی را که خودش می گوید بردارد و با این وضعیت انتظار دارد که ایران 
همه شروط آنها را بپذیرد و در غیر اینصورت تا پایان هفته به مذاکرات پایان داده شود.

اروپایی ها دنبال پرکردن پرانتزهای خالی مذاکرات گذشته نیستند
وی افزود: طرف ایرانی صراحتا اعلام کرده که اول طرف غربی باید مکانسیم مورد 
نظر برای رفع تحریم ها را تبیین کند تا بعد در مورد خواسته های آنها از ایران گفت وگو 
شود. این کارشناس مسائل هسته ای، جنجال رسانه ای طرف اروپایی در مورد پیش 
نویس ۶ دور گذشته مذاکرات را یادآور شد و گفت: افراد آگاه به مذاکرات می دانند 
که پیش نویس ۶ دوره گذشته مذاکرات پر از پرانتزهای خالی در مورد تعهد غربی 
هاست. ظاهرا غربی ها قصد ندارند جاهای خالی مربوط به برداشته شدن تحریم ها 

و دادن تضمین و راستی آزمایی را پر کنند.
خوش چشم افزود: طرف اروپایی دغدغه حل مساله را ندارد و با فشار و جار و 
جنجال تبلیغاتی فقط دنبال گرفتن امتیاز از ایران است. یکی از مواردی که در این 
مسیر، بسیار چالش برانگیز شده، استقلال نداشتن سه کشور اروپایی است. طرف 
های اروپایی مذاکرات، مورد به مورد همه چیز را با طرف آمریکایی مطرح می کنند و 

از خودشان استقلال رای نشان نمی دهند.
وی با اشاره به اینکه آمریکا دیگر عضو برجام نیست و در مذاکرات حضور ندارد، 
تصریح کرد: مذاکرات وین در چارچوب کمیسیون مشترک برجام در حال انجام 
است و چون آمریکایی ها عضو برجام نیستند نمی توانند در این مذاکرات شرکت 
کنند. در این شرایط اروپایی ها حتی در مورد بسیاری از مواردی که به خودشان 
اجازه  آمریکایی   طرف  از  هم  بگیرند،  تصمیم  باید  خودشان  و  می شود  مربوط 

می گیرند.
واشنگتن در شرایطی نیست که علیه ایران ماجراجویی کند

این کارشناس ارشد مسائل راهبردی، جنگ روانی و تبلیغاتی علیه تیم مذاکره 
کننده ایران را پروژه مشترک آمریکا، اروپا و رژیم صهیونیستی ارزیابی کرد و گفت: آنها 
سعی می کنند جو روانی به وجود بیاورند تا طرف ایرانی از مذاکره خودداری کند، اما 
تیم ایرانی با نهایت خونسردی کماکان در محل مذاکرات حضور دارد و پیگیر حقوق 

ملت ایران در زمینه رفع تحریم هاست.
خوش چشم در پاسخ به سئوالی درباره تهدیدات نظامی آمریکا که از آن در رسانه 
ها تحت عنوان »پلن بی« یاد می شود، نیز گفت: آمریکایی ها هیچ »پلن بی« ندارند 
و اگر اقدام نظامی علیه ایران امکان پذیر بود ۱۷ سال پیش عملیاتی می شد، اما 
از آنجایی که اقدام نظامی میسر نبود به استراتژی مهار روی آوردند تا با استفاده از 

سیاست چماق و هویج و تحریم و تهدید از ایران امتیاز بگیرند و پیشرفت ایران را کند 
یا متوقف کنند.

وی افزود: آن زمان که آمریکا در منطقه و در کشورهای اطراف ما حضور داشت 
جرأت نکرد به ایران حمله کند. اکنون که در حال خارج شدن از منطقه است و به 
شکل مفتضحانه ای از افغانستان عقب نشینی کرد،  واشنگتن در شرایطی نیست 
که بتواند علیه ایران ماجراجویی کند و اگر می توانست هیچگاه به مسیر طولانی 
تر مذاکره برای دستیابی به اهدافش وارد نمی شد؛ زیرا این مسیر باتوجه به روی کار 

آمدن دولت سیزدهم، دارای نتایج تضمین شده برای طرف آمریکایی نیست.
ایران اهرم های فشار زیادی دارد که هنوز استفاده نکرده است

این کارشناس ارشد مسائل بین الملل با بیان اینکه آمریکایی ها تنها گزینه پیش 
روی خود را مذاکره و ادامه استراتژی مهار می دانند، گفت: آمریکایی ها نیازمند 
توافق با ایران هستند اما با تحریم، فشار، جوسازی و ابزارهای دیگر سعی می کنند 
توافق بر اساس مولفه های مورد نظر آنها حاصل شود زیرا اگر تحریم کارآیی خود را از 
دست بدهد یا رفع شود و ساختار تحریم صدمه جبران ناپذیری ببیند، آن وقت فرمول 

مهار ایران دچار نقص و ناکارآمد خواهد شد.
خوش چشم افزود: آمریکایی ها سعی می کنند الزاماً با وارد آوردن فشار، طرف 
ایرانی را مجاب به پذیرش شرایط خود کنند. حال اینکه، به شهادت مقامات دو 
دولت جمهوری خواه و دموکرات ایالات متحده، فشار حداکثری یک سال ونیم پیش 
شکست خورد و واشنگتن از حربه فشاری که تاثیرات ملموس بر روی اقتصاد ایران 

داشته باشد بیش از این بهره مند نخواهد شد.
وی با بیان اینکه ایران در ابتدای استفاده از اهرم های فشار خود است، گفت: فارغ 
از جنجال رسانه ای و عملیات روانی طرف آمریکایی در وین و قبل از آن، طرف ایرانی 
اهرم های فشار زیادی بر روی زمین دارد که تاکنون از آنها استفاده نکرده و زمان و 
شرایط به نفع ماست. در زمین بازی، به خاطر استفاده ایران از اهرم های فشار خود 
در چارچوب مصوبه مجلس شورای اسلامی، آمریکایی ها از فروردین تا الان مجبور 

به عقب نشینی تاکتیکی شدند.
این کارشناس ارشد مسائل هسته ای گفت: آمریکا همچنان همان درخواست های 
حداکثری را دارد اما به خاطر استفاده ایران از اهرم فشار غنی سازی، در زمینه 
معامله کردن برروی آزادسازی تحریم ها که یک مسئله تاکتیکی و کم اهمیت تر است، 

عقب نشینی کرد.
مواضع تام کاتن و پمپئو حقانیت ایران را ثابت کرد

خوش چشم گفت: کاملا روشن است که اگر ایران بر اساس همین نقشه راه فعلی 
پیش برود، می تواند طرف آمریکایی را مجبور به پذیرش یک عقب نشینی راهبردی 
کند. دولت دموکرات آمریکا در کوتاه مدت به دنبال این است که با اعمال فشار 
تبلیغاتی و رسانه ای در چارچوب مذاکرات وین به یک توافق موقت با ایران برسد تا 

بتواند از آن برای پیروزی در انتخابات آتی ایالات متحده استفاده کند.
وی افزود: باتوجه به عملکرد ضعیف دولت بایدن در ماه های اخیر، دموکرات 
ها نگران از دست دادن اکثریت در کنگره آمریکا هستند و به عبارت دیگر مسئله 
مذاکرات وین بیش از اینکه برای آمریکا یک مسئله ملی باشد تبدیل به مسئله ای 

جناحی در کوتاه مدت شده است.
کاتن  تام  و  پمپئو  مایک  اخیر  توئیت های  آمریکا،  ارشد مسائل  تحلیلگر  این 
سیاستمداران جمهوری خواه آمریکا درباره پیروی نکردن جمهوری خواهان از هر 
گونه توافق دولت بایدن با ایران را یادآور شد و گفت: مواضعی که اخیرا تام کاتن و 
دیگر جمهوریخواهان گرفتند حقانیت موضع ایران درباره لزوم راستی آزمایی رفع 

تحریم ها و اهمیت وجود تضمین برای پایداری توافق را اثبات می کند.

کارشناس ارشد مسائل راهبردی:

ایران می تواند آمریکا را به پذیرش عقب نشینی راهبردی مجبور کند

 مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت امور خارجه گفت: طبیعی است که امارات 
قصد دارد از نیاز ایران و سیاستی که در دولت جدید اعلام شده که عنوان آن 
بهبود روابط با همسایگان است، بهره برداری لازم را انجام بدهد. البته این سیاست 
تنها در مورد ایران نیست بلکه سعی دارد با سوریه، ترکیه و قطر هم روابط را بهبود 

بخشیده و عادی سازی کند. 
قاسم محبعلی ، در خصوص خبر منتشر شده از سوی وزیر مشاور در امور 
سیاست خارجی امارات متحده عربی مبنی بر سفر هیاتی اماراتی به ایران در 
آینده نزدیک و در پاسخ به این سوال که آیا امارات سیاستش را نسبت به تهران 
تغییر داده و آیا در سیاست خارجی و نگاه به تهران چرخشی ایجاد شده است، 
گفت: سیاست خارجی کشورها و رفتارشان تابع تحولات و تغییر شرایط است؛ 
امروز شرایط تغییر کرده و ایران پذیرفته که به مذاکرات هسته ای برگردد و آن ها 
هم طبیعتاً نمی خواهند از این چرخة تحولات عقب بیفتند. همچنین می دانید 
که امارات روابطش با اسرائیل پیش رفته و الان احساس می کند که موقعیت 
بهتری نسبت به گذشته دارد و همین طور می خواهد دستاوردهایی که از آن دارد 
را نقد کرده و شرایط را با کشورهایی از جمله ایران که مخالف این سیاست بودند 

عادی سازی کرده و به واقعیت تبدیل کند.

وی ادامه داد: طبیعی است که امارات قصد دارد از نیاز ایران و سیاستی که در 
دولت جدید اعلام شده که عنوان آن بهبود روابط با همسایگان است، بهره برداری 
لازم را انجام بدهد. البته این سیاست تنها در مورد ایران نیست بلکه سعی دارد با 
سوریه، ترکیه و قطر هم روابط را بهبود بخشیده و عادی سازی کند. به هر حال هر 
دعوایی در جایی باید حل و فصل شود و این اتفاق از طریق گفت وگو رخ می دهد، 
هیچ دعوا و اختلافی در روابط بین المللی دائمی نیست و اماراتی ها هم از این 

سیاست پیروی می کنند.
این کارشناس ارشد سیاست خارجی در گفت وگو با ایلنا همچنین در پاسخ به 
این سوال که در حالی که شاهد تلاش امارات برای کاهش تنش بین دو کشور 
هستیم، بحث گفت وگوهای ایران و عربستان را هم داریم که به نظر می آید در دور 
چهارم متوقف شده و عملًا دستاوردی نداشته جز این که اعلام شده دو کشور 

می خواهند تنش را کاهش بدهند.
 از دید شما سرنوشت آن گفت وگوها به کجا خواهد کشید، با توجه به این که 
به نظر می آید مسئله یمن باعث توقف گفت وگوها شده است، گفت: در مورد 
عربستان هم مانند امارات یکی از عوامل تشویق کننده در بهبود روابط با ایران 
بحث مذاکراتی بود که در سطوح غیرسیاسی بین ایران و عربستان در بغداد آغاز 

شد و طرفین تبادل نظرهایی داشتند و نقطه نظرات خودشان را به طرف مقابل 
منتقل کردند. طبیعی است که مجموعه ای از اختلافات بین ایران و عربستان 
وجود دارد که می شود گفت مهم ترین و حساس ترین آن ها برای طرف عربستانی 

بحث یمن است.
وی افزود: آنچه به نظر می رسد و در اخبار در گوشه و کنار گفته شده این است که 
طرف ایرانی علاقه مند نبوده که به صورت مستقل راجع به مسئلة یمن صحبت 
کند و آن را به مذاکرات عربستان با یمنی ها و همین طور حزب الله لبنان ارجاع 
داده و از عربستان خواسته که برای حل و فصل آن مشکل به آن ها مراجعه کنند 
و این در حالی است که طبیعتا عربستانی ها علاقه مند نیستند که با حزب الله 
مستقیم وارد گفت وگو شوند و طبیعی است که از ادامة مذاکرات امساک خواهند 
کرد تا زمانی که ایران بپذیرد وارد گفت وگو شده و کمک کند و دوستان ایرانی 

آمادگی پیدا کنند تا با عربستان صحبت کنند.
وی تاکید کرد: مساله ای که شاید باعث توقف مذاکرات شد همین مسئله باشد، 
البته می توان گفت بحث توقف مذاکرات هسته ای هم بود و حالا باید ببینیم پس 
از شروع مذاکرات هسته ای آیا عربستانی ها مانند اماراتی ها علاقة بیشتری به 

ادامة مذاکرات پیدا می کنند یا خیر.

محبعلی کارشناس ارشد سیاست خارجی :

هیچ اختلافی در روابط بین المللی دائمی نیست
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کتاب من لا یحضره الفقیه : 5878/406/4

استرداد کلاهبردار 4۰۰ میلیون دلاری به کشور 
رییس پلیس بین الملل ناجا از دستگیری و استرداد فردی به اتهام کلاهبرداری به کشور خبر داد.
سردار هادی شیرزاد اظهارداشت: براساس دستور مقامات قضایی، فردی به اتهام کلاهبرداری به 
همراه ۱۵ نفر دیگر با تشکیل شرکت های صوری متعدد با استفاده از جعل اسناد و ادعای فعالیت 
در زمینه واردات کالا به مبلغ ۴۰۰ میلیون دلار تحت پیگرد قرار گرفت.وی افزود: بر اساس تحقیقات 
صورت گرفته مشخص شد، متهم به یکی از کشورهای منطقه متواری شده است پلیس بین الملل  
ناجا با استفاده از ظرفیت های موجود در بانک های اطلاعاتی سازمان اینترپل و هماهنگی های لازم با 
مراجع مربوطه داخلی و خارجی، علیه وی اعلان قرمز صادر و متعاقباً متهم را در کشور محل اختفاء 
ردیابی و مورد شناسایی قرار داد.رییس پلیس بین الملل نیروی انتظامی خاطرنشان کرد: این متهم بر 
اساس اعلان قرمز صادره و هماهنگی های انجام شده با پلیس آن کشور، دستگیر شد.سردار شیرزاد 
تاکید کرد: با استفاده از ظرفیت های موجود در کشور محل اختفاء، متهم به کشور منتقل و جهت 

طی مراحل قانونی و پلیسی تحویل مقامات قضایی شد.

تجمع اعتراضی کشاورزان قمی به عدم تخصیص حقابه
 کشاورزان قمی روز پنجشنبه با تجمع آرام در شرکت تعاونی تولیدی روستای رحمت آباد قم خواستار 
احیای حق آبه کشاورزی خود شدند.کشاورزان قمی در این تجمع که به صورت مسالمت آمیز برگزار 
شد نسبت به تخصیص نیافتن حق آبه کشاورزی و اعمال جریمه های سنگین نسبت به برداشت 
غیرمجاز از چاه های کشاورزی معترض بودند. کشاورزان در این تجمع حقابه استان قم از سرشاخه 
های قمرود را در سال های خشک ۵۰ و سالهای پربارش ۸۰ میلیون مترمکعب اعلام کردند که به 
دلیل تخصیص نیافتن این حقابه مجبور به برداشت اضافه آب از چاه های کشاورزی شدند که این 
برداشت اضافه از منظر شرکت آب منطقه ای قم غیرقانونی و مستوجب جریمه است. کشاورزان 
معترض افزودند: شرکت آب منطقه ای قم جریمه های چند میلیاردی بابت اضافه برداشت از چاه 
های کشاورزی اعمال کرده که در صورت پرداخت نکردن با مصادره و توقیف اموال و زمین کشاورزی 
و احیانا زندان مواجه خواهند شد. معاون سیاسی امنیتی استاندار قم با حضور در جمع کشاورزان 
معترض خواسته آنان را بحق دانست و افزود: با همکاری کشاورزان می توان مشکلات مدیریتی را 

حل کرد. 

ثبت 12 میلی متر بارش در قم 
کارشناس اداره کل هواشناسی استان قم گفت:در شبانه روز پنجشنبه به طور متوسط ۱۲ میلی متر 
بارش در استان قم ثبت شده است.اسماعیلی با اشاره به فعالیت سامانه بارشی که ازپنجشنبه  شب 
گذشته در قم آغاز شد گفت:بطور متوسط ۱۲ میلیمتر بارش در استان ثبت شده است که بیشترین 
میزان مربوط به روستای کهندان با ۲۰ میلیمتر بوده است. اسماعیلی افزود:ایستگاه کوه سفید ۱۶ و 
هشت دهم، شکوهیه ۸ و شش دهم، کهک ۱۲ و چهار دهم، خلجستان ۱۴ و پنج دهم، جعفرآباد ۱۲ 
و هشت دهم و سلفچگان ۶ و هفت دهم، کرمجکان ۱۶ و و دو دهم دستجرد ۹ و سه دهم بیشترین 
سهم بارش ها را به خود اختصاص دادندوی از فعالیت سامانه بارشی از عصر روز دوشنبه خبر داد و 
گفت:بارش باران بیشتر مناطق استان را در بر میگیرد که بارش در ارتفاعات بصورت برف خواهد بود.

انهدام باند ضد امنیتی قاچاق سلاح و مهمات 
سربازان گمنام امام زمان عج در اداره کل اطلاعات استان خوزستان باند ضد امنیتی قاچاق سلاح 
و مهمات را منهدم کردند.با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی به عمل آمده از سوی سربازان گمنام امام 
زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف در اداره کل اطلاعات خوزستان یکی از باند های ضد امنیتی 
قاچاق سلاح و مهمات جنگی در حین ورود به مرز های جنوب غربی کشور در تاریخ ۱۴۰۰.۹.۱۰ 
متلاشی شد.در این اقدام اطلاعاتی و عملیاتی یک محموله سلاح و مهمات جنگی که با هدف ایجاد 

ناامنی به کشور قاچاق شده بود کشف و ضبط شد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

رعایت نظافت و آراستگی در تاکسی  و 
اتوبوس های شهری افزایش می یابد

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خواستار توجه ویژه رانندگان تاکسی و 
اتوبوس شهری به نظافت بیرون و داخل ناوگان حمل ونقل عمومی شد.

مسعود طبیبی در نامه ای خطاب به سازمان های تاکسیرانی و اتوبوسرانی با 
قدردانی از تلاش های صورت گرفته در راستای ارتقاء نقش ناوگان حمل ونقل 
عمومی شهر و جلب رضایت بیشتر شهروندان اظهار داشت: با توجه به شرایط 
کرونا و تأثیر آن بر کاهش استفاده از ناوگان حمل ونقل عمومی شهر از یک سو و 
تأثیر تمیزی و آراسته بودن وسایل و رانندگان فعال در عرصه حمل ونقل عمومی، 
برنامه ریزی مدونی را برای افزایش سطح آراستگی ناوگان و همچنین شاغلین این 

بخش به ویژه رانندگان اتوبوس و تاکسی انجام شود.
وی با اشاره به درخواست های اعلام شده از سوی شهروندان در سامانه ۱۳۷ 
در مورد حمل ونقل عمومی شهر قم و لزوم رفع مشکلات موجود ابراز کرد: برای 
تحقق این امر، استفاده از ظرفیت کارواش های سطح شهر برای تاکسی ها با 
ایجاد تخفیفات لازم، در دستور کار سازمان مدیریت و نظارت بر امور تاکسیرانی 
همچنین  کرد:  اذعان  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون  گیرد.  قرار 
سازمان تاکسیرانی علاوه بر نظارت مستمر در سطح شبکه، تاکسیرانانی که 
در این امر مهم همکاری لازم را صورت داده به نحو مقتضی تشویق و استفاده 
بیشتر از ظرفیت آنان در طرح های تاکسیرانی حرفه ای که به زودی در آن سازمان 
راه اندازی می شود قرار گیرند. وی با بیان اینکه تاکسیرانانی که بدون توجه به 
الزامات به صورت نامرتب در تاکسی خود حاضرشده و تاکسی آن ها نیز دارای 
تمیزی لازم نباشد مشمول تذکر و متعاقباً درج در پرونده انضباطی قرار گیرند 
گفت: نتیجه این امر روزانه از سوی سازمان تاکسیرانی به مرکز مدیریت هوشمند 
اعلام شده تا نسبت به درج خبر آن در شبکه اطلاع رسانی پیامکی مرکز اقدام 
شود. طبیبی خاطرنشان کرد: در حوزه اتوبوسرانی نیز درخواست می شود تا زمان 
راه اندازی سامانه بأس واش، برنامه مدونی جهت شستشو و ضدعفونی اتوبوس ها 
تدوین شده و به مورد اجرا گذاشته شود، به گونه ای که مشاهده اتوبوس های تمیز 
در سطح شهر نمایان باشد. به گفته وی، باید طوری شاهد نظافت در حمل ونقل 
عمومی و به ویژه اتوبوس های شهری باشیم که بوی پاکیزگی و استفاده از مواد 
معاون  باشد.  قابل تشخیص  مسافران  برای  اتوبوس ها  در  ضدعفونی کننده 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: همچنین با توجه به اهمیت رعایت 
ظرفیت اتوبوس ها، به لحاظ رفع موانع قانونی در استفاده از ناوگان نو در اختیار، 
با به کارگیری اتوبوس های جدید در خطوط شلوغ و پرمسافر، به ویژه در ساعات 
اوج ترافیک، زمینه برای تأمین تعداد مسافر مجاز و رفع شلوغی اتوبوس ها ایجاد 
شود. وی با تأکید بر اینکه اتوبوسرانانی که نسبت به حفظ پاکیزگی وسیله خود 
اهتمام داشته لازم است مورد تشویق شایسته قرار گیرند تصریح کرد: نتیجه این 
امر روزانه از سوی سازمان اتوبوسرانی به مرکز مدیریت هوشمند اعلام شده تا 

نسبت به درج خبر آن در شبکه اطلاع رسانی پیامکی مرکز اقدام شود.
طبیبی افزود: از مرکز مدیریت هوشمند ترافیک نیز درخواست کرد با استفاده 
و سیار و همچنین اطلاعات دریافتی  ثابت  از دوربین های نظارتی در اختیار 
و  موجود  شرایط  ارزیابی  به  نسبت  واتوبوسرانی  تاکسیرانی  سازمان های  از 

اطلاع رسانی شایسته به طور مرتب اقدام کنند.
  

مدیرعامل سازمان قطار شهری شهرداری قم خبرداد:

متروقم درمراحل پایانی فاز نخست خط یک
مدیرعامل سازمان قطار شهری شهرداری قم از مراحل پایانی فاز نخست خط 

یک متروی قم تا چند ماه آینده خبر داد.
منصور درویشی با اشاره به آخرین وضعیت پروژه مترو قم، اقدامات انجام شده 
در آبان ماه در این پروژه را موردتوجه قرار داد و اظهار داشت: به منظور تهویه 
هوای ایستگاه ها و تونل، کانال کشی های وسیعی بالغ بر ۸۴۳۰ مترمربع، در 
طبقات بلیت فروشی و سکو در ایستگاه ها انجام شده است، همچنین سیستم 

اطفای آبی و لوله کشی های مربوطه در حال تکمیل است.
وی با بیان اینکه تجهیزات مربوط به برق رسانی ازجمله انواع تابلوهای فشار 
متوسط و فشار ضعیف در فضاهای احداث شده برای این منظور مستقرشده 
و عملیات کابل کشی آن ها آغازشده است، گفت: نصب ریل سوم نیز پیشرفت 

خوبی داشته و مسیر شمالی تونل تکمیل شده است.
تأسیسات  اینکه  بر  تأکید  با  قم  شهرداری  شهری  قطار  سازمان  مدیرعامل 
و  نصب  عملیات  و  تأمین شده  ایستگاه ها  روشنایی  چراغ های  و  الکتریکی 
کابل کشی در حال انجام است، افزود: در بخش تجهیزات نیز، تجهیزات لازم 
جهت ایستگاه و طول خط مسیر در آبان ماه سال جاری اقدامات لازم انجام گرفته 

و هیچ گونه وقفه ای در آماده سازی از متروی قم اتفاق نیفتاده است.
به گفته وی، در آبان ماه سال جاری حدود سه هزار مترمکعب بتن ریزی در 
آرماتور و ۷۰۰  به مقدار ۱۲۰ تن  و  انجام شده  ایستگاه های فاز نخست و دپو 
مترمکعب خاک برداری نیز صورت گرفته است که این حجم عملیات عمرانی 
قابل توجه است. درویشی با اشاره به اجرای ۸۳۰ مترمربع عایق بندی ایستگاه ها 
فاز  ایستگاه های  تمام  اصلی  سازه  عمرانی  عملیات  کرد:  عنوان  ماه  آبان  در 
نخست خط یک مترو قم به پایان رسیده و هم اکنون احداث سازه های جانبی 
در حال انجام است؛ در هر ایستگاه مترو حدود ۱۲۰۰ متر تونل جهت گالری 
قم  شهری  قطار  در  نیز  اضطراری  خروجی  و  جانبی  سازه های  ورودی ها، 
پیش بینی شده است. مدیرعامل سازمان قطار شهری شهرداری قم ابراز کرد: 
در بخش روسازی حدود ۱۰۰۰ متر روسازی مسیر ریلی در تونل در آبان ماه 
اجراشده و عملیات نصب و مونتاژ دو عدد کراس آور نیز به اتمام رسیده است و دو 

کراس آور باقی مانده در ماه جاری به پایان خواهد رسید.
بیرونی  و  داخلی  نمای  نازک کاری  عملیات  مترمربع   ۱۵۰۰ وی،  گفته  به 
و  و کاشی  آجرنما  و کشاورز شامل سنگ کاری،  ایستگاه های شهید مطهری 
بالغ بر  همچنین  است؛  ماه  آبان  در  گرفته  صورت  اقدامات  ازجمله  سرامیک 

۱۳۱۰ مترمربع کانال تهویه در آبان ماه نصب شده است.
دو  موردنیاز  پله برقی  و  آسانسورها  نصب  و  تأمین  برای  داد:  ادامه  درویشی 
که  گرفته  صورت  مذاکراتی  داخلی  توانمند  شرکت های  از  یکی  با  ایستگاه، 
در مرحله انعقاد قرارداد است؛ گفتنی است این شرکت توانایی تأمین و نصب 
بخشی از اقلام فوق را در یک ماه آینده داشته و تردد بین طبقات ایستگاه ها 

تسهیل می شود.
پست  کرد:  خاطرنشان  قم  شهرداری  شهری  قطار  سازمان  مدیرعامل 
اختصاصی ۶۳/۲۰ کیلوولت قطار شهری نیز تحویل گردیده و کابل کشی ۲۰ 

کیلوولت به سمت ایستگاه شهید مطهری هم به پایان رسیده است.
 

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

توقف و پارک موتورسیکلت ها
 در سطح شهر نظام مند می شود

از تعیین جایگاه های  سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
مخصوص پارک موتورسیکلت در کنار جانمایی و ایجاد پارکینگ، در محل های 

پرتردد شهری قم خبر داد.
شعبان زاده با اشاره به لزوم ساماندهی و نظام مند شدن توقفگاه های موقت 
و پارکینگ های موتورسیکلت در هسته مرکزی شهر و محل های پرتردد شهری 
مانند بیمارستان ها، مراکز خرید، مدارس و حوزه های علمیه؛ از جانمایی و نصب 

رک های موتورسیکلت خبر داد.
به گفته وی، با بررسی کارشناسان حوزه ترافیک، محل هایی جهت پارک موقت 
به صورت پارک حاشیه خیابان مشخص شده و در دو مکان در بلوار عمار یاسر نیز 

به صورت نمونه نصب شده است.
سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم افزود: در این طرح تلاش 
شده تا توقف گاه های غیرمنظم حاشیه ای موتورسیکلت به صورت نظام مند در 
نقاطی که این نوع تجهیزات نصب شده انجام پذیرد. وی با توصیه به موتورسواران 
گفت:  موتورسیکلت  مخصوص  پارکینگ  فضاهای  از  استفاده  خصوص  در 
در آینده نزدیک این جایگاه مسقف و جهت جلوگیری از سرقت، دوربین های 

مداربسته در طرفین پارکینگ نصب خواهد شد.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۳۰ هزار لیتر سوخت قاچاق 
فرمانده انتظامی استان از توقیف یک کامیون تانکر دار و کشف ۳۰ هزار لیتر سوخت قاچاق در محور "جاده 

قدیم سلفچگان - ساوه " خبر داد. 
سردارسید محمود میرفیضی اظهارداشت: کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادي فرماندهي انتظامی استان قم 
در اجراي طرح کنترل تانکر هاي سوخت رسان در محور قدیم"سلفچگان- ساوه"، یک دستگاه کامیون کشنده 

تانک دار را به ظن حمل قاچاق سوخت متوقف کردند.
وی افزود: راننده در مواجهه با کارآگاهان بیان داشت خودرو فاقد بار بوده اما در بررسي انجام گرفته مشخص 
شد حامل بار روغن بوده و تانکر داراي محموله مشکوک به سوخت خارج از شبکه است، بنابراین با هماهنگی 
های قضائی خودرو به پلیس امنیت اقتصادي استان منتقل و با دعوت از نمایندگان شرکت ملي  پخش 
فرآورده هاي نفتي و اداره استاندارد از محموله نمونه برداري و پس از آزمایشات، قاچاق سوخت محرز و نوع آن 
نفت و گازوئیل اعلام شد. سردار میرفیضی اضافه کرد: در ادامه خودرو با دستور قضائی به انبار شرکت نفت 

استان قم گسیل و پس از تخلیه مقدار آن را ۳۰ هزار لیتر نفت و گازوئیل قاچاق بیان کردند.
وی ادامه داد: کارشناسان ارزش سوخت قاچاق کشف شده را ۵ میلیارد ریال اعلام کردند.

فرمانده انتظامي استان قم بیان داشت: در نهایت پرونده به  همراه متهم به اداره کل تعزیرات حکومتی استان 
ارسال و براي راننده قرار قانوني مناسب صادر شد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

دستگیری ۲۳ سارق در طرح ارتقاء امنیت اجتماعی 
فرمانده انتظامی شهرستان از دستگیری ۲۳ نفر سارق، ۵۰ نفر معتاد متجاهر و ۱۲ نفر خرده فروش مواد 

مخدر در طرح ارتقاء امنیت اجتماعی پلیس استان خبر داد 
 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: در ۲۴ ساعت گذشته طرح ارتقاء امنیت اجتماعی با استفاده 

از تمام توان و ظرفیت در سطح محلات و مناطق آسیب پذیر در دستور کار پلیس قرار گرفت.
وی افزود: با تلاش های صورت گرفته ۲۳ نفر سارق خودرو و لوازم خودرو، موتورسیکلت و موبایل قاپ و 

همچنین ۵۰ نفر معتاد متهاجر و ۱۲ نفر خرده فروش مواد مخدر دستگیر شدند.
فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد: در این طرح ۵۰ فقره حکم در سطح محلات و مناطقی که از 

قبل شناسایی شده بود انجام که بحمدالله تمامی اقدامات و احکام مدنظر منجر به نتیجه شد.
سرهنگ جعفریان با بیان این که ۴ دستگاه خودرو پراید و یک دستگاه خودرو وانت پیکان، تعدادی لوازم 
خودرو و ۳ دستگاه موتورسیکلت کشف شده است، ارزش اموال مکشوفه را به زعم کارشناسان بیش از ۷ 
میلیارد ریال بیان کرد. فرمانده انتظامی شهرستان قم ضمن قدردانی از تعامل و همکاری مطلوب مردم گفت: 
آنچه که ما به عنوان پلیس و خدمتگزاران مردم در شهر مقدس کریمه اهل بیت)ع( از شهروندان عزیز انتظار 

داریم در راستای ارتقاء احساس امنیت، استمرار و افزایش این تعامل و همکاری است.
 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم :

سقوط آسانسور جان زن کارگر قمی را گرفت 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت :سقوط آسانسور در کارگاه تولید مواد غذایی به زندگی 

یک کارگر زن در قم پایان داد. 
مصطفی کاویانی، مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم گفت: سقوط آسانسور به علت نقص فنی در کارگاه 
تولید مواد غذایی در قم منجربه فوت یک کارگر زن شد. او افزود: در لحظه های ابتدایی وقوع حادثه بازرس 
کار به محل اعزام و پس از ارائه گزارش، دستور پلمب کارگاه توسط مقام قضایی صادر و با حضور رئیس اداره 
بازرسی کار و همراهی ماموران انتظامی نیز کارگاه تا زمان رفع نواقص ایمنی پلمب شد.  مدیرکل تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی قم عنوان کرد: در سال های اخیر نصب و استفاده از کفی ها و بالابر های خدماتی در بسیاری از 
کارگاه های تولیدی و خدماتی و فروشگاه ها و اصناف مختلف شایع شده است. کاویانی گفت: نصب و استفاده 
ناایمن از این گونه وسایل، وقوع حوادث مختلفی را در سطح استان و کشور در پی داشته است. او همچنین 
بیان کرد:  اداره بازرسی کار ضمن بازرسی از کارگاه ها، ابلاغ موارد غیر ایمن بالابر ها و کفی ها را به صورت ویژه 

در دستور کار خود قرار داده و با متخلفان مطابق قانون برخورد می کند.

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم خبر داد؛ 

پلمب سه واحد کافی نت و گیم نت در قم 
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم از پلمب ۳ واحد صنفی متخلف در زمینه خدمات و 

امور رایانه ای در استان خبر داد. 
سرهنگ سیدمجتبی اشرفی اظهارداشت :در طرح کنترلی و نظارتی ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی 
قم و در بازدید از چند گیم نت و کافی نت، ۳ واحد صنفی متخلف به علت رعایت نکردن قوانین و مقررات پلمب 
شد. او ادامه داد: بازدید از ۴۸ واحد صنفی، صدور ۷ فقره اخطار به علت رعایت نکردن قوانین و مقررات از 
دیگر اقدامات در این طرح بوده است. معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم از مردم خواست، 
در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرقانونی افراد، مراتب را از طریق مرکز فوریت های پلیس ۱۱۰ درمیان 

بگذارند تا نسبت به برخورد قانونی با آنان در سریعترین زمان ممکن اقدام شود.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

میانگین تزریق واکسن در قم مطلوب است

طرح:سجاد جعفری

جولان گرانی!

استاندار قم با اشاره به سیاست اولویت دار حمایت 
از تولید در استان بر ضرورت توجه به هویت مذهبی 
شهر قم در توسعه صنایع و ایجاد اشتغال تاکید کرد. 
در  روزپنجشنبه   شاهچراغی  سیدمحمدتقی 
و  اشتغال  اقتصادی،  تخصصی  کارگروه  جلسه 
بر  تاکید  با  سخنانی  طی  استان،  سرمایه گذاری 
نقش هنرمندان قمی در ثبت قم به عنوان شهر ملی 
انگشتر اظهار داشت: اقتصاد استان باید از عنوان 

شهر ملی انگشتر بهره مند شود.
وی حمایت از بخش خصوصی و سرمایه گذاری 
هدفمند در رشته انگشترسازی را برای این استان 
حائز اهمیت دانست و افزود: تکمیل زنجیره تولید 
در این حوزه، توسعه گردشگری مذهبی را تسهیل 

خواهد کرد.
وی همچنین با تاکید بر نقش هویت مذهبی و 
دینی شهر قم ادامه داد: باید در برنامه ریزی های 
گردشگردی و توسعه این صنعت نقش هویت دینی 

استان مدنظر باشد.
شاهچراغی در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به سیاست اولویت دار مدیریت استان برای 
توسعه اشتغال و تولید خاطرنشان کرد: در توسعه 
بلکه  داد،  اهمیت  اشتغال  به  نباید  فقط  صنایع 
دیگر موضوع ها از جمله محیط زیست از اهمیت 
باید دستگاه های  ویژه ای   برخوردار هستند که 
اجرایی مرتبط برنامه ویژه ای را در این مورد داشته 

باشند.

  باید برای تهویه مدارس فکر اساسی شود
 شاهچراغی همچنین عصر چهارشنبه در جلسه 
ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات 
پاسخ به بحران در تالار کرامت استانداری قم با تاکید 
بر اهمیت موضوع تهویه کلاس های درس مدارس 
استان گفت: باید برای تهویه مدارس فکر اساسی 
شود، و استفاده از روش  مکانیکی و اعتبار لازم برای 
و سازمان  آموزش وپرورش  وزارت  از طریق  نیز  آن 

برنامه  وبودجه مورد پیگیری قرار گیرد.
برخی  جمعیت  شاهچراغی  تقی  محمد  سید 
برگزار  شیفته   ۲ صورت  به  آموزشی  واحدهای 
می شود ولی چون دانش آموزان به صورت حضوری 
و مجازی آموزش می بینند، برای والدین و معلمان 
سختی هایی را ایجاد کرده، از این رو باید برای تهویه 

تدبیری اندیشیده شود.
با  خود  سخنان  از  بخشی  در  همچنین  وی   
اشاره به افزایش آمار واکسیناسیون در این استان 
یادآور شد:   دُز در هفته  به ۴۰ هزار  آن  و رسیدن 
دستگاه های مختلف مانند کمیته امداد امام )ره(، 
برای   بسیج  مقاومت  نیروی  و  بهزیستی  اداره کل 
واکسیناسیون ظرفیت خوبی به شمار می آیند که 

باید از آنها بهره لازم صورت گیرد.
شاهچراغی خاطرنشان کرد: با توجه به استقبال 
مردم از واکسیناسیون، جمع بندی کشوری حاکی 
از آن است که فعالیت  گروه های ضد واکسن تاثیری 
در پرهیز افراد از واکسن نداشته است. استاندار قم 

ابتدای شروع طرح  از همان  قم  در  ما  یادآور شد: 
واکسیناسیون در تامین واکسن و همچنین مراکز مورد 
نیاز جهت تزریق، مشکل هایی داشتیم و در کنار این 
مسائل مقداری عادی انگاری نیز صورت گرفته، ولی 
باید کاری کنیم که در این خصوص اقناع سازی شود.

کاهش آمار کرونا در استان نیازمند تلاش و 
جدیت همگان است

پرداخت  به  اشاره  با  ادامه  در  شاهچراغی 
تسهیلات به گروه های مختلف شغلی برای جبران 
خسارت های ناشی از بیماری کرونا گفت: با توجه 
به شرایط آبی کرونایی بعید است که دولت برنامه  
جدیدی در این رابطه داشته باشد، در حوزه های 
مختلف به ویژه جهاد کشاورزی و مناطق روستایی 
اطلاع  بدون  کسی  نباید  باغداران  و  دامداران  و 
نرخ  تسهیلات  همین  با  برخی ها  مشکل  باشد، 
اجرای  قم  استاندار  می شود.  رفع  نیز  درصد   ۱۸
طرح هوشمند نظارت بر پروتکل های هوشمند از 
نیمه آذرماه را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: 
و مکان های پرجمعیت  بازار  این طرح در  اجرای 
است،  دشواری  کار  گوناگون  مناسبت های  در  و 
به ویژه اینکه الزام های آن فراهم نیست، نیاز به یک 
سری امکان ها دارد که دستگاه ها باید خود را آماده 
کنند، چراکه کاهش آمار کرونا در استان نیازمند 

تلاش و جدیت همگان است.
لزوم نظارت بر تامین و عرضه کالاهای اساسی 
شاهچراغی  همچنین درجلسه کارگروه تنظیم 
بازار ضمن اطلاع از آخرین وضعیت توزیع کالاهاي 
اساسي در استان بر توجه هرچه بیشتر به تامین 
کالاهاي اساسي سبد خانوار از قبیل مرغ ، تخم 
مرغ ،گوشت ،روغن و... تاکید نمودند  وی با اشاره 
به لزوم اهتمام دستگاههای متولی در نظارت بر بازار 
از کلیه دستگاه هاي نظارتي خواست با حداکثر 
نیرو ضمن نظارت بر تامین و توزیع کالاهاي مورد 
بصورت  نیز  را  کالاها  قیمت  و  بازار  نظر،وضعیت 
مستمر پایش کنند و با افزایش بازرسي ها از تخلفات 
نیز پیشگیري نمایند.  مقام عالی دولت در استان در 
خاتمه از دستگاه هاي مرتبط با حمل و نقل جاده 
اي نیز خواست با نظارت بر وضعیت قیمت کرایه 
این  افزایش احتمالي قیمتها در  بار   هاي حمل 

حوزه را رصد نمایند .

استاندار قم تاکید کرد:

ضرورت توجه به هویت مذهبی قم در توسعه صنعتی

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف 
حرم مطهر گفت: یکی از بسترهای احیای این 
بافت ها در شهرها، استفاده از توان مردم ساکن در 
آنجا بوده که با فرهنگ سازی جامعه علمی کشور 
می توان مردم را به مسائل و مشکلات محلات، 
در امر بازآفرینی شهری و احیا بافت تاریخی آگاه 

کرد.
اعضای  بازدید  حاشیه  در  خاکی  علیرضا 
بنیاد قم پژوهی و جمعی از علاقه مندان حوزه 
حرم  اطراف  بهسازی  سازمان  پروژه های  بافت 
مطهر)بهسازی محلات گذر قلعه، چهارمردان، 
پنجعلی، شاه حمزه(، با تأکید بر لزوم مشارکت 
مردمی و بهره گیری از ظرفیت علمی دانشگاه 

و بنیادهای مرتبط با حوزه قم در راستای احیا 
داشت:  اظهار  تاریخی  بافت های  از  حفاظت  و 
یکی از بسترهای احیای این بافت ها در شهرها، 
استفاده از توان مردم ساکن در آنجا بوده که با 
فرهنگ سازی جامعه علمی کشور می توان مردم 
را به مسائل و مشکلات محلات، در امر بازآفرینی 

شهری و احیا بافت تاریخی آگاه کرد.
تدوین مدل بومی زائرپذیری برای قم 

اقدامات صورت گرفته  از  به گفته وی، هدف 
در محورهای تاریخی و فرهنگی شهر قم، تلاش 
به منظور جذب گردشگر و استفاده از ظرفیت های 
به عنوان  برندسازی  به عبارت دیگر  و  گردشگری 

یک محرک اصلی احیا و بازآفرینی شهری است.

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف 
حرم مطهر با بیان اینکه ظرفیت خوبی در قالب 
گردشگر مذهبی یا همان زائر در شهر قم وجود 
دارد،  ابراز کرد: متأسفانه نسبت به این موضوع در 

سنوات گذشته غفلت هایی صورت گرفته است.
وی با تأکید بر اینکه با بررسی الگوهایی مانند 
مشهد مقدس و به ویژه شهرهای مقدس کربلا و 
نجف و البته رفع مشکلات آن و تهیه مدل بومی 
اقدام  این  با  کرد:  تصریح  قم  برای  زائرپذیری 
ضمن افزایش رضایت زائران از حیث اقتصادی، 
قم و شهروندان آن نیز منتفع می شوند و درنهایت 
محلات  این  در  درون زا  توسعه  محرک  و  انگیزه 

ایجاد خواهد گردید.

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر تاکید کرد :

لزوم استفاده از ظرفیت های مردمی برای بازآفرینی شهری

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه ۷۰ درصد مردم قم واکسن 
کرونا را تزریق کرده اند گفت: با وجود همه تبلیغات اقلیت ضد واکسن و 
واکسن هراسان میانگین تزریق واکسن در قم مطلوب است. محمدرضا قدیر 
چهارشنبه شب در جلسه هفتگی ستاد پیشگیری؛ هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران استان که در محل سالن کرامت استانداری قم 
برگزار شد ضمن بیان وضعیت کرونایی استان و واکسیناسیون بیان کرد: 
خوشبختانه با توجه به فراهم شدن زیرساخت های لازم در زمینه واکسیناسیون 
میانگین تزریق واکسن در قم ۷۰ درصد رسیده است هرچند در ابتدای امر 
با مشکلاتی روبرو بودیم و برخی معتقد بودند که حتی به میانگین ۵۰ درصد 
جمعیت واکسن زده نمی رسیم ولی با وجود همه تبلیغات اقلیت ضد واکسن 
و واکسن هراسان این میانگین مطلوب است. وی افزود: در زمینه ابتلای به 
بیماری کرونا، اکنون ۱۳۵ بیمار بستری داریم که ۲۵ نفر آنها بدحال هستند 
و روند بیماری در قم نزولی است ولی ظهور سویه امیکرون، حضوری شدن 
مدارس و اینکه ۱۲۰ هزار نفر به مدت چند ساعت در یک مجموعه جمع 
هستند به عنوان زنگ خطری است، لذا به محض مشاهده شدن موارد 
مشکوک باید کلاس قرنطینه و حتی مدرسه تعطیل شود. به گفته وی؛ باید 

همه در زمینه تبلیغ و اقناع سازی آن دسته از افراد واکسن نزده همکاری 
کنند زیرساخت تزریق دوز سوم برای کادر درمانی و هم چنین افراد بالای ۶۰ 

سال که ۴ ماه از تزریق دوز دوم آنها می گذرد فراهم شده است.
۸۳۷ واحد آموزشی درقم ارزیابی بهداشتی شد

مدیرکل آموزش وپرورش استان قم نیز دراینجلسه  گفت: از یکهزار و ۴۰۰ 
واحد آموزشی در این استان، ۸۳۷ واحد در قالب ۲ تیم مورد نظارت و ارزیابی 

بهداشتی قرار گرفتند.
حمید رضا شیخ الاسلام اظهار داشت: ۸۰ درصد از ۱۰۱ هزار دانش آموز 
در حال تحصیل در مقاطع متوسطه اول و دوم استان واکسن کرونا را دریافت 

کردند.
وی این تعداد را شامل ۸۱ هزار و ۳۱ تَن دانست و گفت: به ۴۸ هزار و ۹۱۵ 

تَن نیز دومین دُز تزریق شده است. 
ششم  پایه  دانش آموزان  هزار  حدود ۲۲   احتساب  با  اینکه  بیان  با  وی 
ابتدایی در مجموع ۶۶ درصد دانش آموزان ۱۲ تا ۱۸ سال قم واکسن کرونا 
را تزریق کرده اند بیان داشت: تلاش داریم با کمک دانش آموزان و مراقبتی 

که مدیران مدارس ابتدایی دارند این آمار را افزایش دهیم.


